
NAJBOLJ
DELAVSKA
USTAVA

Beograd, 21. februarja: Na današnji 
slovesni seji zbora narodov zvezne skup
ščine so razglasili novo ustavo Sociali
stične federativne republike Jugoslavije. 
Ob 11.12. uri je predsednik zbora narodov 
Mika špiljak začel brati odlok o razgla
sitvi nove ustave. Od tega trenutka dalje 
je nova ustava SFRJ postala temeljni za
kon našega razvoja in prihodnosti. »Pred 
organiziranimi socialističnimi silami naše 
družbe na čelu z Zvezo komunistov Ju

goslavije je obdobje vztrajnega dela, da 
ustavne norme spremene v življenje, v 
stvarne družbene, gospodarske in poli
tične odnose. Trdno sem prepričan, da 
bomo tudi to fazo uresničevanja uspešno 
ustvarili,« je dejal Mika špiljak.

Ljubljana, 21. februarja: Republiški 
svet Zveze sindikatov Slovenije je prejel 
več brzojavnih In drugih sporočil, v ka
terih delavci v temeljnih organizacijah

združenega dela in njihove osnovne or
ganizacije sporočajo svoje zadovoljstvo 
ob razglasitvi nove ustave. V svojih izra
zih zadovoljstva ob tem zgodovinskem 
dogodku, ko je bila sprejeta temeljna li
stina revolucionarnosti delavskega raz
reda, delavci tudi sporočajo, da bodo sto
rili vse, kar bo v njihovi moči, za čim
prejšnjo uresničitev ustavnega duha o 
dejanski oblasti delavskega razreda nad 
pogoji, sredstvi in sadovi njihovega dela.
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j^ČNl ZBOR NOVOGORIŠKIH SINDIKATOV

OB ORGANIZIRA
NOSTI _ „
'SE KLOBČIČ
težav odvija 
Hitreje__________
4»*'° novogoriških sindikatov v zadnji štiriletni man- 
Ocen- C,ob.‘ 50 llele9a,i osnovnih sindikalnih organizacij 
sevali prejšnji petek na XI. občnem zboru občinskega 
k ni0- Te_me,ina značilnost tako ocene kot pristopa 
•JVori se 'zra^a v veliki samokritičnosti, nakazani že v 
bieiil!le.ni Poroeilu dosedanjega predsednika Jožeta šuš- 

'le. ki je med drugim dejal:
Posu - vsem' kar smo storlli dobrega ali kar smo vsaj 
likoi U dobrega storiti na najrazličnejših področjih sin- 
kmE ■ 90 delovanja, vseeno lahko ugotovimo, da kot 
je|j Cl0narjl in kot delegati članstva še nismo v celoti do- 
iqCii Voluc'onarnih sprememb v družbi, da se kot organi- 
nas ,a delavcev še nismo v celoti vključili v ta tok, ki od 
Vsern*ah,eyo na vseh področjih brezkompromisen boj z 

1 nosilci nesocialističnih odnosov in pojavov.«
0 STRAN 6
■»vJ^ZBOR OBČINSKE ORGANIZACIJE ZS TRBOVLJE

V tovarni KORS v Rogaški Slatini

OSNOVNO:
krepitev
samoupravnih
Hdnosov

Pjfll^bljene dejavnosti sindikatov temeljne orga- 
36. pJ združenega dela ne bodo uveljavljale svoje vlo- 
L°sii z ezov?nie vseh samoupravnih in interesnih skup- 
.! tov w2druzenini delom je druga temeljna naloga sindi- 
vbos»i„so ,0 dejavnost pa je treba povezati z večjo ak- 

a iSein iVSeh ?snovnih organizacij sindikata pri dosled- 
i u^bei,tt2V^aniu ,e gospodarske, temveč predvsem 
'*li minnn 0rme* 50 'emeljna stališča, ki so jih spre- 
Ske9a <£!,.teden na občnem zboru trboveljskega občin- 

S|ndikalnega sveta. STRAN 6

RAZPIS

Center za družbeno izobraževanje pri republiškem svetu ZSS in republiški konferenci IMS 
ter sektor za kadrovsko politiko republiškega sveta ZSS razpisujeta

2. dvomesečni tečaj za usposabljanje vodilnih članov sindikalnih, 
mladinskih in samoupravnih organov
temeljnih organizacij združenega dela in drugih delovnih skupnosti oziroma tistih, ki 
so predvideni za zasedbo vodilnih funkcij v samoupravnih organih družbenopolitičnih 
organizacij TOZD.

Tečaj bo potekal v strnjeni obliki, z delom prične 25. marca letos v motelu Jasnica pri Kočevju.

Pogoji za sprejem v tečaj so:
kandidat mora biti aktiven družbenopolitičen delavec (v sindikatu, zvezi mladine ali zvezi komunistov oziroma 
aktiven član kakega samoupravnega organa), ki kaže interes za trajnejše družbenopolitično delovanje;

— kandidat naj ne bo starejši kot 35 let;
— primerno je, da ima izobrazbo poklicne šole ali kvalifikacijo;

po svojem delovnem mestu naj izhaja iz neposredne proizvodnje oziroma iz neposredne dejavnosti določene 
družbene službe;

— med kandidati naj bodo enakopravno zastopane ženske in mladina

Prijave za tečaj zbirajo občinski sveti zveze sindikatov, ki razpolagajo tako z dispozicijo programa tečaja kot z 
obrazci za prijavo pa tudi z navodili glede kritja stroškov tečaja.
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DRAGO PINTARIČ: 
Menim, da bi morala na

ša prizadevanja za ustrez
nejšo organizacijo teles- 
nokulturnega življenja te
meljiti predvsem na kon
kretnih podatkih. Sam sem 
si prizadeval, da bi take 
podatke dobil v Tovarni 
avtomobilov Maribor. Ne
kaj jih že imam, druge 
bom še zbral. Mislim, da 
bodo za vse nas sila zgo
vorni ...!

MARJAN HODŽAR:
Poleg vprašanj, ki jih 

že zajema sindikalna li
sta, bomo v naš dogovor 
vključili še druga, tako da 
bi dogovor o delitvi do
hodka in osebnega dohod
ka predstavljal temeljni 
akt, ki bo zajel celotne 
dohodkovne odnose.

Naložbe 
z bogatimi 
obrestmi
Skrb delovnih organizacij oziro

ma samoupravnih organov za za
poslene je različna. Ponekod mislijo 
na vse - od prehrane, prevozov na 
delo, zdravstvenega varstva pa tja 
do rekreacije in obveznega letnega 
oddiha. Po drugi strani pa najdemo 
v naši samoupravni praksi številne 
primere, ko odgovorni v delovnih 
organizacijah skrbe le za delovne 
norme, medtem ko na pravice in 
počutje zaposlenih v celoti pozab
ljajo.

Skratka, naša praksa je zelo 
različna, zato tudi rezultati dela ni
so povsod enaki. Dognano in že 
dlje povsem nesporno je, da so naj
uspešnejši pri svojem delu tisti 
ljudje, ki se dobro počutijo, ki so 
razpoloženi in seveda kar najbolj 
zdravi.

0 teh vprašanjih smo se pogo
varjali z Dragom Pintaričem, pod
predsednikom mariborske temeljne 
telesnokulturne skupnosti, ki je bil 
nedavno vodja oddelka za socialno 
zavarovanje v Tovarni avtomobilov 
Maribor.

,JCo smo ustanavljali v Mariboru svojo te
meljno telesnokultumo skupnost, smo si med 
drugim močno prizadevali, da bi kar najbolj 
utemeljili potrebo po ustreznejši organizaciji 
telesnokulturnega življenja občanov in da bi 
obenem dokazali, kako bogato se obrestujejo 
sredstva, ki jih vlagamo v šport in rekrea-

prakse

TOMAŽ TUŠAR: 
Komunisti postojnske 

občine bodo morali v go
spodarskih organizacijah 
aktivno sodelovati tudi v 
široko razvejani akciji za 
stabilizacijo. Prizadeva
nja moramo usmeriti v 
boljše gospodarjenje, v 
večjo produktivnost in ra
cionalizacijo poslovanja, 
v varčevanje in v izkori
ščanje notranjih rezerv, 
ne nazadnje pa tudi za
gotoviti učinkovitejše na
ložbe.

nejši delavci" v primerjavi z drugimi, hkrati pa 
elu tudi usc ’ ~so pri svojem delu tudi uspešnejši. Tudi to potr

jujejo številne analize, žal, v glavnem opravljene 
v zamejstvu.

„Sodim, da bom s svojim delom v Tovarni 
avtomobilov Maribor kmalu končal. Takrat vam 
bom lahko posredoval še druge zanimive po
datke oziroma dokaze, da se denar, ki ga vlaga
mo v športno rekreacijo, bogato obrestuje ...,“ 
je naš kratek razgovor sklenil Drago Pintarič.

■
cijo .nam je pripovedoval Drago Pintarič.
„V svojih prizadevanjih smo torej težili k temu, 
da bi bili čimbolj prepričljivi. Jasno mi je bilo, 
da so pri tem najbolj prepričljive številke — to 
je konkretni podatki — po možnosti iz domače

Ker je bil Drago Pintarič vodja oddelka za 
socialno zavarovanje v osem^jsoččlanskem ko
lektivu Tovarne avtomobilov Maribor, je imel 
na voljo precej zgovornih podatkov. Tako se je 
lastno pobudo lotil zelo zanimive analize in pri
šel do še kako konkretnih argumentov.

„Naj ne zveni kot opravičilo, če povem, da s 
svojim delom še nisem končal. Nekatere stvari 
sem sicer že izračunal, marsikaj pa me še čaka. 
Rad bi bil namreč pri svojem delu kar najbolj 
natančen, da bi bili potlej rezultati dela tudi 
čim bolj nesporni ...“

,JVekaj bistvenih ugotovitev pa nam verjetno 
že lahko posredujete, mar ne ..,.? “

„Že dlje me je imelo, da bi v tovarni primer
jal, koliko časa so na bolniškem dopustu delav
ci, ki se ukvarjajo z aktivnim oddihom — torej 
tisti, za katere pravimo, da so športniki, in koli
ko časa so v bolniškem staležu tisti, ki se s 
športno rekreacijo ne ukvatjajo. Pregledal sem 
podatke, kdo vse je v letu dni izkoristil bolniški 
dopust in pri tem izločil 800 .športnikov’ in 
800 .nešportnikov’. Razumljivo sem pri tem pa
zil, da so si bili drugi podatki o omenjenih de
lavcih kar najbolj podobni. Pozoren sem bil tudi 
na diagnoze bolezni, tako da so bile tudi razlike 
med obema skupinama minimalne ...“

„In kaj ste pri teh primerjavah odkrili kot 
najbolj očitno? “

..Naravnost v oči bode, da so .športniki’ po
trebovali v primerjavi z drugimi delovnimi tova
riši veliko manj časa, da so ozdraveli in se znova 
vrnili na delo. Potlej sem seveda računal, kaj to 
pomeni za kolektiv in prišel do zanimivih ugo
tovitev. V breme podjetja smo izplačali na ra
čun boleznin za .nešportnike’ kar 250.000 di
narjev več kot za .športnike’! Ali, drugače pove
dano: .športniki’ so prihranili v letu dni tovarni 
kar četrt milijona dinarjev, ker so bili v primer
javi z drugimi pač minimalno na bolniškem do
pustu. K temu moram dodati, da je podatek 
enostranski, saj govori le o .prihranku’ pri bo
lezninah na račun podjetja. K temu bi namreč 
morali dodati še marsikaj drugega, denimo stro
ške za zdravnika, izdatke zdravstvenega sklada, 
izgubo zavoljo zmanjšane proizvodnje itd..

Očitno je torej, da so ljudje, ki se med dru
gim ukvaijajo tudi z aktivnim oddihom, „ce-

■
*

„Res je sicer," pravi Tomaž Tušar, „da smo v 
naši občini formalno že opravili tisti del nalog, 
ki so povezane z novo organiziranostjo sin
dikatov. Formirane so sindikalne konference in 
aktivi mladih delavcev v osnovnih organi
zacijah sindikata, vendar moramo zdaj začeti še 
z vsebinsko bogatitvijo reorganizacije. Tako, da 
bo sleherni delavec lahko resnično uveljavljal 
svoje interese v svoji sindikalni organizaciji."

„Kje je po vašem mnenju pri tem mesto 
Zveze komunistov? “

..Najprej moramo komunisti utrditi lastne 
vrste. Tega se v Postojni še kako zavedamo. Od 
besed k dejanjem bomo verjetno prišli kaj 
kmalu, saj smo že sprejeli akcijski program za 
vključevanje večjega števila neposrednih proiz
vajalcev v članstvo ZK. Podobne akcije se bomo 
lotili tudi na področju šolstva in zdravstva, saj 
odkrivamo zadnja leta prav v teh dejavnostih 
veliko pomanjkljivosti, ki so odraz dosedanjega, 
preveč šibkega delovanja komunistov v osnov
nih sindikalnih organizacijah. To naj bi bile 
sicer naše dolgoročne naloge, zavedamo pa se, 
da bomo morali do kongresa slovenskih komu
nistov zastaviti vse sile, da v teh prizadevanjih 
dosežemo nekaj vidnih rezultatov."

„V Postojni ste nedavno tega končali s prvo 
fazo konstituiranja temeljnih in drugih orga
nizacij združenega dela. Potemtakem že lahko 
spregovorite o prvih izkušnjah. Kakšne so? “

„Zadnji dve leti smo v postojnski občini tako 
v ZK kot v sindikatih, SZDL, mladini in v 
drugih družbenopolitičnih organizacijah po
spešili delovanje komunistov, sindikalnih de
lavcev in drugih pri pohabljanju samoupravnih 
odnosov. Rezultati teh prizadevanj se danes že 
kažejo skoraj povsod. Dokaz? V zakonskem 
roku, bolj v skromnem zatišju kot bučno, so se 
v duhu ustavnih dopolnil konstituirale vse de
lovne organizacije v naši občini. Ob tem nas

Besede
postajajo
dejanja

»V Postojni smo si zastavili pre
cej obsežne naloge, kar zadeva de
lovanje komunistov v temeljnih or
ganizacijah združenega dela in v 
sindikalnih vrstah. Zato smo na 
zadnji seji občinske konference 
ZKS prve dni februarja še posebej 
poudarili, da morajo delavci-komu- 
nisti dosledno uveljaviti v osnovnih 
sindikalnih organizacijah stališča 
in sklepe lanske konference sloven
skih sindikatov. Gre za to, da de
jansko uresničimo reorganizacijo 
sindikatov po novih ustavnih na
čelih.« To je bilo le nekaj misli, iz
rečenih kot uvod v naš pogovor o 
deiu komunistov v sindikatih, ki 
smo ga imeli s Tomažem Tušarjem, 
sekretarjem komiteja občinske kon
ference ZKS.

A. ULAGA

navdaja posebno zadovoljstvo, da so se delavci 
tako rekoč v vseh podjetjih zavestno odločili za 
združevanje sredstev. S tem pa za usklajevanja 
osebnih interesov z družbenimi na osnovah 
bodočega načrtnega gospodarjenja. Morda zveni 
malce neskromno, vendar je res, da so k temu 
veliko pripomogli prav komunisti v sindikalnih 
vrstah."

„S katerimi nalogami pa se bodo morali 
komunisti v gospodarstvu in v drugih dejav
nostih spoprijeti zdaj, ko prehajamo v drugo 
fazo uresničevanja ustavnih sprememb? “

„Že v razpravah o dokumentih za bližnji 
kongres ZKS se bo treba lotiti zlasti tistih 
nalog, s katerimi bi dejansko dosegli cilje, ki 
nam jih nalagajo ustavne spremembe. Kaj ho
čem s tem reči — to, da bomo morah rešiti vsa 
vprašanja o nadaljnjih akcijah v zvezi s samo
upravnim sporazumevanjem o delitvi dohodka 
in osebnih dohodkov. Postojnski komunisti se 
namreč zavedamo, da bomo morali čimprej 
uresmčiti tisti del naloge v samoupravnem spo
razumevanju o delitvi dohodka in osebnih do
hodkov, ki zadeva regionalno dogovarjanje. Za 
notranjsko-kraško regijo predlagamo, da bi ta 
sporazum zasnovali za območje občin Cerknica, 
Ilirska Bistrica, Postojna in Idrija. Ob tem pa 
seveda ne bomo opustili prizadevanj za širše 
povezovanje in združevanje v postojnskem go
spodarstvu, na kar smo že opozorili na januarski 
volilni konferenci komunistov naše občine. Prav 
tako pa težimo tudi za tem, da bi v notranjsko- 
krašld regiji pospešili procese medsebojnega po
vezovanja in dogovarjanja. Na področju inte
gracijskih procesov smo precej storili doslej v 
turizmu in gostinstvu, zdaj pa se dogovarjajo 
lesarji, gozdarji in kmetijci. Predkongresne raz
prave bi morale te procese še pospešiti"
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Gre za 
celovite
odnose

Predsedstvo zveze sindikatov 
obalnih občin je pred kratkim ob
ravnavalo predlog sindikalne liste, 
s katero naj bi, kot je znano, dosegli 
čimbolj skladno ureditev mnogih 
vprašanj, ki so bistvena za socialno 
varnost delavcev. Ta vprašanja so 
v dosedanjih samoupravnih spora
zumih zelo različno urejena, posle
dica tega pa je prehajanje delavcev 
iz ene delovne organizacije v drugo 
- tja, kjer je socialna varnost pač 
bolje zagotovljena. Sedanji samo
upravni sporazumi tudi premalo 
upoštevajo splošne razmere, se pra
vi družbeni standard, gibanje živ
ljenjskih stroškov in druge razmere 
v občini ali na širšem območju. 
Sindikalna lista naj bi hkrati s teri
torialnimi sporazumi pomagala bolj 
enotno urejati to problematiko.

0 tem, kaj sodijo o sindikalni 
listi na slovenski obali, smo se po
govarjali z Marjanom Hodžarjem, 
sodelavcem obalnega sindikalnega 
sveta v Kopru.
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„Najprej naj povem, da smo v sindikatih de
lovanje samoupravnih sporazumov na našem 
področju redno spremljali. Rezultate smo sproti 
obravnavali na skupnih sejah komisij in organov 
obalne konference ZKS in obalnega sindikal
nega sveta. Na račun sporazumov smo izrekli 
več pripomb in predlagali nekatere dopolnitve- 
Med drugim smo menili, da so kalkulativfli 
osebni dohodki, ki so vezani predvsem na for
malno izobrazbo, enostranski in neustrezni, pri
pombe pa smo imeli tudi na račun prejemkov iz 
civilno pravnih razmerij."

,,Kako je potekala razprava o možnostih, ki 
jih daje novi zakon glede teritorialnega sporazu
mevanja? "

„Po sprejetju zakona smo razpravljali o ome
njenih možnostih na nekaj razgovorih predstav
nikov obalnih družbenopolitičnih organizaciji 
na katerih so sodelovali tudi predstavniki iz Se
žane. Skupaj smo se odločili za družbeni dogo
vor, ki naj bi veljal kot enoten akt na sežanskem 
in obalnem območju."

,JPotek priprav za dogovor ...? “
„Za organiziran potek dogovarjanja in za pri

pravo osnutka dogovora je obalni sindikalni svet 
že novembra lani imenoval sedemčlanski inicia
tivni odbor iz zastopnikov družbenopolitični!1 
organizacij in delovnih organizacij. Ta od bot 
bomo sedaj razširili še z zastopniki vseh štiri!1 
občin."

, JKaj je odbor doslej ugotovil oziroma kolik® 
dela v pripravi je že opravil? “

,JDelo odbora doslej seveda še ni moglo dati 
pravih rezultatov, saj precej vprašanj niti n« 
splošno še ni bilo opredeljenih. Odbor pa je ie 
proučil, denimo, namen določanja najnižjeg3 
osebnega dohodka z območnimi sporazumi ozi
roma dogovori. Kot eden izmed pomembnih in
strumentov, ki naj bi zagotovili socialno varnost 
delavcev na določenem območju, bo najnižj1 
osebni dohodek dosegel svoj namen, če bo po
leg meje najnižjega dogovorjenega prejemka 
predstavljal tudi osnovo za ovrednotenje celot
ne skale tipičnih poklicev oziroma skupine po
klicev v posameznih branžnih sporazumih. ® 
tem bodo odpadla priporočila, ki smo jih n3 
posameznih območjih doslej dajali o tem, kol
ikšen naj bo vsakokratni najnižji dohodek, P3 
tudi dvomi in različne razlage, kako naj se taka 
priporočila uresničijo."

„Ali ste imeli pri obravnavanju sindikah13 
liste na seji predsedstva obalnih sindikatov kakš
ne bistvene pripombe? “

pravzaprav ne. Dve pripombi smo poslali!e' 
publiškemu svetu ZSS, vendar smo dodali, 
veljata kot dopolnilna predloga le, če bodo p°' 
dob ni predlogi prišli tudi od drugod. Gre ^ 
uskladitev dnevnic za potovanja v tujino; neka
tera podjetja so jih določila na ravni, ki jo im®j? 
zvezni državni organi, druga pa ria ravni repub11' 
ških državnih organov. Druga naša pripomba & 
deva vrednotenje delovne dobe.Predlagamo,®3 
delovne dobe ne bi ovrednotili že z enim, te®1’ 
več s tremi leti, dodatek pa naj bi znašal Z3 
delovno dobo nad 30 let vsaj 20 odstotk°v 
osebnega dohodka.

Razen vprašanj, ki jih zajema sindikalna list.!j 
bomo v dogovor na obalnem področju vklju®1* 
še številna druga vprašanja, tako da bo predst® 
Ijal temeljni akt oblikovanja in delitve celot11 
akumulacije temeljnih organizacij združenj 
dela, da bo torej urejal celotne dohodkovne 
noše. K-b'!
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V SREDIŠČU POZORNOSTI
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Uresničimo, 
kar je

dogovorjeno!
Intervju z Vladimirom Stijepovičem, predsedni
kom zveznega odbora sindikata gradbenih de

lavcev Jugoslavije

.Vemo za podatek, da naj bi v času od 1971. do 
*y75. leta v državi zgradili 770 tisoč stanovanj ali 
Poprečno 154 tisoč na leto. Toda v treh letih jc bilo 
Srajčnih le 400 tisoč stanovanj ali poprečno 130 tisoč 
a leto. Da bi uresničili srednjeročni načrt, bo treba v 

Prih od njih dveh letih zgraditi poprečno po 185 tisoč 
tanovanj na leto. Zveza komunistov in sindikati vo- 
9° akcijo gradnje stanovanj za delavce, ki je že 
brodila prve sadove. Kaj bo vaš sindikat Ukrenil, da bi 
Ua ta akcija kar najbolj uspešna?

Najprej bi rekel, da se srednjeročni načrt 
^anovanjske gradnje ne uresničuje po pred- 
^depi dinamiki. Stanovanje je ena temeljnih 
Prvin življenjske ravni delavcev, pri nas pa je še 
Veliko nerešenih stanovanjskih vprašanj, tako da 

to postalo pomembno razredno-socialno 
vPrašanje. Temu naj dodam še pomen stano
vanjske gradnje za splošni gospodarski razvoj, 
N ti stanovanjska gradnja kot propulzivna de
javnost neposredno vpliva na razvoj več kot 30 
gospodarskih panog in povečuje zaposlenost
. Družbena akcija za gradnjo stanovanj za de- 
avce, id sta jo začela zveza komunistov in 

Slndikat in so jo vsi delovni ljudje z veseljem 
sprejeli, nas zavezuje, da se kar najbolje orga- 
Oiziramo za njeno uresničitev. Da bi dogo- 
v°rjeno politiko stanovanjske gradnje uspešno 
Uveljavili, je nujno, da čimprej na vseh ravneh 
Poleg srednjeročnih načrtov stanovanjsko- 
^Omunalne gradnje opredelimo tudi politiko 
uolitve stanovanj. V enem stavku, v podrob- 
Uostih moramo zasnovati načrte stanovanjske 
Politike nasploh. Prav tako pa moramo pri- 
Praviti tudi materialno podlago za uveljavljanje 
,e politike, tako da bomo poleg prispevkov od 
osebnih dohodkov za stanovanjsko gradnjo, iz- 
‘O-enih sredstev iz skladov skupne porabe in 
v-asebnih sredstev angažirali tudi bančna sred-

Pogosto smo priče mnenju, da je vseh težav 
Pri graditvi stanovanj krivo le gradbeništvo. Pri 
tem pa mnogi ne vidijo, veliko število drugih 
Udeležencev v stanovanjski gradnji, katerih 
ujesta, vloge in odgovornosti ne smemo zapo- 
Javljati. Zato smo si in si še prizadevamo, da bi 
.klenih družbeni dogovor o stanovanjski politiki 
J^uaneijanju gradnje stanovanj v mestih in

Osnutek takega dogovora sta že predložila 
jVet za gradbeništvo in stalna konferenca mest 
JUgoslavije. V pripravi je tudi družbeni dogovor 
u berilih in postopku za oblikovanje prodajne 
(s Ue stanovanj v usmerjeni stanovanjski gradnji.

družbena dogovora bosta zavezovala vse 
ueležence, da s svojim delom in ravnanjem 

Pospešujejo stanovanjsko gradnjo, zagotove sta- 
. Uizacijo cen stanovanj, saj z načrtno in uskla- 
2 u^kcijo udeleženci lahko dosežejo nižje cene 

kvadratni meter stanovanjske površine. Naj 
udarim še to, da je v javni razpravi po- 

, urh-bno gradivo „Začasni stanovanjski stan- 
rd usmerjene stanovanjske gradnje", ki ga je 

^'Pravil gradbeni center Slovenije iz Ljubljane. 
Urktura, velikost, organizacija in opremljenost 
anovanj, Kot to opredeljuje ta študija, bo 
°^>ešila racionalnejšo gradnjo, 

cj. 'J)Sa omenjena vprašanja bo zvezni odbor 
Umka ta gradbenih delavcev Jugoslavije obrav- 
Val v teh dneh. Razen tega bomo konkretneje 

n Peljali tudi o svojih dolžnostih, saj je sta- 
vsg.uujska gradnja udeležena s približno 30 % v 
u U gradbenih delih. Svojo aktivnost bomo 
hol er^ v izboljšanje organizacije dela, teh- 
beriTp^0 SuuduJ6’ v uporabo tipiziranih grad- 
btet uuui®balov; poostrili bomo boj za kva- 
St„i ® stanovanj, za skrajšanje rokov gradnje ob 

y ni realni ceni stanovanja, 
grad °SPreclje svojih nalog v družbeni akciji za 
grad1-!0 stanovanj je naš sindikat postavil tudi 
hCna?J° stanovanj za delavce, zaposlene v grad- 
reše1StVU in industriji gradbenega materiala. Ne- 

nu stanovanjska vprašanja delavcev, ki so 
Posleni v gradbeništvu, se zastavljajo v vsej 

Ueawj* Nizka akumulativnost pa tudi naša 
Z^nost sta veliko krivi za to, da že več let 
blern 31110 Pr* reševanju stanovanjskih pro- 
vj]j ov naših delavcev. Pred kratkim smo opra- 

v 49 delovnih organizacijah grad- 
lavcptVa’ ^ zaposlujejo več kot 90 tisoč de- 
p0s, v‘ Iz podatkov sledi, da kakih 12 % za- 
iteD .nin sploh nima stanovanja, 8 % pa jih živi v 
blij^uunih stanovanjih. To pomeni, da pri- 
rešen° ^ zaposlenih v gradbeništvu nima 
dudan^f stanovanjskega vprašanja. Temu naj 
sila d -e to’ 81110 ta vprašanja doslej reševali 
Priča‘°CaS1’ podatki iz anketiranih organizacij 

J°> da bi sedanje stanovanjske probleme,
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če bi jih reševali tako počasi kot doslej, rešili 
šele v štirinajstih letih, ne da bi pri tem upo
števali na novo zaposlene.

Kaj pa življenjski standard gradbenih delavcev 
nasploh? Kaj bo sindikat storil, da bi se življenjske 
razmere teh delavcev izboljšale?

Da, tudi boj za izboljšanje življenjskega stan
darda gradbenih delavcev je v središču naših 
prizadevanj. Prizadevamo si, da bi gradbeni 
delavci bili primerno nagrajeni v skladu s te
žavnostjo dela, življenjskimi in delovnimi raz
merami ter doseženimi rezultati dela. Pri tem 
izhajamo iz dejstva, da je dvig življenjskega 
standarda osrednje vprašanje stabilizacije, po
membna sestavina družbenih odnosov, dejavnik 
proizvodnje in delovne storilnosti. Zaradi visoke 
rasti cen in življenjskih stroškov so se lani realni 
osebni dohodki zmanjšali, to pa je seveda hudo 
prizadelo že tako nizek standard gradbenih 
delavcev. Če pogledamo višino osebnih do
hodkov kot poglavitni element standarda de
lavcev, vidimo, da so poprečni osebni dohodki v 
gradbeništvu, ki zaposluje kakih 300 tisoč de
lavcev, znašali v obdobju od januarja do okto
bra lani 1.759 dinarjev, v gospodarstvu kot 
celoti pa 1.845 dinarjev. In medtem ko so 
gradbeni delavci v d m gib državah med najbolje 
plačanimi delavci, je pri nas gradbeništvo po 
višini osebnih dohodkov na pogojno nekvali
ficiranega delavca na 45. mestu med 53 mesti v 
zaporedju dejavnosti.

Resolucija o osnovah družbenoekonomskega 
razvoja za leto 1974 zagotavlja gradbenim de
lavcem večjo varnost. Napoveduje dinamičen 
porast proizvodnje, prometa in storitev, inten- 
zifikacijo proizvodnje v celoti v stabilnih raz
merah, pospešeno medrepubliško dogovarjanje 
ter uveljavljanje začrtane politike v gospo
darstvu itd.; do polne veljave bo prišla tudi 
akcija za gradnjo stanovanj za delavce, inve
sticijska politika na področju industrije grad
benega materiala bo usmeijena tako v moder
nizacijo kot rekonstrukcijo pa tudi v proiz
vodnjo sodobnih materialov, nujno potrebnih 
za sodobno gradnjo. Na kratko, bitka za ures
ničitev temeljnih ciljev, zapisanih v resoluciji o 
ekonomski politiki za letos, je hkrati tudi bitka 
za boljši standard gradbenih delavcev, za porast 
realnih osebnih dohodkov v skladu s porastom 
proizvodnje in delovne storilnosti ter dohodka, 
saj z nizkimi osebnimi dohodki ne moremo 
povečevati niti proizvodnje niti storilnosti. In še 
tole; letos bomo v našem sindikatu zlasti po
ostrili-nadzor nad uveljavljanjem samoupravnih 
sporazumov in družbenih dogovorov o mini- 
malnih standardih stanovanja, prehrane in 
zdravstvenega varstva gradbenih delavcev.

B. K.

NA NAKOVALU
SVETOVNE KRIZE

Koprska tovarna Iplas je pravkar zgradila nov obrat, mora pa že v nove
investicije

V koprskem Iplasu je kolektiv nedavno tega 
potegnil črto pod več kot enoletna prizadeva
nja, da bi uresničili zastavljeni sanacijski pro
gram. Ugotovil je, da je kljub težavam uspel 
predvsem z notranjimi ukrepi odpraviti izgubo, 
ki jo je njegov obrat mehčal izkazal v zaključ
nem računu za leto 1972 in ki bi brez trdega 
dela kolektiva v minulem letu.bržkone še na
rasla. Ugotovil pa je tudi, da so vsi ukrepi le 
kratkotrajnega pomena; edini ..učinkovit stabi
lizator" pred neurji na domačem in tujem trgu 
so le — domače surovine. Kolektiv Iplasa, ki še 
ni v celoti odplačal lani zgrajenega obrata poli- 
sinteze, mora ponovno v velike investicije, da si 
zagotovi domače surovine.

Obrat, ki bo Iplas rešil skrbi zaradi surovin, 
bo podjetje začelo graditi še letos, prve tone 
izdelkov pa naj bi nova tovarna dala že proti 
koncu prihodnjega leta. Investicija bo za Iplas 
zelo velika — kar 120 milijonov dinarjev bodo 
potrebovali za uresničitev zamisli o lastnih suro
vinah.

„Čepiav bo novo breme glede na letos ustvar
jeni celotni dohodek — kakih 87 milijonov di
narjev ga bo po zaključnem računu, amortiza
cije 4,5 milijona in ostanka dohodka nekaj več 
kot 4 milijone dinarjev — za kolektiv zelo hudo, 
ga moramo sprejeti," je dejal Alojz Rožman, 
direktor podjetja. „Naftna kriza, ki je zajela 
svet, je po nas, ki smo potrošniki naftnih deri
vatov, udarila naravnost in z vso močjo. Nalož
ba pa je še toliko bolj smotrna, ker imamo suro
vine za bodočo tovarno pred nosom, obenem 
pa domači trg zagotovljen."

Da bi razumeli, zakaj se v Iplasu tako ženejo 
za novo tovarno, moramo poseči malo nazaj. 
Obrat mehčal, ki je v letu 1972 ustvaril nekaj 
milijonov izgube, ustvarja blizu-40% celotnega 
dohodka podjetja. Predlani so sicer ostali štirje 
obrati uspeli pokriti izgubo petega obrata, ven
dar so v podjetju vedeli, da zaradi naraščanja 
cen surovin na svetovnem trgu tega v nasled
njem letu ne bodo več zmogli. Iplas namreč 
uvaža kar 70 odstotkov vseh potrebnih surovin.

„Zato smo programirali več notranjih ukre
pov, s katerimi smo želeli preprečiti, da bi lani 
obrat mehčal spet posloval z izgubo", je dodal 
direktor Iplasa. „Obenem pa smo začeli teme
ljito analizirati in načrtovati razvoj podjetja v 
nekolikanj daljši perspektivi. Analiza je poka
zala, da se nam bo naložba v proizvodnjo su
rovin za obrat mehčal večkratno izplačala."

Iplas se je začel bojevati za povišanje cen nje
govih izdelkov in v tem pred kratkim deloma 
uspel. Svoje izdelke je začel prodajati v čim- 
večji možni meri neposredno potrošnikom. Sla
bim plačnikom so zaračunavali zamudne obre
sti. Osebne dohodke, ki so bili lani krivi, da je 
podjetje v zaključnem računu izkazalo izgubo, 
so potisnili v meje samoupravnega sporazuma — 
izgubo obrata mehčal so sicer ostali obrati po
krili in poslovni uspeh je bil tako pozitiven, če
prav minimalen; v izgubo je podjetje zašlo, ker

je moralo plačati davek zaradi previsokih oseb
nih dohodkov!

Najpomembnejši ukrep pa je vsekakor pre
cejšnje povečanje izvoza in drugače organizira
na proizvodnja v obratu mehčal. Iplas se je lotil 
predelave za tuj račun, za kar ni potreboval 
obratnih sredstev in tudi ni ustvarjal izgube. Za 
tujega partnerja Iplas predeluje v obratu mehčal 
tudi letos, lastno proizvodnjo pa je zato zmanj
šal na polovico.

Tako bo, dokler Iplas ne bo dosegel nove 
cene, ki bo omogočala rentabilno proizvodnjo 
oziroma v najslabšem primeru vse do začetka 
proizvodnje lastnih surovin za obrat mehčal.

Vsi ti ukrepi pa seveda ne morejo v celoti 
rešiti vedno hujšega nesorazmerja med cenami 
surovin na svetovnem trgu in cenami izdelkov 
doma, zlasti še zato ne, ker Iplas uvaža skoraj 
tri četrtine potrebnih surovin. Analize so poka
zale, da bi Iplas krepko splaval iz težav, če bi 
lahko uporabljal za obrat mehčal domače suro
vine. Tovrstne proizvodnje, proizvodnje ftalan- 
hidrida, ki je surovina za proizvodnjo mehčal, v 
Jugoslaviji namreč ni, čeprav imamo zanj dovolj 
surovine. Reška rafinerija izdeluje namreč kot 
stranski produkt ortoksilen in ga mora tudi iz
važati.

Iplas namerava prav tu poiskati rešitev: zgra
dil bo tovarno za izdelavo ftalanhidrida in je že 
sklenil z reško rafinerijo dolgoročni dogovor o 
preskrbi nove tovarne z ortoksilenom.

Iplas bo rafineriji odkupil ves ortoksilen. Nje
gova proizvodnja ftalanhidrida pa bo zadosto
vala za vse jugoslovanske potrebe, precej pa ga 
bo lahko tudi izvozil.

Iplas bo lahko precej znižal stroške proizvod
nje ne le zaradi doma proizvedene surovine, pač 
pa tudi zaradi tega, ker bo lahko povečal pro
izvodnjo mehčal, ne da bi povečal proizvodne 
zmogljivosti v tem obratu. Poleg tega bo soraz
merno neodvisen od dogajanj na svetovnem 
trgu. Kaže pa, da se za naglico, s katero kolektiv 
Iplasa uresničuje zamisel o lastni proizvodnji 
ftalanhidrida, skrivajo tudi lepe možnosti za 
osvojitev domačega trga: čeprav tudi konkuren
ca pripravlja enako proizvodnjo, bo Iplas ven
darle prvi proizvajalec te surovine in bo imel 
torej najlažje delo pri osvajanju trga.

Uresničevanje teh načrtov bo krepko pove
čalo akumulativnost podjetja in s tem tudi nje
govo gospodarsko stabilnost. Kljub temu so se v 
podjetju lotili še enega ..stabilizacijskega 
ukrepa." Še z desetimi drugimi sorodnimi pod
jetji, s katerimi imajo tesne poslovne stike, se 
resno dogovarjajo o združitvi. Cilj tega projekta, 
ki bo, kot vse kaže, kmalu uresničenje skupen 
nastop- pred domačimi in tujimi proizvajalci su
rovin, pred kupci izdelkov in pred bankami. Z 
dogovarjanji bodo usklajali proizvodne progra
me in vanje tudi skupaj vlagali. Sicer pa je prvi 
tak dogovor že v teku: tovarne Helios, Donit in 
Color naj bi Iplasu pomagale pri Uinvestiranju v 
tovarno za proizvodnjo ftalanhidrida. r g

MED 
VČASIH 

IN DANES
Po obratih v sestavu Gozdnega gospodarstva 

Postojna že nekaj let nazaj obstajajo samostojne 
osnovne sindikalne organizacije, delovne skup
nosti pa so že pred novim letom imele skorajda 
tak status, 'kot ga imajo zdaj, ko so postale 
temeljne organizacije združenega dela. To po
meni, da je uveljavljanje novih ustavnih določil 
v tem podjetju v bistvu pomenilo samo še 
izpopolnjevanje že pred časom zasnovane orga
nizacijske, samoupravne in družbenopolitične 
zgradbe kolektiva.

Kako se to dograjevanje izraža na področju 
sindikalnega delovanja? Za odgovore smo 
zaprosili tovariša Vladimirja Širco, gozdarskega 
tehnika v revirju Mašun, sicer pa predsednika 
osnovne sindikalne organizacije TOZD Knežak 
v sestavu GG Postojna.

— Sindikat poprej in zdaj, v čem je razlika?
— Zaradi značaja dela v gozdarstvu, ki je 

tako, da se zelo pogosto dneve in dneve niti ne 
srečamo, kaj šele, da bi se o čem pogovorih, je

pri nas v navadi, da vse važnejše zadeve obrav
navamo v kar najširšem krogu — bodisi na 
sindikalnem sestanku bodisi na zboru delovne 
skupnosti. Tistega, kar takrat sklenemo, se 
potem tudi držimo. Po novem, če tako rečem, 
ne bo nič dmgače. Razlike v metodi sin
dikalnega dela in pri oblikovanju sindikalnih 
organov pa vendarle obstajajo. Tako pri volitvah 
novega izvršnega odbora sindikalne organizacije 
v naši TOZD ne težimo le k izbom najboljših 
možnih kandidatov, temveč tudi k temu, da bi 
izvoljeni člani predstavljali ne le vse strukture 
zaposlenih, temveč tudi vse tipične poklice. 
Mislim, da smo pri tem ustvarili delegatsko 
razmerje med člani sindikata z ene in njihovimi 
predstavniki v odbom sindikata z druge strani. 
Ker so bili na podoben način izvoljeni tudi 
samoupravni organi, v TOZD in na ravni pod
jetja, je s tem ustvarjena še nova vez, po kateri 
se bodisi pretakajo informacije v obe strani ali 
pa se preverjajo rešitve, ki naj bi jih kolektiv 
potrdil na sindikalnem sestanku oziroma na 
zboru delovne skupnosti.

Povedal pa bi tudi to, da smo tudi v naši 
temeljni organizaciji tako kot pri vseh drugih 
sedmih TOZD ustanovili aktiv mladih delavcev. 
Čeprav mladi do 27 leta starosti trenutno pred
stavljajo le desetino kolektiva TOZD Knežak, to 
ne pomeni, da bi ustanovitev aktiva mladih 
delavcev pomenila formalnost. Hočem reči, da 
imajo mladi zdaj tudi vse organizacijske mož
nosti, da bi se bolj vključili v družbenopolitično 
življenje kolektiva.

— Izkušnje kažejo, da ni lahko dobiti de

lavcev, ki bi bili pripravljeni delati v gozdarstvu. 
Kako si sindikat prizadeva za izboljševanje de
lovnih in življenjskih razmer zaposlenih?

— Predvsem na dva načina! Prvič, s predlogi 
samoupravnim organom, kaj storiti, da bi tisti 
delavci, ki jih že imamo, tudi ostah pri nas; 
drugič pa tako, da bi bile delovne razmere na 
sploh take, da bi z njimi privabih tudi nove 
sodelavce. Če oboje strnem, se trudimo, da bi 
bili osebni dohodki v mejah možnosti kar naj
boljši, delovne razmere pa resnično urejene, da 
bi imeli kar največ sodobnih pripomočkov, ki 
olajšujejo delo, da bi bili dobro urejeni prevozi 
na delo za tiste, ki sicer živijo po vaseh v 
neposredni soseščini naših delovišč, da bi bila 
urejenost delavskih naselij na območju delovišč 
kar najboljša.

Naj povem, da je v našem kolektivu, mislim 
na TOZD Knežak in podjetje kot celoto, za
poslenih precej delavcev iz drugih republik, 
zlasti iz Bosne in Hercegovine. Da bi zaslužili in 
tudi prihranili čimveč, mnogi tudi po dva ali 
celo po tri mesece ne gredo med ljudi, kaj šele k 
domačim. To njihovo težnjo sicer razumemo, 
vendar vseeno poskušamo pomagati, kolikor je 
v naši moči. Tako, denimo, vsakih šest tednov 
poskrbimo za brezplačen avtobusni prevoz do 
njihovih domov. Po drugi strani pa se trudimo, 
da bi se res dobro počutili, kadar so po delu 
prosti. S tem ne mislim samo na res dobro 
menzo, ki jo imamo pri nas na Mašunu, na sobe 
s centralnim ogrevanjem in s sanitarijami, tem
več tudi na take „stvari“, kot so klubska soba s 
televizorjem, mize za namizni tenis in balinišče.

STRAN 3



7 DNI V SINDIKATIH

Z OBČNEGA ZBORA OBČINSKEGA SVETA ZVEZE SINDIKATOV NOVA GORICA

Ob učinkoviti organiziranosti 
se klobčič težav odvija hitreje

Uveljavljanje novih ustavnih dopolnil, utrjevanje organiziranosti sindikatov in Skrb za družbeni stan
dard zaposlenih so ie tri izmed najvažnejših nalog sindikatov v občini Nova Gorica

še vedno smo v podzavesti obre
menjeni z miselnostjo, ki ima ob
jektivne korenine v odnosih, ki so 
bili v družbi pred pismom pred
sednika Tita; v odnosih, v katerih je 
v nekaterih delovnih organizacijah 
poštena kritika imela za posledico 
šikane, celo premestitve in oviranje 
pri napredovanju. Taki odnosi so 
pogojevali apatičnost v delavskem 
razredu, premajhno zanimanje za so
delovanje v samoupravljanju, ne
učinkovitost političnih organizacij 
in usmerjenost delovanja osnovnih 
organizacij sindikata v manj bistvene 
probleme delavskega razreda. Od
govornost za vodenje delovnih orga
nizacij se je skrila in se še danes 
skriva za samoupravljanjem, kar 
ustvarja sistem neodgovornosti. Pre
malo začrtana ločnica med samo
upravljanjem in vodenjem pa tudi 
zmanjšuje zaupanje v samo
upravljanje. Takih razmer v družbi 
se ne da odpraviti prek noči. Po
trebno bo dolgotrajno in vztrajno 
delovanje sindikatov in ZK v de
lovnih organizacijah, usmerjeno v 
osveščanje delovnih ljudi in v tako 
delovanje sindikatov, da se bosta 
lahko uveljavljala moč in vpliv de
lavcev.

NE GRE ZA NAZIV, 
TEMVEČ ZA VSEBINO 

ODNOSOV
Tudi za novogoriško občino velja 

ugotovitev, da sta najprej odlašanje, 
potem pa naglica v dneh pred novim 
letom glavna vzroka ugotovitve, da 
je za zdaj uresničena le formalna 
stran uveljavljanja novih ustavnih 
določil. Temeljita analiza, ki jo bo 
treba v sindikatih šele opraviti, bo 
najbrž pokazala na veliko orga
nizacij, v katerih so spremenili le 
naziv, notranji odnosi pa so ostali 

■taki, kot so bili pred ^prejetjem 
ustavnih dopolnil. Zato ostaja revo
lucionarno spreminjanje notranjih 
samoupravnih odnosov in uveljav
ljanje odločujoče vloge delavcev 
temeljna naloga vseh in tudi novo
goriških sindikatov. To med drugim 
pomeni, da bodo statute in samo
upravne sporazume ocenjevali pred
vsem s stališča, v kolikšni meri v 
resnici odražajo bistvo ustavnih 
sprem anb.

nova organiziranost sindikatov 
pomeni njihov pozitivni prispevek k 
boju za tak položaj delavcev v vseh 
organizacijah združenega dela, ki bo 
omogočal resničen vpliv delavcev na 
razpolaganje z ustvarjenim do
hodkom.

Tako. je na občnem zboru novo
goriških sindikatov ocenil sedanji 
politični trenutek Jože Šušmelj, 
predsednik občinskega sindikalnega 
sveta prejšnje mandatne dobe.

*
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FRODAJA 
POLKjN A 
VRATA 
OKISA 
NA KREDIT

Čeprav je bilo v občini Nova Go
rica hkrati z nastajanjem TOZD 
ustanovljenih že 27 novih osnovnih 
sindikalnih organizacij in 10 kon
ferenc sindikata na ravni delovnih 
organizacij, še vedno ni v celoti ures
ničeno načelo, za katero se sindikati 
zavzemajo in po katerem mora v 
vsaki temeljni organizaciji zdru
ženega dela delovati vsaj ena osnov
na organizacija sindikata. TOZD 
brez političnih organizacij prav go
tovo ne bodo zaživele v celoti. Ob
staja nevarnost, da se brez aktivnega 
delovanja teh organizacij v TOZD 
dosedanji odnosi v delovnih orga
nizacijah ne bodo prav nič spre
menili ali pa se bodo zelo malo. 
Celo nasprotno: pojavljale se bodo 
težnje, da bi temeljnim orga
nizacijam zaradi Racionalnosti1' 
poskušali odvzemati njihove neod
tujljive pravice in jih prenašati na 
skupne samoupravne organe. Ce vse 
to vemo, je več kot jasno, da tudi

Za novega profesionalnega 
predsednika občinskega sveta 
Zveze sindikatov Nova Gorica je 
bil izvoljen Viljem Pahor, doslej 
pomočnik direktorja novo
goriške poslovne enote Zava
rovalnice Sava. Je diplomant 
Višje upravne šole v Ljubljani, 
član Z K in aktiven družbeno
politični delavec.

CILJI NAJ BODO 
DOSEGLJIVI

Eden izmed bistvenih vzrokov, da 
še ni bila izpolnjena prenekatera na
loga, ki so si jo gpriški sindikati 
zapisali v svojih prejšnjih delovnih 
programih in akcijskih načrtih, je po 
ugotovitvah, ki sno jih slišali na 
občnem zboru, prav gotovo v tem, 
da so bili programi in akcijski načrti

Z OBČNEGA ZBORA OBČINSKEGA SINDIKALNEGA SVETA SLOVENJ GRADEC

Vsebino dela določajo 
ustavne spremembe

Namesto sklepne ugotovitve z 
občnega zbora goriških sindikatov 
to-le: praksa kaže, da se je kljub 
težavam možno dobro organizirati 
in s tem vplivati na pospešeno raz
reševanje nakopičenih problemov. 
Tudi goriški sindikati se, denimo, že 
dolgo zavzemajo za enakopraven po
ložaj ženske v družbi Vselej doslej 
so ugotavljali da to ni lahko, ker je 
treba najprej urediti vsaj najbolj 
osnovna vprašanja s področja druž
benega standarda, da bi se žene 
lahko v večjem številu vključevale v
družbenopolitično življenje, 
izobraževale ob delu itd. Na tem 
občnem zboru pa so ugotovili, da je 
vendarle storjen velik korak naprej 
tudi v tem primeru. Tudi ob aktiv
nem sodelovanju sindikatov je nam
reč bil z uspehom izveden refe
rendum o samoprispevku za gradnjo 
šol in vzgojno varstvenih objektov,

V soboto, 16. februarja, so se v Sov en jem Gradcu sestali 
delegati strokovnih odborov sindikatov in osnovnih organizacij 
sindikata iz Mislinjske doline na občnem z bom občinske zveze 
sindikata. Delegati so z vabilom na občni zbor in ob poročilu o 
dosedanjem delu prejeli tudi anketo o dejavnosti samoupravnih 
organov, ki so jo pripravili v delovnih organizacijah slovenjegraške ■ 
občine. Osrednje vprašanje, na katero je žel da odgovoriti anketa, je 
bilo, kakšen je vpliv samoupravnih organov na odločanje v delovnih 
organizacijah. Ugotovitve iz ankete bodo, kot so med drugim 
poudarili na občnem zbom, nadvse koristne pri uvdjavljanju druge 
faze ddavskih ustavnih dopolnil, to je pri uvdjavljanju vsebine 
ustavnih sprememb v samoupravnem življenju delovnih skupnosti.

Dosedanji predsednik slo
venjgraškega občinskega 
Sindikalnega sveta, Peter Ber
nard, je v svojem uvodnem po
ročilu še posebej poudaril, da 
so se sindikati v Mislinjski do
lini aktivno vključili v uveljav
ljanje ustavnih sprememb ter 
pomagali pri ustanavljanju in 
oblikovanju temeljnih orga
nizacij združenega dela. Ob tem 
pa je sodil, da se prepočasi uve
ljavljajo nova določila o samo
upravnem sporazumevanju o 
delitvi dohodka in osebnih do
hodkov. Tudi določila sin
dikalne liste bi morali čimprej 
uveljaviti v samoupravnih spo
razumih za posamezna območja 
oziroma panoge.

legatov in delegacij o vpra
šanjih, ki so življenjskega po
mena za delovne ljudi. Eden od 
pogojev za uspešno vključe
vanje sindikatov v boj za ures
ničevanje delegatskega sistema 
v skupščinskem življenju pa bo 
seveda uveljavljanje delegatskih 
odnosov tudi pri konstituiranju 
sindikalnih organov in vodstev, 
to bo eden od pomembnih po-> 
gojev za spremembo celotne 
družbene vloge sindikatov, za 
nadaljnji razvoj notranje sin
dikalne demokracije.

jetja Slovenj Gradec. Občnega 
zbora se je udeležil tudi gene
ralni sekretar RS ZSS Jože Glo- 
bačnik, ki je še posebej opo
zoril na naloge sindikatov pri 
uveljavljanju vsebine ustavnih 
sprememb ter pri oblikovanju 
novih odnosov v temeljnih orga
nizacijah združenega dela, spre
govoril pa je še o potrebni stalni 
skrbi osnovnih organizacij sin
dikata za izboljšanje življenjske 
ravni delovnih ljudi. (An)

kasneje pa sklenjen družbeni do
govor o gradnji otroških vrtcev v 
občini Značilnost novogoriške 
občine pa je veliko število mladih 
družin z otroki, za katere ni pro 
štora v varstvenih ustanovah. Zdaj se 
bodo razmere le začele izboljševati 
To pa pomeni, da se začenja odvijati 
klobčič nerešenih problemov s pod
ročja družbenega standarda - 
tistega področja, ki mu bodo goriški 
sindikati zaradi njegove po
membnosti in vpliva na realno živ
ljenjsko raven zaposlenih in uve
ljavljanje enakopravnega položaja 
žensk v družbi v prihodnje posvečali 
vso svojo skrb in pozornost -mG

Z OBČNEGA ZBORA OBČINSKE ORGANIZACIJE 
ZVEZE SINDIKATOV V TRBOVLJAH

Osnovno:

marsikdaj preveč deklarativni V 
bodoče kljub uveljavljanju ustavnih 
dopolnil ne bo dosti bolje, če bi še 
vnaprej puščali vnemar objektivne 
pogoje in možnosti. Kot konkreten 
primer je bila v razpravi omenjena 
..sindikalna lista11. Takšna, kot je 
zdaj, po oceni delegatov predstavlja 
bolj seznam želja kot pa, upoštevaje 
veljavne pogoje gospodarjenja, cilj, 
ki bi ga lahko dosegla večina de
lovnih skupnosti Ker so mnoge po
stavke te liste zapisane v velikih 
razponih, to praktično pomeni da 
bo lista samo še poglobila obstoječe 
razlike na tistih področjih, kjer jih 
zdaj želimo odpraviti!

krepitev 
samouprav
nih odnosov

Spremembe, ki jih v družbeno življenje vnašd 
nova ustavna ureditev, nalagajo sindikatom odgO' 

varne naloge
A

Izkušnje pa tudi opozarjajo, da se 
v delovnih skupnostih pri razreše
vanju najrazličnejših problemov 
..spotikajo11 tudi tedaj, ko sicer 
obstajajo materialne in druge mož
nosti, niso pa kolektivi notranje 
organizirani na način, ko bi te mož
nosti lahko tudi izkoristili na vseh 
področjih in ne le na nekaterih. 
Značilna je ugotovitev, da so v tej 
občini z načrtno kadrovsko politiko 
dosegli, da „vsak čas11, to je v pri
hodnjih nekaj letih ne bo več pri
manjkovalo visokostrokovnih ka
drov, da pa je zelo slabo poskrbljeno 
za izobraževanje ob delu za kvali
ficirane poklice, ki jih bo v bodoče 
primanjkovalo še bolj, kot jih zdaj. 
V šempetrski Iskri se, denimo, želi 
ob delu izobraževati 150 delavcev, 
vendar to ne bo možno vse dotlej, 
dokler se ta 800-članska delovna 
skupnost ne bo organizirala tako, da 
interesentom v času šolanja ne bi 
bilo treba delati v izmenah.

Temeljne organizacije zdru
ženega dela še niso dobile polne 
vsebine. Vse preveč se še ukvar
jajo z organizacijskimi in statu
tarnimi vprašanji, to pa velja 
tudi za njihove osnovne organi
zacije sindikata. Vendar se 
vsemu temu doslej ni bilo mo
goče izogniti. Proces reorgani
zacije sindikatov, v središču re
virjev so ustanovili 16 stro
kovnih sindikatov, povezani pa 
so v enajstih občinskih konfe
rencah, je terjal precej časa in 
dela. Sindikalni delavci so mo
rali presedeti številne popol
dneve in večere, da so uveljavili 
stališča 4. konference Zveze 
sindikatov Slovenije.

UTRJEVANJE
DELEGATSKIH

ODNOSOV
Krepitev samoupravnih od

nosov v združenem delu bo ter
jala od sindikatov stalna priza
devanja. Delegatski sistem, so 
poudarili na občnem zbom, ne 
bo zaživel, če se sindikati ne 
bodo zavzeli zanj. Prav posebej 
pa se bodo mordi sindikati za
vzeti za usposabljanje vseh čla
nov samoupravnih organov in 
delegatov ter članov delegacij. 
Trboveljski sindikati predlagajo 
takojšen dogovor o sistemu tega 
izobraževanja, ker so in še bodo 
izvolili za delegate številne ne
posredne proizvajalce, ženske in 
mlade, ki se prvič vključujejo v 
odločanje in soodločanje na 
občinski ravni, bodisi v zborih 
združenega dela, v krajevnih 
skupnostih pa tudi v družbeno

političnih zborih. Sindikati naj 
bi razvili tudi sistem stalnega 
sodelovanja delegacij in dele
gatov s svojimi volivci. Prva pre
izkušnja nove vloge sindikatov 
se bo pokazala že prihodnje 
dni, ko bodo samoupravne in 
interesne skupnosti prišle na 
zbore delovnih ljudi s svojimi 
delovnimi in finančnimi pro
grami. Sindikati bodo lahko od
ločilno vplivali na krepitev teh 
odnosov, če bodo poznali tudi

.p problematiko delovanja inte 
resnih in samoupravnih skup 
nosti.

VEČJA SKRB I
SOCIALNI VARNOSTI 

DELAVCEV
Občni zbor je zadolžil vse ^ 

sindikalne organizacije, naj V d 
prihodnjem obdobju posvetijo ^ 
več skrbi socialni varnosti de- n 
lavcev, njihovemu zdravstvi Jj 
nemu varstvu, rekreaciji, leto (j 
vanju. Delovni ljudje so za' h 
skrbljeni zaradi stalnega z više f( 
vanja življenjskih stroškov. Nji' si 
hov realen standard še vedno v, 
pada, to pa je v nasprotju 4 ži 
vsemi našimi deklaracijami if 2 
posebej stališči Zveze sindi; v 
katov Slovenije. Neposredni y 
proizvajalci ne morejo v n0' \ 
dogled prenašati najtežjih bre <] 
men gospodarske stabilizacij®' 1; 
Socialni nemir zmanjšuje pr o ii 
štor za krepitev samoupravnil1 n 
odnosov. Delavci so zaintere- Ž 
sirani za večjo storilnost, sajv t 
tem vidijo pot do večjih oseb' 1 
nih dohodkov; ugotavljajo p3> b 
da se akumulativnbst delovni!1 b 
organizacij zmanjšuje, to p3 c 
spet vpliva na možnosti za hi' b 
treiše uvrnjcinic sodobncISc j, 
nologije. ’ c

V razpravi na občnem zbob1 d 
trboveljskih sindikatov so op0, S 
zorih tudi na uspehe na gosp0, k 
darskem in drugih področjih; ti 
Ugotovili so, da so precej storil1 n 
za izboljšanje dmžb enega stat1' fi 
darda. Zgradili so novo šol°' n 
telovadnico, otroške vrtce, raž' y 
širili bolnišnico, začeli so gl3' 
diti nov zdravstveni do<fi' 1; 
Vendar pa se bojijo, da ne biv n 
prihodnje prepočasi napi3" lj 
dovali, če gospodarstvo J 1« 
občini ne bo dosegalo svojih d 
letnih programov in če ne b® 1 
povečalo zmogljivosti. Sindikat o 
so se zato dolžni upreti nadalj o 
nji inflaciji, ki ogroža s tabli1' z 
zacijska prizadevanja. Sam0, s] 
upravno sporazumevanje op? d 
liriki cen se ne sme izjalovi®’ ii 
ker bi bil to hud udarec razvoj11 p 
samoupravljanja . k

Skratka, občni zbor obči®' o 
ske organizacije sindikatov ’ u 
Trbovljah je pozval vse osnov®5 k 
or^nizacije sindikata, naj bo«0 u 
vsa ta in še nekatera druga vpt3' 
šanja v središču njihove h3' 
daljnje pozornosti. —m"' \

Pravna posvrlovalnira IIP
VPRAŠANJE:

SMstva ta ohranitev 
Svežine in vitalnosti

Ena od glavnih prihodnjih 
nalog slovenjgraških sindikatov 
bo uveljavitev delegatskega si
stema v združenem delu. Za
gotoviti bo treba demokratičen 
kandidacijski postopek, poli
tično usmerjati predvolilne pri
prave, konstituiranje stališč de-

Med zaposlitvijo mi je delovna organizacija omogočila strokovno 
izpopolnjevanje, tako daje prevzela nase stroške šolanja. Pri tem pa 
sem podpisal pogodbo, ki me zavezuje povrniti vse stroške šolanja 
takoj, ko bi prenehal z delom po lastni želji pred iztekom treh let 
po končanem šolanju. Po končanem šolanju sem delal še približno 
eno leto, nato pa sem zaradi slabih osebnih dohodkov in drugih 
razlogov prenehal z delom. Ob razrešitvi sem tudi podpisal izjavo, s 
katero sem se zavezal, da bom stroške šolanja vrnil v tridesetih 
dnevih. Ker gre za precejšen znesek denarja, ki ga nimam, ob
veznosti nisem izpolnil in sem pred kratkim prejel tožbo, s katero 
me nekdanja delovna organizacija toži za povračilo stroškov šo
lanja. Ali imam kakšne možnosti, da bi v sporu uspel v celoti ali pa 
vsaj v toliko, da bi svoj dolg odplačeval v obrokih?

S. T., Maribor

dvomno sledi, da boste morali prej ah slej to štipendijo ozira®1? 
stroške šolanja vrniti in se tej obveznosti ne boste mogli izogi# 
Možnosti za uspeh v pravdi ni, razen morda obročnega o dpi.3, 
čevanja, o čemer se še vedno lahko dogovorite s podjetjem ^ 
sklenete o tem na sodišču ustrezno poravnava Če se podjetj®
takšnim načinom vrnitve ne bi strinjalo, boste obsojeni na 
vračilo zneska v 15 dnevih, kar pomeni, da vas podjetje K
pravnomočnosti sodbe lahko rubi. Tudi pri tej prisilni izterjatvi? 
prepuščeno podjetju, da bodisi predlaga izvršbo z rubežem 
osebnih dohodkov, kar praktično pomeni obročno odplačevanj^ 
bodisi da predlaga rubež in prodajo vaših premičnin ter s® ^ 
izkupička takoj in v celoti poplača. Kot vidite, pride obicčfl} 
odplačevanje v poštev le, če se bo s tem vaša nekdanja delo^ 
organizacija strinjala! Sleherna drugačna možnost ..uspeha* 
sporu je praktično brezizgledna. m, jjp\jZr

Na občnem zbom občin
skega sindikalnega sveta Slovenj 
Gradec so za novega pred
sednika izvolih inž. Franca 
Gornjaka iz gradbenega pod-

ODGOVOR:
Ko ste izstopili iz delovne skupnosti, ste imeli možnost pred

lagati, obročno odplačevanje svojega dolga in bi morda delovna 
skupnost vašemu predlogu ugodila. Seveda pa ni nujno, da bi vam 
ustregla, saj ste na začetku šolanja podpisali pogodbo, ki vas je 
zavezovala k takojšnjemu povračilu celotnega zneska v primem 
prenehanja dela, kar ste ves čas dobro vedeh. Iz vprašanja ne-
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7 DN< V SINDIKATIH

Povezo
vanje 
je nuja
% Medobčinska 
konferenca sindikata 
gradbenih delavcev 
za Koroško 
o organiziranosti 
sindikata 
in o povezovanju 
gradbene operative

Na zadnjem razširjenem za
sedanju Medobčinske konfe

rence sindikata gradbenih de
lavcev za Koroško so sprego
vorili o prihodnji organiziranosti 
tega sindikata. Dogovorili so se, 
da bo ta sindikat deloval v pri
hodnje na enakih načelih kot 
doslej, seveda pa bodo organe 
sestavljali delegati iz osnovnih 
organizacij sindikata. Doslej so 
medobčinski odbor sestavljali le 
predsedniki osnovnih organizacij 
sindikata, v prihodnje pa bosta 
vsako osnovno organizacijo sin
dikata predstavljala po dva de
legata.

O sodelovanju in povezovanju 
koroške gradbene operative že 
dlje teče razprava Kljub očit
nim prednostim se vse doslej so
delovanje ni razvilo. Prvi pred
logi se zavzemajo le za to, da bi 
organizirali nekatere skupne 
službe za koroško gradbeno ope-

rativo, kot denimo službo no
tranje kontrole in varstva pri 
delu. To pa je gotovo premalo. 
Zato je medobčinska konferenca 
sklenila, da morajo do 20. marca 
zaposleni v vseh organizacijah 
združenega dela razpravljati o 
položaju organizacije združenega 
dela in o povezovanju koroške 
gradbene operative ter izvoliti 
po enega delegata v skupno ko
misijo za pripravo analize o 
prednostih povezovanja grad
benih podjetij na Koroškem in 
za pripravo predloga samo
upravnega sporazuma o oblikah 
sodelovanja in povezovanja grad
benih organizacij. Nosilec akcije 
za sodelovanje in povezovanje 
gradbene operative pa naj bi bil 
še vnaprej medobčinski odbor 
sindikata gradbenih delavcev za 
Koroško. (EK)

^SLOVENSKIH KONJICAH BODO USTANOVILI PET OBČINSKIH KONFERENC SINDIKATA

Reorganizacija je stekla
e Po reorganizaciji sindikatov občinskih konferenc pa tečejo 
v °o na območju občinskega sin- tudi priprave na občni zbor

občinskega sindikalnega sveta, 
ki bo predvidoma v mesecu 

^ostojnih konferenc ' stro- marcu. V Slovenskih Konjicah

.J likalnega sveta Slovenske Ko
le- v bodoče delovalo pet sa-

,e ^vnih sindikatov posameznih predlagajo, da bi za oblikovanje industrije in rudarstva skoraj tri 
~ ~ “ ”* delegacij v občinskem sindi- ................. ...........

sindikatov primerno zastopstvo 
v njenem najvišjem organu. 
Razlike v moči posameznih sin
dikatov so namreč občutne. 
Tako je v sindikatu delavcev

jkjavnoati. Po številu članstva 
se. k° vsekakor najmočnejša kon- 
■jj, . renca, ki bo združevala člane 
' sindikata v kovinsko-predelo- 

2 ^alni industriji, saj bo zdru-
ii

jjji ^nskih Konjicah in tovarno ko-

Ževala 
Zreče,

kovaško industrijo 
„KOSTROJ“ v Slo

kalnem svetu uporabili pari
tetno in proporcionalno načelo. 
S tem bi zagotovili, da bi tisti 
sindikati, ki imajo večje število 
članstva, dobili v občinski zvezi

četrtine članov sindikata na ob
močju občine Slovenske Ko 
njice, sindikat delavcev v kme
tijstvu, tobačni in živilski in
dustriji pa šteje le blizu 100 
članov. V. L.

e, ^nskih izdelkov in livarno v 
... ^tanju. Po velikosti ji bo sle- 
i konferenca sindikata de- 
\0 ^cev v usnjarski in tekstilni 
ji. ^dustriji, ki so zaposleni v te-

?eljnih" organizacijah zdru- 
r, if^ega dela industrijskega kom- 

>ata „KONUS“. V občinsko 
,K°nferenco sindikata delavcev 

industrije in gozdarstva se 
odo vključile osnovne sin-

1 kalne organizacije konjiškega 
lesiK>-industrijskega podjetja 
’~IP“ in dveh gozdnih obratov 
^jskega gozdnega gospo
darstva v Vitanju in v Konjicah. 
r°jo občinsko sindikalno 
konferenco bodo ustanovile 
"?di osnovne sindikalne orga- 
pacije v obrti, občinsko kon- 
erenco sindikata pa so že usta- 
ovili delavci na področju

^Soje in izobraževanja.
. Medtem ko so prosvetni de- 
avci svojo konferenco že usta- 

t i.0vdi, bo še ta mesec ustanov- 
Jena konferenca sindikata de- 
avcev lesne industrije in goz- 
jjrrstva. Predvidoma bo imela 
0,, delegatov, Id so jih izvršni 
or osnovnih sindikalnih
2 prdzacij že izvolili. Kmalu 
s. eni bo ustanovljena še občin-

konferenca delavcev sin- 
•/k3*3 v kovinski predelovalni 

drrstriji, nekoliko v zaostanku

V MARIBORU USTANOVILI 6 OBČINSKIH KONFERENC 
SINDIKATA DELAVCEV INDUSTRIJE IN RUDARSTVA

Neposrednejši 
vpliv članstva

Te dni je bilo v Maribom šest 
ustanovnih zborov občinskih 
sindikalnih konferenc delavcev 
v industriji in rudarstvu. Svoje 
občinske sindikalne konference 
so ustanovili delavci v grafični 
industriji, v lesni industriji in 
gozdarstvu, energetiki in rudar
stvu, tekstilm in usnjarski indu
striji, kemični industriji in v 
kovinski industriji.

„V Maribom smo imeli vse 
pogoje za formiranje omenjenih 
šestih konferenc na področju 
industrije,“ je pojasnil Ivan 
Ažman, sekretar občinskega od
bora sindikata delavcev indu
strije in rudarstva. „Odbor nam
reč vključuje kar 139 sin
dikalnih organizacij oziroma 
več kot 35 tisoč delavcev. Naj
več jih je zaposlenih v kovinski 
industriji — nekaj več kot 19 

p. . —j*, tisoč, potem v tekstilni in
Je ustanavljanje občinske usnjarski industriji — blizu 7

0.n/®rence sindikata delavcev v 
rtni dejavnosti. Zelo blizu 
^ovitve je tudi občinska 
»terenca sindikata delavcev 
jj^ke industrije.
Hkrati z ustanavljanjem

tisoč, slede kemična industrija, 
grafična industrija itd...

Za omenjenih šest sindi
kalnih konferenc delavcev v in
dustriji in rudarstvu so izvolili v 
Maribom 330 delegatov. Med

ii5?ieu

izvoljenimi delegati je 204 de
lavcev iz neposredne proiz
vodnje, 93 žensk in 79 dele
gatov, mlajših od 27 let. Med 
delegati prevladujejo predvsem 
kvalificirani, slede pa jim vi
sokokvalificirani delavci.

„S strukturo naših delegatov 
smo zadovoljni,*1 je zatrdil se
kretar Ažman. „Visok odstotek 
mladih med delegati nam zago
tavlja, da bomo lahko pri vseh 
konferencah ustanovili aktive 
mladih delavcev. Nekatere od 
konferenc pa bodo bržčas pre
rasle v medobčinske konfe- 
rence.“

Doslej je štel občinski odbor 
sindikata delavcev industrije in 
rudarstva 65 ljudi, konference 
p&/štejejo kar 330 delegatov. 
Sindikalno delo bo zato poslej 
vsekakor bolj neposredno in s 
tem tudi bolj intenzivno. Fo- 
rumskega dela bo manj, delo bo 
zastavljeno širše, povezava tako 
navzdol kot navzgor bolj nepo
sredna, članstvo pa bo imelo 
bistveno večji vpliv na obli
kovanje mnenj in stališč svoje 
organizacije.

DELUJEJO TRI OBČINSKE KONFERENCE SINDIKATA

Konference ustanovljene
Trž*nul° sredo so se sestale v 
obči Ui ?ovo ustanovljene 

6 stikalne konference 
PteH.d a Bavcev kovinsko- 
kata industrije, sindi-
Usnj. delavcev tekstilne in 
ska v*® industrije ter občin- 
^Vcev°n^erenca sindikata de- 
žaV0(} ^Snjno izobraževalnih 
kovini’ Konferenca sindikata 
Hiiie , predelovalne indu- 
s'ndik , ^nžnje člane osnovnih 
kos jr^Hih organizacij Tovarne 
obrat, SlP°v’ Podjetja TIKO, 
^nis-Rn0Zdm-Fnega Podjetja, 
Trži a TOZD Tovarna pil
''ilčno • i31181«’ Metalke. Ste- . 
^onh J^imočnejša, saj bo prek 

delegatov zastopala inte

rese več kot 2600 delavcev, bo. 
v novem občinskem sindi
kalnem svetu konferenca sin
dikata tekstilne in usnjarske in
dustrije, v katero se povezujejo 
sindikalne organizacije Bom
bažne predilnice in tkalnice 
Tržič, Tovarne obutve Peko, 
podjetja Oblačilarnovost in 
organizacije združenega. dela 
TRIO. V konferenco sindikata 
delavcev vzgojno izobraževalnih 
zavodov pa so povezani člani 
obeh tržiških osnovnih šd, šole 
iz Križev ter vseh vrtcev z ob
močja občine. V vseh 12 osnov
nih organizacijah sindikata, ko
likor jih je povezanih v občin
ske konference, so tudi že usta

novili aktive mladih delavcev, 
medtem ko so v 18 sindikalnih 
organizacijah, ki niso povezane 
v občinske konference, doslej 
ustanovili te aktive samo v 
Združeni lesni industriji, Tovar
ni lepenke, splošnem grad
benem podjetju, v gradbenem 
obratu OZD Projekt Kranj, v 
TOZD Mercator Tržič in v 
Obrtnem podjetju.

Občinska zveza tržiških sin
dikatov, ki jo bo sestavljalo 35 
delegatov osnovnih sindikalnih 
organizacij, se bo konstituirala 
na občnem zboru občinskega 
sindikalnega sveta sredi prihod
njega meseca. -iv
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Kovinske cevi, iz katerih potem izddujejo v Alposu stole, mize, police za trgovine in druge 
izdelke, naredijo kar sami.

Šentjurski Alpos ni star tem vzporedno, pač zaradi
niti dve desetletji — ustanov 
Ijen je bil leta 1957, vendar 
se je lepo uveljavil kot pro
izvajalec jeklenih profflnih 
cevi, trgovske opreme in ko
vinskega pohištva. V pod
jetju radi poudarijo — s po
nosom pa tudi z malce gren
kobe — da doslej pri svojem 
razvoju niso imeli nikakršnih 
ugodnosti in so tovarno gra
dili in širili samo z delom 
svojih rok. Sodobna indu
strijska proizvodnja ima še 
poseben pomen za kraj in 
občino, ki velja za nerazvito.

Alpos stoji na robu Koz
janskega, tako da pri novih 
razvojnih načrtih lahko ra
čuna na kredite iz sMada za 
pomoč v razvoju manj raz
vitih. Ker je tudi podružnica 
Ljubljanske banke v Celju 
zainteresirana za razvoj 
Alposa, lahko podjetje ra
čuna na polovico bančnih 
sredstev pri skupni investiciji 
110 milijonov din za novo 
cevarno.

NOVA CEVARNA
Zakaj so se v Alposu 

sploh odločili za to inve
sticijo? Najprej je treba po
vedati, da so pred leti začeli 
izdelovati cevi samo zase, 
kasneje pa so postopoma 
širili proizvodnjo, doku
povali stroje za proizvodnjo 
cevi in jih razporejali v stare 
prostore, kolikor je bilo to 
zaradi njihove nefunkcional
nosti sploh možno napraviti. 
Kaj kmalu se je pokazalo, da 
postaja cevama — kljub delu 
v treh izmenah — zaradi ne
ustreznih prostorov in za
starelih strojev ozko grlo. 
Odločitev se je pravzaprav 
vsilila sama od sebe: gene
ralni remont, če si hočemo 
ustvariti realne razvojne 
možnosti. Remonta pa kaj
pak ni treba razumeti do
besedno, ker bo nova ce
vama resnično nova od pro
storov do strojev in ne mor
da samo modernizirana. 
'Cevarno — up in ponos 

delovnega kolektiva šentjur
skih kovinarjev — grade ob 
dosedanjih tovarniških pro
storih in naj bi dala nova 
delovna mesta. Računajo, da 
bo Alpos potreboval kakih 
100 novih delavcev — že 
letos.

VZTRAJNOST
V Alposu je sedaj zapo

slenih 400 delavcev, od tega 
petina žensk. Kolektiv je 
lani sicer povečal proiz
vodnjo za desetino, vendar 
poslovni rezultati ne gredo s

rastočih cen surovin. V 
Alposu sno na „temo cen“ 
slišali naslednji komentar: 
..Zapiranje Škarij prav go
tovo ne vpliva ugodno na 
razpoloženje delavcev, ven
dar delamo naprej z vso pri
zadevnostjo, Id je možna v 
takih razmerah, ker navse
zadnje ne bi radi izgubili že 
tradicionalnih kupcev. Tudi 
če bi opustili proizvodnjo 
deficitarnih artiUov, bi to 
vplivalo na preostalo proiz
vodnjo. Bomo pač počakati 
na boljše čase!“

Seveda v Alposu ne ča
kajo samo na izboljšave od 
zunaj, temveč si skušajo 
pomagati tudi tako, da na
mesto predragega lesa vgra
jujejo cenejšo plastiko, če
prav tudi ta „varianta“ ni 
brez nevarnosti, ker je treba 
plastiko uvažati ,iz Francije. 
Uvoz pa ...

OSEBNI DOHODKI
Poprečni osebni dohodek 

v šentjurskem Alposu je bil 
lani 2.035 dinarjev. Podatek 
moramo osvetliti z več zor
nih kotov, da bi nam po
vedal tudi tisto, kar se po
navadi skriva v poprečju. 
Prvo je, da je poprečni oseb
ni dohodek sorazmerno 
nizek, ker je kvalifikacijska 
struktura zaposlenih dokaj 
neugodna, saj ima Alpos kar

70 % nekvalificiranih in pd- 
kvalificiranih delavcev. Naj
nižji osebni dohodek je bil 
lani 1-320 din. In koliko je 
lahko zaslužil nosilec pro
izvodnje, kvalificirani de
lavec za normalno delo? 
Njegov zaslužek se je gibal 
med 1.800 do 2.000 dinaiji. 
In prav to, namreč pre
majhna razlika med naj
nižjim osebnim dohodkom 
in zaslužkom kvalificiranega 
delavca, je bil pogosto 
kamen spotike, ko je bilo 
govora o boljši stimulaciji za 
boljše proizvodne rezultate. 
Ko je že govora o zaslužkih 
v Alposu, ne gre prezreti 
tudi tega, da polovica za
poslenih živi izključno od 
denarja, ki ga dobi v tovarni.

STANOVANJA
Je v Šentjurju in okolici 

manj stiske za stanovanja 
kot v večjih krajih? Sploh 
ne, so nam zatrdili v Alposu, 
tako da je docela na mestu 
poudarjena skrb za gradnjo 
novih stanovanj. Čeprav je 
največ zanimanja za naje
manje kreditov za indi
vidualne gradnje in adap
tacije — približno 50 % sred
stev gre v ta namen — gradi 
Alpos ta čas 24-stanovanjski 
blok, s katerim bodo lahko 
»črtati s seznama** lepo šte
vilo kritičnih primerov.

E. P.

Varjenje posameznih delov pri montaži vrtnih stolov je dokaj 
zahtevna in natančna operacija.
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Kje so vzroki 
krize v razvoju

• Kritika sedanjih oblik pomoči nerazvitim 
in »zahodni« pogledi nanje

Kot menijo nekateri napredni zahodni ekonomisti, so se
danjo razvojno krizo, ki jo označujejo velike razlike med 
razvitim zahodnim in nerazvitim tretjim svetom, povzročili 
predvsem trije razlogi. Kar zadeva Zahod, povzroča razvojno 
krizo dejstvo, da se je gospodarska rast tam že bolj ali manj 
izenačila z doseženim gospodarskim razvojem, ki je postal - 
relativno pojmovano - omejitveni dejavnik za nadaljnje viso
ke stopnje gospodarske rasti.

Drugi vzrok sedanje svetovne razvojne krize je, da razvoja 
tretjega sveta očitno ni možno pojmovati samo enostransko, 
kot izključno gospodarski proces, temveč ga je treba preso
jati kot širši družbeni in družbenoekonomski proces, katere
ga učinkovitost bo omejena, če se pomoč nerazvitim ne bo 
razširila tudi na zdravstveno pomoč in prosvetljevanje, na 
pomoč pri prehranjevanju lačnih ali podhranjenih množic 
tretjega sveta, na šolsko prosvetljevanje ter na vse druge raz
vojne aspekte, ki bodo pripomogli k odpravljanju sedanjih 
razvojnih razlik po svetu.

Tretji vzrok je, da zahodni svet, ko nudi, žal, nezadostno 
pomoč nerazvitemu delu sveta, le-to pojmuje samo kot go
spodarski, ne pa tudi kot dolgoročni kulturni proces, ki za
hteva mnogo večje finančne izdatke kot pa samo pomoč v 
investicijskih in potrošnih dobrinah.

Kot navaja dr. Hauser z univerze v Zuerichu, industrijsko 
razviti Zahod greši, ko skuša z razvojno pomočjo nerazviti 
svet preoblikovati po lastnem vzorcu, z modelom, ki po se
danjih zahodnih predstavah ne more biti učinkovit, če na
rodno gospodarstvo katerekoli države v razvoju ne doseže 
rasti bruto narodnega dohodka najmanj za 5 % letno, kot to 
v normalnih gospodarskih razmerah ustreza strukturi razvitih 
zahodnih gospodarstev.

To merilo, ta stopnja rasti gospodarstva, naj bi zagotav
ljala avtomatičen potek procesa, avtomatično spreminjanje 
proizvodne strukture, omogočila naj bi smiselno in funkcio
nalno razdelitev proizvodnih sredstev ter osebnih dohodkov, 
kar je gotovo največja utvara, s katerimi se je doslej trapil 
zahodni svet.

Kot sodi dr. Hauser, je dobesedno prenašanje modelov 
zahodnega trgovanja in tudi mišljenja razvijajočemu se svetu 
doslej bolj škodovalo kot koristilo, ker mu ni prineslo tako 
potrebnih socialnih koristi in sprememb. Na sedanji stopnji 
razvoja je gospodarska rast za številne države z nizko proiz
vodno in življenjsko ravnijo sicer nujen, ne pa tudi zadosten 
pogoj za družbenogospodarski napredek. Mnogo nujnejša je 
zanje presnova odnosov, zlasti kar zadeva mednarodno deli
tev dela in svetovno trgovino.

Žal zbuja premalo pozornosti nadaljnji vzrok razvojne 
krize, ki je v nezdružljivosti,.zahodnega" sistema vrednosti 
in drugačnih pogledov na svet tistih „nezahodnih“ starih 
kultur, ki se pravkar prebujajo in si pogosto tudi ne želijo 
oblikovati svoje družbenogospodarske ureditve po zahodnih 
modelih. Če naj bi problemi krize identitete držav v razvoju 
minili, bi se morali spremeniti tudi pogledi Zahoda nanje, 
izginiti bi moral antropocentrizem, ublažiti bi se moral etno- 
centrizem, zavoljo katerega je „beli človek" merilo vseh stva
ri, tako rekoč univerzalni razum, ki obvlada celotno prizori
šče. Takšnega univerzalnega uma ni, kot tudi ni enotnega 
..ekonomskega človeka", razen v zblojenih možganih ljudi, 
ki so nagnjeni k posploševanju.

Sedanji socialnoekonomski položaj tretjega sveta vsekakor 
zahteva opredelitev srednjeročnih in dolgoročnih razvojnih 
ciljev. Prvenstveno naj bi vsaka posamezna država našla in 
izoblikovala sebi najbolj ustrezne kulturne cilje in njim prila
godila tudi svoje razvojne cilje. Pri tej emancipaciji mišljenja 
in ravnanja lahko razviti nerazvitim komaj kaj pomagajo. 
Nerazviti potrebujejo predvsem pomoč zahodnih strokovnja
kov in znanstvenikov in sodobnih znanstvenih metod, kar je 
seve povezano z ustreznimi materialnimi izdatki, a v sploš
nem precej manjšimi, kot jih zahteva, na priliko nujna po
moč v hrani kot nujen srednjeročni cilj pomoči nerazvitim.

Zdravniška in zdravstvena pomoč je brez koristi, če jo 
nudimo lačnemu in podhranjenemu človeku. Pomoč v pro- 
svetljevanju je nična, če jo nudimo ljudem, ki jih je neustrez
na delitev proizvodnih in materialnih dobrin pahnila v revšči
no. Vsakršna pomoč, tudi v hrani, ni koristna, če jo nudimo 
človeku brez stalne zaposlitve. Zato je poleg redne prehrane 
in ustrezne delitve materialnih dobrin in osebnih dohodkov 
izrednega pomena redna ih zadovoljiva zaposlenost kot glav
na osnova življenjske ravni prebivalstva.

V zvezi s tem je nedvomno dokaj relativno tudi na Zaho
du uveljavljeno merilo, s katerim se presoja dosežena moč 
gospodarstva in življenjska raven, po doseženem bruto na
rodnem proizvodu na prebivalca. Brazilija je po teh merilih 
..razvita", toda le malokje na svetu boste našli toliko bede 
ob nakopičenem bogastvu, kot prav v tej latinskoameriški 
državi.

Ne<Sre torej samo za gospodarsko rast, merjeno z „zahod- 
nimi" merili, marveč tudi in predvsem za ustrezno razdelitev 
ustvarjenih dobrin, za zmanjševanje gospodarske neenakosti, 
ki so jo države tretjega sveta s socialistično ureditvijo ob 
številnih žrtvah in pogosto za ceno nizke življenjske ravni že 
bolj ali manj odpravile, druge, ki v presnavljanju svoje druž
benoekonomske podobe niso bile tako rigorozne, pa jo bodo 
morale z odločnim spreminjanjem odnosov še premostiti.

Aktualna vrenja v prebujajočem se tretjem svetu kažejo, 
da se ta ne zadovoljuje več s prepičlo razvojno pomočjo 
razvitega Zahoda, marveč da si tudi že sam z zviševanjem cen 
surovin in nacionalizacijo mednarodnih družb jemlje doho
dek za hitrejši lastni razvoj, ki si ga je doslej v obliki visokih 
profitov na račun cenenih surovin prilaščal razviti zahodni 
svet. /

NANDE ŽUŽEK

Sirijci v gosteh FOTO VEST

Minuli teden se je v Sloveniji mudila na 
dvodnevnem obisku delegacija Generalne fede
racije sindikatov Sirije. Sirijski gosti, ki jih je 
vodil podpredsednik federacije Misel Rise, so 
obiskali RS ZSS in Maribor, kjer so si ogledali 
tovarno „Elektrokovina“, ki nekatere svojih 
proizvodov izvaža v to državo.

V razgovora na RS ZSS so sirijski sindikalni 
delavci orisali tudi vlogo in položaj sirijskih 
sindikatov in podrobno pojasnili njihova sta
lišča do krize na Bližnjem vzhodu. Poudarili so,

da je dejavnost sirijskih sindikatov usmerjena 
predvsem v povečevanje družbenega sektorja 
gospodarstva in v boj za višjo materialno in 
izobrazbeno raven delavstva. Sirijski sindikati 
štejejo več kot 300.000 članov (kakih 60 % 
vsega delavstva) in imajo pravico soodločanja 
tako v zakonodajnih kot v oblastnih organih. 
Ministrstvo za delo, denimo, lahko sprejema 
odločitve samo ob soglasju sindikatov. Sirijska 
generalna sindikalna federacija sindikatov je 
član svetovne sindikalne federacije.

Naša podjetja na tujem
Na zadnji seji komiteja izvrš

nega sveta za ekonomske odno
se s tujino so obravnavali tudi 
problematiko zunanjetrgovin
ske mreže Slovenije v tujini. Po
datki zveznega sekretariata za 
zunanjo trgovino o podjetjih, ki 
so jih v tujini ustanovile organi
zacije združenega dela iz Slove

nije, kažejo, da je obseg zuna
njetrgovinske menjave naše re
publike večji kot v poprečju v 
državi tako po številu podjetij 
kot glede na vloženi kapital. 
Zunanjetrgovinska mreža pa je 
sestavljena v glavnem iz eko
nomsko šibkejših podjetij, usta
novljenih za potrebe ene same

organizacije združenega dela. 
Tudi regionalna razporeditev 
naših podjetij v tujini ni naj
boljše. Večina jih je skoncen
triranih v treh zahodnih drža
vah — v ZR Nemčiji, Italiji, 
Avstriji — medtem ko ima v 
državah v razvoju svoja pred
stavništva le sedem slovenskih 
podjetij.

Nov koral 
v soodlo

čanje 'Ji 
delavčevi

■..................M........  -

V ZR Nemčiji sta v razph 
predloga dveh zakonov, ki p; 
menita korak naprej v razve 
soodločanja. Gre za zakon 
tako imenovanem ustvarjal! 
premoženja oziroma o dele! 
pri dohodku ter za zakon 
večji enakopravnosti pri uprl 
Ijanju podjetij. Nova zakonab 
sta verjetno pričela veljati s 
1. 1975. leta. Tedaj bo v vi 
kot 700 največjih industrijsk 
in trgovskih podjetjih v l 
Nemčiji omogočena tudi del* 
cem in uslužbencem konth 
med poslovanjem podjetij, M 
v največjih podjetjih — tistih,*1 
imajo vsaj 2000 zaposlenih,^ 
ustanovljen poseben kontrol! 
svet, ki bo sestavljen iz 10 pr8' 
stavnikov delavcev oziroma 8 
poslenih in 10 predstavnih 
delničarjev. Od desetih pr£t 
stavnikov zaposlenih bodo tli; 
sindikalni funkcionarji.

Kar zadeva zakon o ustv* 
janju premoženja, gre za sistel 
ko bo del profita razdeljen tf1 
vse delavce oziroma vse zapj 
slene, kar bi po prvih izračui1! 
v naslednjih 2 ali 3 letih zna&! 
približno 5000 milijonov D'
Ta vsota ne bo razdeljena i11 
posredno delavcem in uslužb£l 
cem, temveč se bodo sreds'1 
stekala na poseben račun v b£ 
ki, delavci pa bodo prejeli p0' 
dilo, da imajo vloženo do' 
ceno vsoto denarja. Gotovi! 
bodo lahko dvignili šele po s£l 
mih letih po ustanovitvi t£! 
fonda. Novi zakon bo zajel v; , 
tista industrijska in trgovsk 
podjetja, kateri letni dohod£ , 
znaša več kot 400 tisoč mw i 
Sredstva bodo izločali, pred' 1 
bo dohodek obdavčen. Po pff j 
izračunih bo vsak delavec d°'! 
približno 200 mark letno. |

leytur*‘°
inb° iostav«

melbrosia’ftld.

.-------------------- ------------- -

• KOROŠKA

Šibka 
gospo
darska 

moč
V Tinjah v Podjuni so se pte[ 

nedavnim zbrali koroški Slov6" 
ci na posvetovanje o svojih 
spodarskih razmerah in o gosf° \ 
darski osamosvojitvi. Osnova 
pogovor je bila izčrpna študvj 
inž. Blaža Singerja, v kateri vg \ 
tavlja, da sodi med tcinelJ1’
prvine razvoja naroda poleg nj£'
govih pohtičnih sil, kulturn^. 
izročila in ustvarjalnosti tu. 
njegova gospodarska zakon3, 
njenost na ozemlju, kjer z1^ 
Gospodarska moč Slovencev ^ 
ni zadostna. K temu je pd? 
moglo načrtno gospodarsko ^ 
piranje s strani večinskega J1^ 
da ter zmotna miselnost, da 
Slovenci na Koroškem sam0 „ 
rod kmetov. Pred slovenj 
skupnostjo na Koroškem je z m 
pomembna naloga - pripra(e, 
gospodarski načrt, ki mota 
meljiti na stvarnih razni®1 ^ 
kajti samo tisti - so poudari11^ 
pogovoru - ki je gospoda1 
močan, ni tako podvržen ra 
rodovalnim pritiskom. j
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Zunanja podoba tovarne KORS v Ratanski vasi lz likalnice gredo hlače pred stroge oči kontrole

' - ^
• OBISK PRI MLADEM KOLEKTIVU ROGAŠKIH KONFEKCIONARJEV

ZAKAJ JE KORS TAKO 
»TRMAST« PRI KVALITETI?
# Med potrošniki že leta ni več skrivnost, da so izdelki tovarne KORS sicer vedno v duhu 
časa, torej vštric z modo, vendar se kljub vsemu drže umirjenejših linij in vzorcev • Poleg

kvalitete je prav umirjena modnost glavni magnet
V_____________________ __________ :____________J

Konfekcijsko podjetje iz Rogaške Slatine — KORS — sije zadnja 
„v naskoku" pridobilo dobro ime med potrošniki. Ce ljudje 
in tja še sprašujejo, za kakšno podjetje gre, kaj proizvaja, od 
je doma in kaj pravzaprav pomeni KORS, se to dogaja zaradi 

relativno skopih podatkov in zato, ker je ime staro komaj nekaj let.
Podjetje je lani sicer slavilo 25. obletnico obstoja, vendar je treba 

°b tem dodati, da je večino tega časa šlo predvsem za obrtno 
dejavnost in je do resnične prelomnice v razvoju prišlo 1968. leta, 

je stekla prava industrijska proizvodnja in se je hkrati tudi pod- 
Jetje preimenovalo v KORS. Vendar - pot ni bila niti malo lahka in 
»skopa" z dogajanjem, kakor bi utegnili soditi po nekaj skromnih 
P°datkih iz našega uvoda.

KORS delo prijetno, ker so moderni stroji komaj slišni, tako da v 
tovarni ni za tekstilce „obveznega“ ropota in tudi ne pretirane 
vročine pri nekaterih delih.

Dobro, zunanji videz je lahko varljiv, vendar bi si upali trditi, da 
ima prav prijetnost delovnega okolja nedvomne velike zasluge pri 
osredotočanju delovnih sposobnosti na doseganje maksimalne kva
litete izdelkov. Učinek se torej pokaže prav na najbolj ,,občutlji- 
vem“ mestu, to je pri kvaliteti, na kateri gradi KORS vso svojo 
poslovno politiko. „Trmasto“ vztrajanje pri kvaliteti seje doslej že 
večkrat lepo obrestovalo. Kolektiv se pač dobro zaveda, kako 
težko sije pridobiti dobro ime, vendar ga utegneš kaj hitro izgubiti, 
če nisi dovolj pozoren.

Skromni začetki
, Rogaška „Oblačila“, kakor se je KORS prej imenoval, so začela 
. °t skromna krojaška delavnica, ki se je počasi širila in preusmer
ila tudi v konfekcijsko proizvodnjo. Kmalu se je bilo treba odlo- 
Clti, ali preskočiti iz obrtništva v industrijo ali ne. Videti je, da je 
?a odločitev „za“ še najbolj vplivalo dejstvo, daje bilo predvsem za 
ženske v Rogaški premalo delovnih mest.

Omenili smo, da je do prelomnice prišlo 1968. leta, vendar so 
jiačrti za sedanjo podobo podjetja KORS nastali že dobrih sedem 
:e|.Prej> ko so v mejah tedanjih možnosti začeli s preobrazbo pod
rtja. Osnovna izhodišča v razvoju so bila, da je treba postopoma 
.Pustiti izdelovanje oblačil po meri, postopoma opustiti tudi kon- 
®kcioniranje zaščitnih oblačil in perila, obenem pa preiti na orga- 
Tirano proizvodnjo težke modne konfekcije, poskrbeti za kadre 

n tehnično opremljenost obrata ter zagotoviti sredstva za nemo- 
eno proizvodnjo.

/

Vztrajnost
St ^rehod nikakor ni bil lahek, vendar kolektiv ni odstopil od za- 
o avljenega koncepta. Morda je bilo najteže, ko so v primerjavi z 

aebnimi dohodki bistveno pospešili rast poslovnega sklada. To je 
Se edini način, da si je podjetje pridobilo moderno tehnologijo in 

gospodarsko konsolidiralo.
0 nekaj letih mučne preobrazbe se je 1968. leta naposled rodil 

štr-^olj" — KORS. V bližnji Ratanski vasi je zrasel večji indu- 
objekt z modernimi stroji. Delavci so se naposled iz števil- 

jnj Zastarelih in neustreznih prostorov zbrali pod široko skupno 
“atrijsko streho. KORS si je tako tudi zagotovil možnosti, daje 

jU'ečistil" asortiment svojih proizvodov in si odprl pota tudi na 
°|emska tržišča.

■ždef je KORS prerasel svoje zmogljivosti in pričel z
Vod ^vo ekonomskega elaborata ter projektov za povečanje proiz- 
uteimh kapacitet. Izračuni so pokazali, da so odločitve ekonomsko 
pomene, kar je bil prvi pogoj za gradnjo novih proizvodnih in 
0bst°-,n^1 Prostorov» ki so jih svečano odprli lani za 25. obletnico

še naprej
dveh ■ rv^ industrijskih začetkih v Ratanski vasi je imel KORS v 
kttial 12menah zaposlenih 270 delavcev. Kot smo že rekli, se je kaj 
nat)oU Pokazalo, da hiter razvoj presega tudi najbolj optimistične 

^ tem ni nR presenetljivega, če je število zaposlenih 
hJaj , av*jivo naraščalo in se bo prihodnje leto povzpelo že na 550. 
ropp zanimivost dodamo,-da kljub pospešenim razvojnim napo- 

Že ir ^ 0C* *^65. leta naprej ni nikoli zabredel v nelikvidnost! 
redgp kratek sprehod po tovarni lahko napravi na obiskovalca iz- 
fUj^ .vt*s- Nikakor ne zaradi velikosti prostorov, temveč zaradi 
Vadug10”3^116 urejenosti, za tovarniške proizvodne prostore nena- 

cistosti in prijetnega videza ... Lahko bi rekli, da je v

Kvaliteta predvsem
Nič presenetljivega torej ni, če mora vsak izdelek skozi dve 

temeljiti kontrolni zapori, tako da praktično lahko odidejo iz 
tovarne samo prvovrstno izdelane hlače, plašč ali otroška obleka. 
Nekajkrat smo v tovarni slišali ponosno izjavo, da praktično ne 
vedo, kaj je to reklamacija in da doslej še niso dobili vrnjenega 
izdelka, vrnjenega zaradi pomanjkljivosti v izdelavi.

Uspehi pri kvaliteti so pravzaprav presenetljivi, če upoštevamo, 
kakšni delavci se zaposlujejo v KORS. Od desetih kar devet novin
cev nima na začetku nobene kvalifikacije in si šele v tovarni pridobi 
potrebno znanje in delovne sposobnosti. V KORS pač najraje za- 
posle mlade ljudi, ker se ti pač najlaže prilagode zahtevnim delov
nim nalogam. Usposabljajo se kar v tovarni, kjer se specializirajo za 
4 ali 5 delovnih operacij — še ožja specializacija ni priporočljiva, 
ker bi slabo vplivala na prilagodljivost proizvodnje posameznim 
zahtevam časa in trga — ali pa jih pošljejo na šolanje v Sevnico, kjer 
ima KORS svoj oddelek v šoli za konfekcijsko usposabljanje.

Ženski kolektiv
Če že ves čas govorimo o „delavcih“, moramo resnici na ljubo 

priznati, da ima rogaški konfekcijski kolektiv tipično ženski zna
čaj, saj moških ni niti za četrtino. In če smo doslej govorili pred
vsem o tem, kaj kolektiv KORS ustvaija, smo dolžni tudi pogledati, 
kako živi.

Začnimo z osebnimi dohodki. Najnižji osebni dohodek je bil lani 
1300 din, poprečni pa 1800 din. Več od omenjenih dveh številk 
pove podatek, koliko zasluži „tipična“ članica delovnega kolek
tiva, to je delavka za šivalnim strojem. Njena startna osnova je od 
1450 do 1830 din, za izračun osebnih dohodkov pa moramo upo
števati, da delovne norme v poprečju presegajo za 10 %.

Kako je s stanovanji v KORS? So sploh v ospredju zanimanja? 
Prav gotovo da, saj nenehna rast števila zaposlenih ni dala prav 
„dihati“ reševanju stanovanjskih vprašanj.

Skoraj po pravilu za manjše kraje je tudi v Rogaški Slatini največ 
zanimanja za individualne gradnje. KORS je do lani dal za „indivi- 
dualce" 1,5 milijona dinarjev kreditov in tako pomagal pri gradnji 
šest deseterici svojih delavcev. Podjetje ima poleg tega letos v grad
nji 26 stanovanj v skupni vrednosti 5 milijonov dinarjev. Računajo, 
da bodo v ta stanovanja lahko vselili družine, ki veljajo za najbolj 
kritične primere.

V KORS seveda mislijo na gradnjo stanovanj tudi v prihodnjih 
letih. Tako naj bi v prihodnjih dveh letih zgradili še 50 do 60 
stanovanj, tako da bi stanovanjski problem v glavnem dali z dnev
nega reda in bi bili novi prosilci bolj izjeme kot pravilo.

Še kaj
V KORS seveda nimajo „posluha“ samo za osebne dohodke in 

stanovanja. Očitna je skrb za primerne rekreacijske prostore ob

tovarni, posebno pa so v kolektivu ponosni na organizacijo svoje 
družbene prehrane. Topla malica je zelo kvalitetna in je treba zanjo 
odšteti 3 dinarje, kar predstavlja tretjino realne cene.

Realno vzeto je v kolektivu še največ glavobola zaradi otroškega 
vrtca, pravzaprav zato, ker ga ni. Naj še enkrat spomnimo, da je več 
kot tri četrtine zaposlenih ženskega spola, tako da je lepo število 
tistih, ki za svoj naraščaj nimajo primernega varstva. Rogaški vrtec 
zapre svoja vrata že ob pol treh, kar pomeni, da ga za delavke v 
popoldanski izmeni ni. Si bo moral KORS sam postaviti svoj 
vrtec?

Namesto zaključka
Za zaključek našega sestavka se spet povrnimo h gospodarjenju v 

podjetju. Posebej nas je zanimalo razmerje med izvozom in prodajo 
konfekcijskih izdelkov doma. Po sedanji realizaciji gre v izvoz 
petina vse proizvodnje, čeprav bi po zanimanju kupcev lahko pro
dali v inozemstvu najmanj polovico proizvodnje. Logično bi bilo 
vprašanje, zakaj rogaški konfekcionarji tega ne napravijo. Odgovor 
se skriva v zgornji meji proizvodnje, ki jo je moč doseči ob sedanjih 
zmogljivostih. Za ..pokritje" najnujnejših naročil velikih trgovskih 
hiš v Zagrebu, Beogradu, Osijeku, Banjaluki, Mostarju in seveda 
Ljubljani, Celju, Mariboru, Kranju in Murski Soboti si KORS ne 
more privoščiti več kot razmerje 60:40 v korist domačega trga. 
Večje pošiljke v inozemstvo bodo prišle v poštev šele v novem 
kvalitetnem skoku proizvodnje, ki ga načrtujejo za čas od 1975. do 
1980. leta. Podrobnejši razvojni program je prav zdaj v izdelavi, 
vendar seveda še sodi med poslovne skrivnosti.

Res je, da smo že omenili glavno privlačnost izdelkov KORS, to 
je kvaliteta in še enkrat kvaliteta; kljub vsemu nas je zanimalo, če 
je to „vse“. Po temeljitejšem pogovoru smo prišli do zaključka, da 
nekaj skrivnosti sodi tudi na področje mode. V KORS se namreč 
zavestno odločajo za modne novosti, vendar s poudarkom na umir
jenosti. Morda jim prav ta poteza omogoča takšno priljubljenost 
pri kupcih, ki so sicer radi oblečeni v duhu časa, vendar z obleko 
ne bi radi „bodli v oči".

Sozvočje stroja in rok - pogoj za kvaliteto
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... v jugoslovanskih sindikatih

SVET ZSJ PRVA RAZPRAVA

V začetku tedna se je sestala komisija Sveta ZSJ za družbeno
ekonomske odnose, ki so se je udeležili tudi predstavniki nekaterih 
delovnih organizacij ter znanstveni delavci Tema razprave so bili 
predlogi štirih novih zakonov s področja združenega dela. V uvodni 
besedi je strokovna sodelavka komisije poudarila, da ti zakoni 
ustvarjajo možnosti za delovanje celotnega pravnega sistema v zdru
ženem delu in v družbeni reprodukciji, za uveljavljanje načel ustave o 
pravici delavca do dela in upravljanja z družbenimi sredstvi, do 
samoorganiziranja v TOZD in v drugih oblikah združevanja dela in 
sredstev, do samoupravnega odločanja o pogojih in rezultatih dela ter 
o drugih pravicah in dolžnostih, ki izvirajo iz novih družbeno
ekonomskih odnosov. S tem so v sindikatih prvič začeli obravnavati 
predloge zakona o družbeni lastnini, zakona o organizacijah zdru
ženega dela, zakona o obhgacijah in pogodbah ter zakona o sodiščih 
združenega dela in o postopku pred temi sodišči. Predlogi vseh štirih 
zakonskih tekstov so zbudili na komisiji živahno razpravo, izrečenih-------- -- ..™1 ni* iviviiir.iiji z-rv tur 1117

pa je bilo tudi precej pripomb. To zlasti velja za predlog zakona o 
organizacijah združenega dela in za predlog zakona o sodiščih
združenega dela. Komisija za družbenoekonomske odnose pri Svetu 
ZSJ se je tudi zavzela, naj bi o osnutkih novih zakonov organizirali 
kar najširšo razpravo v temeljnih in drugih organEacijah združenega 
dela, v strokovnih institucijah in seveda tudi v sindikatih.

B. K.

OD NAŠEGA 
DOPISNIKAZelezarji 

na razpotju
Železarna „Boris Kidrič" v 

Nikšiču je največji kolektiv v 
Črni gori, saj šteje blizu 4.500 
delavcev. Med njimi je 1.000 
visoko kvalificiranih in 2.000 
kvalificiranih delavcev. Žele
zarna je sredi rekonstrukcije, od 
katere si zelo veliko obeta. Do 
leta 1977 naj bi zamenjali dve 
tretjini sedanje opreme in zgra
dili nove kapacitete, ki bodo 
omogočale tudi za evropske 
razmere rekordno proizvodnjo 
300.000 ton plemenitih jekel. 
Po sedanjih cenah naj bi takrat 
znašal bruto produkt železarne 
približno 2 milijardi dinarjev ali 
trikrat več kot zdaj. Za ures
ničitev tega načrta bodo morali 
investirati približno milijardo 
400 milijonov dinarjev.

V Črni gori pa se intenzivno 
pripravljajo tudi na tesnejše po
vezovanje tako imenovanega 
metalurško energetskega kom
pleksa, ki naj bi združeval razen

TELEGRAMI

BEOGRAD
BEOGRAD — V pripravah na jugoslovanski posvet na temo „Proizvajalec 

- potrošnik - kvaliteta — cene" je bilo minuli torek v Beogradu posve
tovanje o zaščiti potrošnikov, ki so ga organizirali Svet ZSJ, Zvezni tržni 
inšpektorat ter zvezna konferenca Krajevna skupnost in družina. Namen 
posvetovanja je bil spodbuditi vse dejavnike v družbenopolitični skupnosti, 
predvsem pa v občinah, da bi organizirali podobne posvete in na njih 
analizirali sedanjo zaščito potrošnikov, opredelili vlogo in naloge sindikalnih 
otpnizacij, krajevnih skupnosti, potrošniških svetov, organov tržne 
inšpekcije in drugih pri zaščiti potrošnika. Udeleženci posveta so poudarili, 
da je vloga sindikatov pri zaščiti potrošnika iz dneva v dan večja, da stalno 
sodelovanje sindikatov in drugih dejavnikov pri oblikovanju razmer na 
tržišču že daje dobre rezultate. Udeleženci posveta pa so opozorili tudi na 
pomen delavske kontrole pri zaščiti potrošnikov. B. K.

Kako zajeziti
naraščanje een?

železarne v Nikšiču tudi indu
strijo aluminija in rudnike 
boksita ter črnogorske elek
trarne. Med temi delovnimi 
organizacijami se je že razvilo 
poslovno tehnično sodelovanje, 
v zadnjem' obdobju pa si pri
zadevajo združiti tudi nekatere 
skupne službe ih skupaj na
črtovati bodoči razvoj. Tudi ti 
integracijski procesi obetajo že- 
lezarjem v Nikšiču boljše čase. 
Čeprav torej lahko zre kolektiv 
železarne Nikšič z večjim 
optimizmom v prihodnost, pa 
se trenutno še bori s številnimi 
težavami. Skupni imenovalec 
teh težav je nagla rast cen su
rovin in reprodukcijskega ma
teriala. Tako bo morala Žele
zarna „Boris Kidrič" v letoš
njem letu odšteti za nakup su
rovin in reprodukcijskega ma
teriala za 200 milijonov di
narjev več kot lani.

JAGOŠ STOJANOVIČ

Vse več podatkov kaže, da delitev dohodka 
in osebnih dohodkov ni dovolj vzročno pove
zana in usklajena z gibanjem proizvodnosti dela. 
Tako je znano, da naraščajo dohodki, ki jim 
pravimo „drugiprejemki“, dva ali trikrat hitreje 
kot zaslužki na delovnih mestih. Zaradi takšne
ga gibanja tvorijo zaslužki že manj kot 40% 
skupnih prejemkov prebivalstva, v primerjavi s 
50%'do 55%, kolikor je znašal njihov delež 
prej. Primerjava dohodkov z investicijami pa 
kaže drugačno podobo. Delež zaslužkov v skup
ni akumulaciji raste, investicij pa upada. Od 
treh dinarjev odpadeta dva na zaslužke, samo 
eden pa na investicije. Že samo to dejstvo go
vori, da je v akumulaciji malo ,,prostora" za 
stvarno povečanje osebnih dohodkov ne glede 
na naše želje in obljube. O realnih zaslužkih je 
torej treba govoriti realno, brez prikrivanja dej
stva, da naglo upadajo, toda tudi brez iluzij, da 
je njihovo upadanje mogoče zaustaviti čez noč 
ali celo brez povečanja proizvodnosti dela kot 
edine poti do zvišanja naše življenjske ravni.

Proizvodnost dela je v resnici mnogim delov
nim organizacijam še vedno deveta skrb.. Name
sto, da bi si prizadevali doseči večje delovne 
uspehe z boljšo organiziranostjo in večjo inten
zivnostjo dela, si povečujejo dohodek z večjimi 
cenami, kar razveljavlja dinar in osebne dohod
ke, s tem pa tudi osnovno spodbudo za uspeš
nejše gospodarjenje. Krog se tako zapira in one
mogoča uspešno delovanje celotnega sistema 
samoupravnega gospodarjenja.

Resolucije o stabilizaciji, standardu, odstra
njevanju nelikvidnosti in nesorazmerju v struk
turi gospodarstva ne bodo rodile sadov, če jih 
ne bodo zavestno in organizirano uresničevale 
organizacije združenega dela predvsem z neneh
nim povečevanjem proizvodnosti dela. Kot je 
znano,- smo lani in predlanskim sprejeli več re
solucij o stabilizaciji, o odstranitvi nelikvid
nosti, povečanju standarda, pa smo se na začet
ku letošnjega leta spet znašli pred istimi pro
blemi, predvsem pa smo priča naglega narašča
nja cen. Lanska ekspanzija cen, izražena v pora
stu življenjskih stroškov s približno 20%, ne 
kaže znakov popuščanja. Zelo resno zvenijo 
tudi napovedi o novih skokih cen na različnih 
področjih svetovnega gospodarstva, kar bo vpli
valo tudi na cene pri nas. Odločilno vlogo v 
obrambi pred divjanjem cen ima strukturna 
usklajenost jugoslovanskega gospodarstva ter 
stopnja njegove produktivnosti in racionalnosti 
Kako uskladiti in pospešiti naš gospodarski raz
voj, je znano, vendar te naloge ni mogoče opra
viti preko noči. Pri tem bodo morali sodelovati 
tako državni organi z ukrepi ekonomske politi
ke, predvsem pa samo gospodarstvo, ki naj bi se 
s samoupravnimi dogovori o cenah in drugih po
slovnih odnosih zavarovalo pred inflacijo. Poli
tika cen pa bo morala biti strogo diferencirana, 
ker so dosedanja gibanja cen povzročila resne 
disproporce in postavila nekatere dele združe
nega dela v neenakopraven položaj, kar zadeva 
pridobivanje dohodka. v. B.

HRVAŠKA

DELO JE IN NI!
Na Hrvaškem išče delo 

22.000 mladih delavcev, ki 
so končali srednjo, višjo ali 
visoko šolo. Zagreb in neka
tera druga središča sicer 
lahko poslijo kakih 90% 
tistih, ki iščejo delo, vendar

jim ne morejo zagotoviti sta
novanj, tako da ostaja zani
manje za nove delavce samo 
na papirju. Ena od rešitev je 
zato odpiranje novih delov
nih mest na področjih, iz ka
terih prihajajo nezaposleni,

čeprav to ne bi bilo vedno 
ekonomsko upravičeno. 
Gradnja stanovanj sodi torej 
med glavne naloge hrvaškega 
gospodarstva, saj v tej repu
bliki primanjkuje kar 85.000 
stanovanj.

SRBIJA

Le minimalni osebni dohodki
V Srbiji ima kakih 200 delov

nih organizacij s 53.000 zapo
slenimi še blokirane žiro raču
ne, tako da se pri njih izplačilo 
osebnih dohodkov še vedno za
tika. V Beogradu seje, denimo, 
število takšnih organizacij pove
čalo od 113 na 150, medtem 
ko se je v drugih delih Srbije

zmanjšalo od 72 na 68.
S 1. januarjem letos je začel 

veljati ukrep, po katerem se 
sredstva za osebne dohodke 
obravnavajo enako kot dmge 
zadolžitve delovnih organizacij, 
tako da blokirane organizacije

BOSNA IN HERCEGOVINA

Sredstvo za ohranitev 
svežine in vitalnosti DESET NOVIH 

ELEKTRARN
B——BB—
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Izvršni svet skupščine Bosne 
in Hercegovine je ugodno ocenil 
elektroenergetsko bilanco ter 
program gradnje virov in pre
nosne in distributivne mreže v 
republiki v obdobju 
1974—1980. Program gradnje 
elektroenergetskih proizvodno 
prenosnih zmogljivosti v nasled
njih šestih letih predvideva, da 
bodo leta 1980 zagotovili 
13.452 milijona kWh skupne 
proizvodnje električne energije,

kar je dvakrat več, kot je bo 
proizvedeno v letu 1974. To 
proizvodnjo bo omogočilo 
obratovanje 10 novih termo 
oziroma hidroelektrarn s skup
no močjo 1190 MGW. Vsemu 
temu je treba dodati še obsežen 
plan gradnje 110 in 35 kV pre
nosnega omrežja. Za financi
ranj te gradnje pa bo še po
trebno zagotoviti skupno 
14.720 milijonov din.

KOSOVO

MANJ IZGUB

OD BESED

Na Kosovem ocenjujejo, da 
je bila lani poraba še večja od 
proizvodnje. Število delovnih 
organizacij, ki so poslovale z iz
gubo, se je do konca leta 1973 
zmanjšalo na 17. Izgube v lan
skem letu so za polovico manjše 
kot leta 1972. Po oceni izvrš-' 
nega sveta Kosova je to naj večje 
zmanjšanje izgub v gospodar

stvu Jugoslavije. Hkrati pa po
krajinska vlada opozarja, da bo 
v primeru, če se v nekaterih de
lovnih organizacijah s področja
industrije in rudarstva sedanja 
stopnja rasti proizvodnje ne bo 
nadaljevala tudi v prihodnje, na
stala nevarnost, da se bodo do
seženi rezultati razvodenili.

i

ne morejo več izplačevati 90 % 
poprečja osebnih dohodkov iz 
minulega leta. Tem kolektivom 
sedaj ostane edino, da izpla
čujejo minimalne osebne do
hodke v breme občinskih in re
publiških proračunov.
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TE DNI 
SO REKLI

1

SERGEJ KRAIGHER, prri 
sednik republiške skupščin1 
na 38. seji CK ZK Sloveni/

Jasno je treba povedati, ^ H 
smo reformo začeli izvajati pr(|!;| 
devetimi leti kot gospodarsko !,||| 
formo. Ta reforma je zelo kmalglj 
zahtevala, da se v celoti in ^ll 
vsej širini družbenih odnosi ||| 
preobrazi v družbeno reforn 
Ta proces se je začel s 4. plen’j: 
mom na Brionih, ko smo pol|| 
tično obračunali s silami unit*® 
rizma, se nadaljeval s spreme!<|l 
bami ustave glede vloge feder 
cije v razširjeni reprodukciji ir {"tv 
vsemi drugimi ustavnimi dop"56« 
nili ter se sedaj nadaljuje z rj 
dalj njimi spremembami usta*1' 
ki jih bodo v tem mesecu spr 
jele zvezna skupščina in rep1 
bliske skupščine. Jasno je, da ■ 
je v novih družbenih odnosi 
moral spremeniti tudi ekonoH 
ski sistem. Napačno se je drž* 
tistih rešitev, ki smo jih postavil 
s spremembami ekonomski 
sistema pred devetimi leti, V 1 
edino možnih in še naprej velj3lSni 
nih ter implicitno vsako spi^' 
membo teh ukrepov napada 
kot odstopanje od reformst|>0 
usmeritve. Jasno moramo oprtaj 
deliti razvoj ekonomske reftprc 
me. Družbene spremembe, kij' j 
izvajamo v družbenoekonomski s0 
odnosih v celotni naši družbi, 2'ljaj 
htevajo tudi ustrezne spisan 
membe v ekonomskem sisten1'?® 
Graditev našega ekonomskegas: 
stema je ena izmed temeljnih n,po, 
log v Sloveniji kot tudi vseh tei] 
gih subjektivnih in za to sposojal 
nih strokovnopolitičnih sil v Jsri(d 
goslaviji pa tudi organov fede1' 
cije, ki so za to zadolženi. Pel

■■
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MILKA PLANINC, predse^ 
niča CK ZK Hrvaške,
uvodnem govoru na šestetfje 
srečanju samoupravljava *aj 
>rRdeči prapor" v Krag11 , 
jevcu: P ta

Razglasili smo geslo, naj včsor
probleme rešuje samo safl’c_ _ 
upravljanje. Toda od gesla "“čai 
uresničitve je dolga in težav^sta
pot. Ko je delavec stimuliran P Pu 
tem, posebnem, začasnem in'* 's' 
resu (in celo lažnem interesu).' v j
stimuliran, da si čimveč nep* 1^ 
sredno vzame za osebni dot1' d0 
dek. To pa ga še daleč ne m0' šol 
napraviti za nosilca napredka. . str

A tudi nikogar drugega ni; 'hr 
bi lahko opravil to delo. Band11: ,
sredstva so usmerjena v inve- lai 
cije, sredstva podjetij pa ninw, flaj 
možnosti, da se kosajo bodi51' 
bančnimi zahtevami ali z zah ‘ . 
vami po osebnih dohodkih.

V takšnem krogu ni rešitv 
Stopnjevanje osebnih dohodi^ 
torej ne more rešiti problema- * 
nemogoče ga je rešiti samo zE ^ 
traj te sfere. Rešitev je nandf ^ 
nemogoča, dokler velja od tu) m, 
vanje presežne vrednosti. Kak dal 
hitro to obvelja, nastane antaf ob 
nizem nosilcev in se ustvaflj* ^ 
samosvoje poti gibanja de1 
vrednosti. ^ai

DUŠAN PETROVI Č-ŠaN1 'j 
predsednik Sveta ZSJ.Jv 
skupni seji predsedstva ™ 
in ZSJ:

Vedno moramo imeti P1! i 
očmi glavno smer naših g'P3) i
to je - naj bo sam delavslkil
red na čelu z ZK ustvarjal«6 ‘. 
vih družbenih odnosov. Ni , i 

če pripravimo in P°dvolj, če pripravimo m r~ ( 
šemo dober samoupravni sp 
zum, nato pa ustvarjamo vtif^ 
smo ustavni koncept uresfl1® ( 
Potrebna je vsakodnevna in o(f.
nizirana bitka združenih d1-1,1 

za uveljavljanje novegf J
na ntp Rnii ^opuščanje starega. Boji 

konkretni. •
Pomanjkljivosti, o katerih ^ ^ 

vorimo, niso izraz stagnac ■ 
moupravljanja in tudi n« 
nepripravljenosti, da bi Uf,ta () 
rešitve uveljavili v praksi, tLr",p 
je to pojav, ki pač spremlja P
janje novih družbenih odn°JOJob katerih se pojavljajo nori ? f 
blemi. To, da si odkrito pfl (

pomanjkljivosti 
njimi spopadamo, je izraz 
moči. Glavno je, da zagoto*1^- 
široko pobudo delavskega ne
reda ter našo akcijo hkrati n ^
rimo nad glavne točke odpj^
pomanjkljivosti, tako da 3J 
zmeraj sposobni končen* 
njeno učinkovitost.



IZ NAŠE DRUŽBE

ipo šeodTeh j Tovelj.asevedaza tiste, ki so prvič stopili na anuči Ni bilo veliko takih na Iskrinem tečaju, pa
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Iskraši na Krvavcu
k Prijetno toplo sonce in ,,rep“ 

lja1 «nucarjev sta me sprejela pred dnevi 
odnji postaji krvavške žičnice. 

id>y°’ lepa reč, sedaj bom pa še čakal!
imenska, napoved je slaba, še sneg 

.pff -če ne bom hitro prišel tja gor. 
■Ar ° sem razrnišljal in iskal parkirni 
'jjj^t0st°r v morjn pločevine.
slcij vozi! Pred desetimi minutami 
pu .J° ustavili Menda nekaj poprav- 

ntisa °’ hiti pojasnjevat fant v pi- 
P "«nem oklepu in z dvema še bolj 
^Plsanima„dilcama“.

i itn ’,K;akšni dve uri bo trajalo," je 
jpt-^edal delavec žičnice. „Veste, ta 

a.en bodo Francozi dokončno pre- 
Sr,nJ’ ličnico. Sedaj pa menda še 
Jnekaj preizkušajo." lef

ne”Ti, jaz grem kar domov,1

Jienoj 
Jokala
0 Jtoda sedmih iuriev za dnevno

^ -«• ujel razgovor dveh pred 
g ?*0j v vrsti, ki je sicer potrpežljivo

vuj lo L.' m-« rt * rt i o i ikala, da Francozi končajo. „Saj je 
K°da sedmih jurjev za dnevno 
p!1*0, ko se bom smučal le nekaj ur. 

e( je 56 Janez mi je prejle povedal, da 
ce' j.^Soraj megla, da bi se prijemal
\gt „ ‘

pj”?tala sta in jaz tudi saj so mi 
v1* son ’, da se na Krvavcu megla in 

nc® menjavata vsakih pet minut
d^jKončno! Zagledal sem sneg, smu- 

vffstni16’ 'neglo. sonce in zgornjo po- 
„!lri,i0 gondolske žičnice. ..Prestopite,

1 ip «,?San,“ bi moral kdo opozarjati 
n. v(.te; ki so izstopali Vsaj tako so 
)’ Var?1 vzklikali prevodniki na tram- 
jin vlakih. Od zgornje postaje 

)jif (]' ? presedeš na sedežnico, ki pelje 
,0« šoki°tela ai' na tisto k brunarici, na 

str!r° viočnico ali pa, če te je bilo 
i’ C tam med vožnjo, kar v bife, ki je
y ^ pole&
esl’ tian16^110 86111 pripel tudi do bru- 
irf J6 bila moj cilj, saj sem se
isi^Da en^ na obisk k delavcem Iskra- 
.tj^ririi in Iskra commerce, ki so tam 
n čajuen°tedenskem smučarskem te-

L nit?tub megli so bili tisti čas tečaj- 
|( 13 * na snegu. Saj jun umik od 9. do 

čarstu.16 Predpisuje učenje smu- 
el Vrstah ve86in. Učijo se v treh 
■ Uči?!. P°d vodstvom smučarskih 

u Uior lev' fo štirih urah imajo od- 
ik’ daljeZa Kosilo in nato od 15. ure 
ajf’ Dbv«, ZoPet smučanje. Takrat ne- 
iaj' razn^!10' Ce kdo želi, mu je na 
$ f .lago dežurni učitelj.

vriiii:1 Zasppli so se nekaj po 12. uri 
Zač? tlsti iz tretje skupine. To so 

udri, ki se šele učijo smučarske

abecede. Pisati pa menda znajo šele 
zelo kratke stavke in namesto pike 
na koncu pogosto delajo celo dvo
pičje. Zato ni čudno, če so se vra
čali utrujeni in mokri od potu in 
snega.

„Vse me boli," je začela Slava iz 
Iskra-aparati, ko je odložila smuči in 
prišla do sape. „Ampak lepo je vse
eno. Letos sem že drugo leto na 
tečaju. Žal mi je, da medtem zelo 
poredko zaidem na smučišče. Brez 
učitelja se še vedno počutim nego
tovo. Še sedaj ne gre vse prav. Pri 
zavoju na levo, ko je treba prenesti 
težo na drugo nogo, ga redno po
lomim in takrat večkrat slišim, da 
delam sicer čisto prav, le da je hrib 
obrnjen narobe. Najraje pa nas naš 
učitelj Marjan pohvali: „Krasno, 
samo narobe." Pa saj to ni važno, se 
bom že naučila."

Franc Bratkovič je že star smu
čar, saj mu je to že peti tečaj. 
Zaposlen je v Iskra-aparati v teh- 
nolofkem oddelku.

„Če ne bi bilo megle, bi bilo 
prekrasno. Snega res ni za izvoz, 
vendar še vedno dovolj za domačo 
rabo.

V našem podjetju sindikat že 
osmo leto zapored organizira smu
čarski tečaj na Krvavcu. Od 40, 
kolikor nas je sedaj vseh, nas je 
šestnajst iz našega podjetja. Prišli 
smo v nedeljo, takrat je bilo že 
toliko ljudi, da bi bilo še najbolje, 
če bi smučali vsaj v dveh nad
stropjih."

Njihova osnovna sindikalna orga
nizacija poleg tega, da tečaj orga
nizira, prispeva denar za vlečnice in 
smučarske učitelje.

„Vsak od nas plača 450 dinarjev 
za 6 dni, približno 300 dinarjev pa 
prispeva še sindikat"

Vodja tečaja MARJAN TREVEN 
je tudi glavni organizator in smu
čarski učitelj.

„Imamo res veliko srečo, da je 
zapadel sneg prav dan pred tistim, 
ko smo že mesece nazaj planirali naš 
tečaj. Megla nam sicer malo nagaja, 
vendar tečajniki dobro napredujejo.

Vsako leto je pri nas več tistih, Id 
smučajo. V zadnjih letih menda kar 
20% več. Mislim pa, da naša pod
jetja še vedno nekam postrani gle
dajo tiste, ki hočejo pozimi na 
dopust Prepričan sem, da bi lahko 
organizirali se veliko več tečajev, če 
bi ljudje lahko dobili dopust Res da 
se sindikalna organizacija trudi za 
rekreacijo, vendar še vse premalo.

Vsaj pri nas v Iskri imamo le po
čitniško skupnost ki skrbi le bolj za 
letne dopuste. Vem pa, da imajo 
nekatera podjetja celo svoje smu
čarske klube, ki poleg tečajev redno 
prirejajo izlete na smučišča. Ljudje 
si želijo takih izletov, saj razen ti
stih, ki so že zelo dobri smučarji, 
raje smučajo v skupinah."

Po opoldanskem odmom so te
čajniki, čeprav utrujeni, zopet pri
peli smuči in se izgubili v me^o. 
Mene pa je žičnica pripeljala nazaj v 
sončno dolino. A. AGNIČ

Franc Bratkovič je v Iskri tehnolog 
in nedvomno drži, da je njegova 
tehnologija kuhanja kave zelo dobro 
izpopolnjena. Kava je bila odlična!

PODOBE
NAŠEGA

ČASA
Ko stopi Jaka Začetnik okrog 

osme zjutraj pred ogledalo, za
čuden ugotovi, da brada v bazi 
veliko hitreje črni kot v sivi 
Ljubljani. Ali pa se mu samo 
tako dozdeva, ker je tok slabši in 
je še ves omotičen od sinočnjega 
stiskanja rok in trepljanja po 
ramah v krogu pametnih in zgo
vornih mož iz Zakotja? Kdo bi 
to zdaj natanko vedel! Eno pa 
drži: ne si zdaj sam misliti in z 
britvico strgati lic! Veliko mlajši 
in bolj prespan bo videti če bo 
to delo opravljeno strokovno! A 
znano je, daje treba iz Ljubljane 
prinašati v bazo čimveč po
zitivne vedrine na obrazu .. .

- Kaj hočete reči s tem? se 
vznemiri Jaka Začetnik.

- To, da k nam še ni bilo 
človeka, ki bi se kar nekaj dni 
zapored navidez brez pravega 
dela službeno potikal po Za
kotju - če bi res ne šlo za veliko 
stvar. Kot je šlo takrat ko je 
prišla devizna. Saj sami veste, kaj 
je potem sledilo in kdo vse je 
moral iti, kaj bi vam pravil! Ali 
ko so prišli iz esdekaja. Tisti 
komercialist je šel kmalu zatem 
za tri leta pod ključ. Tako gredo 
te stvari dragi moj tovariš, 
nismomi za luno!

- Če pa to mislite!? Jaka 
Začetnik toliko, da si ne sname 
brisače izpod vratu in vstane. Ni 
vse zlato, kar se v Zakotju sveti! 
pomisli rahlo užaljen. Ti brivci 
imajo še bolj ostre jezike, kot 
njihove britve.

- Pomirite se in oprostite mi 
če sem rekel kaj takšnega, kar 
ste hoteli pred nami prikriti! 
zaprosi vljudno mož v beli halji.

Kako je to dekorirano, jih ne 
brjga več posebno. Saj ste slišali, 
da tudi podjetja dolgolascem ne 
zapirajo več vrat — če si le glave 
redno perejo. Razen tega pa 
tako spet,prihaja modni čas sta
rega, dobrega, polizanega Va
lentina. Ali še vedno vztrajate 
pri gladki bradi?

- A kaj bi mi po vašem pri
stajalo, prosim vas?

- dede na leta in na želje 
razumljivo, če hočete kam priti 
- lepi ne prekošati, ne pre
široki, skrbno prirezani brki. ..

- Brki vendar človeka po
starajo! Jaka Začetnik se konč
no odloči, da se bo prepustil 
besedni igri pa naj bo, kar bo.

- Saj v tem je bistvo. Če 
hoče mlad človek kam naprej, 
mora izgledati starejši Zresniti 
se m ora, takšen je red!

— Tega nisem vedel! pravi 
Jaka naivno, kot da ne zna šteti 
do pet.

- Verjamem! A zato niste ve-

Zresnjeni nosilci
- A vi ste prišli? Mož v be

lem predpasniku je vidno vzne
mirjen. - Kaj boste tudi še tretji 
dan tu? O, potem pa ne gre za 
majhne stvari ...

— Ali me poznate? vpraša 
Jaka presenečeno.

- Ja, od včeraj, ko sem vas 
videl sredi naših v prvi vrsti. Že 
dva dni kroži po mestu govorica, 
da je prišel v Zakotje poseben 
tovariš gledat, kako stvari sto
jijo, pa sem tudi jaz šel poslušat 
Mateja iz mladine, ker sem si kar 
mislil, da boste tam. A kar je 
najbolj zanimivo, tovariš - to
liko naših še nisem videl na 
kupu. Na zborih volivcev, na se
stankih krajevne ali na tribunah 
socialistične je prva vrsta le na
pol zasedena. Mislim, da se nekaj 
resnega kuha, če so kar vsi pri
šli... Ali se?

— Jaz o tem nič ne vem! reče 
Jaka Začetnik začudeno. — Mi
slim pa, da pri vas kar dobro 
delate! reče za vsak primer, da 
bi se po nepotrebnem ne za
pletal.

- Eh, pred mano se vam res 
ni treba sprenevedati to
variš .. .?

- Jaka Začetnik...
- Tovariš Jaka. Ali res mi

slite, da ne vemo, kako se kakšni 
stvari streže? Tako daleč za 
hribi pa spet nismo, kot je 
morda videti na prvi pogled. Ej, 
brez skrbi tudi jaz sem bral 
Gogoljevega „Revizorja“, pa še 
kdo. Celo na odru smo ga lani 
imeli...

- Če je bilo kaj takšnega, ni bilo 
iz hudobije, verjemite mi! A 
takšen sem, kaj morem. Kar je v 
glavi, to je tudi na jeziku. Ali naj 
poberem vse?

- Ne razumem!
- Ali naj vas do kraja po- 

brijem ali pa kaj pustim?
— A kaj naj bi pustili?
- Lahko brado, lahko brke, 

lahko pa le zalisce. In če gremo 
naprej: lahko po eno ali dve od 
teh stvari, lahko pa tudi vse tri. 
Vse kombinacije bi dobro šle k 
vašemu obrazu.

- Oprostite, nisem prišel 
zato sem, da bi se šemil. Pobriti, 
izbriti in pika! S takšnimi je 
treba ostro, drugače se jih ne 
rešiš, pomisli jezno Jaka. Pikajo

kot stenice. In se spomni prvot
nega namena, zakaj se je sploh 
odločil za brivca. Zato, da bo 
videti spočit in poln delovne 
vneme, vendar!

- Vaš obraz je premlad za 
takšne naloge, reče brivec stro
kovnjaško, ko začne Jaki militi 
obraz. - Golobradežem ljudje 
ne zaupajo radi...

- Dolgobradežem in dolgo
lascem pa oblast ne! se Jaka 
zjezi. Pa naj ima ta pamet
njakovič z brivskim čopičem v 
rokah piker pomenek, če s takš
no ihto kliče vraga.

— Morda je nekaj resnice v 
vaši trditvi vendar ne vdiko, 
nadaljuje mimo brivec. — Možje 
postave hočejo le red: oprane 
glave in pametne misli v njih.

deli, ker ne berete časopisov in 
ne gledate televizije z mojimi 
očmi, z očmi brivca, ki budno 
spremlja razvoj tudi na svojem 
poklicnem pdoročju in ne samo 
razvoja nasploh, kot nekateri to
variši iz našega Zakotja. Veliko 
tistih tovarišev, dragi moj tovariš 
Jaka, ki so še pred leti nastopali 
na TV in straneh časopisov na
biti z mladostjo, veselih obrazov 
in gladkih lic, ima zdaj lepo ne
govane brke. Verjemite ali ne: 
prav brke nosilcev ustreznih pre
mikov je možno najbolj har
monično uskladiti z drugimi 
času primernimi vizualnimi 
učinki pri javnem nastopanju: z 
gubanjem čela ob iznašanju nar 
kop ič e n Dr problemov in z resno, 
tiho intonacijo glasu ob raz
laganju zaostrenih družbenih de
viacij ali zaostritev. To vam pra
vim jaz, strokovnjak za prire- 
zovanje brkov, pa če verjamete ali 
ne. Mi verjamete?

— Verjamem! prikima Jaka 
Začetnik Samo da bo že enkrat 
konec tega zgovornega britja.

— Mate mi pa ne!
— Kateri Mate?
— Oni bradati z mladine. Nič- 

kolikokrat sem mu že rekel, naj 
da brado stran in si pusti brke, 
če hoče kam priti. A on ne in 
ne! Pravi mi, naj ga pustim že 
enkrat pri miru in se brigam le 
za svoje posle. Le čevlje sodi naj 
kopitar! mi je enkrat jezno za
brusil. Kakor, da bi prav brki ne 
bilimoja specialnost!?

VINKO BLATNIK
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^itelj^0 kŽišče, magnet zemlje, vse to zahteva pomoč smučarskega
Zanima me, če bodo višje cene res dvignile proizvodnjo... / I. ANTIČ
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OB RAZPRAVAH O PODALJŠANJU PORODNIŠKIH DOPUSTOV

Upravičena zahteva
— najmanj šest mesecev

Prav gotovo niso pretirana 
pričakovanja, da bo predlog o 
podaljšanem porodniškem do
pustu, o katerem že nekaj časa 
razpravljamo na vseh ravneh, 
postal čez nekaj mesecev del 
naše vsakodnevne stvarnosti. 
Šest mesecev naj bi, namesto 
dosedanjih dobrih sto dni, pre
bile matere ob otroku. In do iz
polnjenega otrokovega osmega 
meseca naj bi jim pripadla tudi 
pravica do polovičnega delov
nega tedna.

Ali gre za ustrezno dolg po- 
rodnišld dopust ali ne, vsa ta 
vprašanja so se prepletala med 
številnimi dosedanjimi razpra
vami ob tem predlogu. Zadnje 
čase dobivajo razprave vedno 
večje razsežnosti. Kar tako 
tjavdan nismo udaijali. Poglejte, 
na eni strani smo bili priče tr
ditvam, da smo že tako bogata 
družba, da bi lahko dopust po
daljšali do enega ali celo več let. 
Pri tem pa smo se tolikokrat 
sklicevali na težave pri varstvu 
dojenčkov, vse to utemeljevali, 
enkrat bolj drugič manj pre
pričljivo s primerjavami stro
škov za gradnjo vrtcev in izdat
ki, ki bi jih povzročili daljši po
rodniški dopusti. Skoraj ob 
istem času smo glasno opozar- 
jali, da je ne samo Slovenija, 
pač pa Jugoslavija na področju 
varstva mater in novorojenčkov 
krepko na dnu evropske lest
vice. In to že nekaj let! Slišati je 
bilo očitke, še bolj pa boleče 
podcenjevanje, da gre izključno 
za „ženske zadeve11, kijih v pri
zadevanjih za gospodarsko sta
bilizacijo ne kaže jemati preveč 
resno. Kje neki bi še mislili na 
to, kako pomagati materam, ki 
morajo ostati pri otroku, ko je 
bilo drugih skrbi več kot pre
več, denarja v te namene pa ni
koli nismo preveč radodarno 
razdajali! Tako povzemajo raz
prave in dodajajo svoje ugoto

vitve na repubhški skupnosti 
otroškega varstva.

Prizadete matere so pred me
seci povedale svoje: „Naj misli
jo nekateri, kar hočejo. Naj bo 
čas za široko zasnovano druž
beno akcijo za podaljšanje po
rodniškega dopusta primeren ali 
ne, naj bo vprašanje stabilizacije 
prednostno, enkrat moramo za
četi tudi tu!“ To je pomenilo, 
da je republiška skupnost otro
škega varstva v svojih letošnjih 
programskih izhodiščih dala 
poleg nujnega usklajevanja otro
ških dodatkov z gibanjem živ
ljenjskih stroškov in osebnih 
dohodkov, na prvo mesto tudi 
zahtevo za podaljšanje porodni
škega dopusta zaposlenim mate
ram. Ne nazadnje je bila konec 
januarja ta zahteva tudi najteht
nejša pripomba na osnutek 
družbenega dogovora o osnovah 
programiranja nalog in obliko
vanju sredstev skupne in sploš
ne porabe v Sloveniji v letu 
1974. Skupnost namreč upravi
čeno smatra, da bi morali v 
skupnem družbenem interesu 
za vsako ceno zagotoviti podalj
šanje porodniškega dopusta za- 
poslenim materam do šestega 
meseca otrokove starosti!

ROK DO 1. JULIJA Al
Po predlogu skupnosti naj bi 

daljši porodniški dopust začel 
veljati že s 1. julijem letos. Na-

inles
PRODAJA
POLKNA
VRATA
OKNA
NA KREDIT

Črtu moramo priznati, da upo
števa naše zmogljivosti in po 
sodbi mater daje upanje, da ga 
ne bo tako težko uresničiti. 
Verjetno tudi zato ne, ker je v 
njem opuščena možnost brez
plačnih dopustov, ki bi trajali 
leto, dve ali celo več. Republi
ška skupnost otroškega varstva 
je imela pred seboj zgolj spo
znanje, da imajo otroke v' večini 
primerov mlade družine, ki ni
majo velikih mesečnih dohod
kov. Doslej pa je bilo tako, da 
so matere morale prav zato že 
kmalu po porodu hoditi v služ
bo, da bi otrokom zagotovile 
vsaj tisto najbolj nujno, kar si
cer potrebujejo po rojstvu.

Podaljšanje naj bi po izraču
nih skupnosti veljalo nekaj 
manj kot 33 milijonov dinarjev 
letno. Razliko med sedanjim 
proračunom in novimi izdatki 
naj bi krili s povečano pri
spevno stopnjo za otroško var
stvo, in sicer za 0,12 %. Denar 
za daljše porodniške dopuste bi 
morali zagotoviti z združeva
njem sredstev iz prispevkov za 
otroško varstvo v vzajemnem 
skladu na ravni republike, kot 
je predlagala skupnost otro
škega varstva Slovenije.

Zdaj, ko je predlog pred 
nami, se bomo morali o njem 
odločiti. Nemara bomo ob to
likšnih drugih obveznostih 
predlogu sprva nenaklonjeni, 
vendar so vsi, ki se ukvaijajo z 
varstvom otrok, prepričani, da 
bo le zmagala trezna presoja. Še 
na nekaj opozarja republiška 
skupnost otroškega varstva. To 
je problem nadomestila. Kar 
tako tudi ne bi smeli mimo de
narnega nadomestila zaposle
nim materam med porodniškim 
dopustom. Sedanji sistem, ki 
postavlja kot osnovo za nado
mestilo zaslužek za leto nazaj, 
pri vedno večji inflaciji, je hudo 
krivičen. _jv

Foto vest
Minuli petek se je v Ljubljani

sestalo novoizvoljeno predsed
stvo Zveze prijateljev mladine 
Slovenije. Predsedstvo, ki ga je
6. skupščina izvolila po delegat
skem načelu, sestavljajo pred
stavniki vseh 16 regij.

Na svoji prvi seji so konstitui
rali 4 komisije, in sicer: komi
sijo za delo s pionirji, za pred
šolsko vzgojo in probleme dru

žine, za delo s starši in izdaja
teljski svet za publikacije, ki jih 
izdaja ZPM. Kritično so raz- 
pravljali tudi o programu zvez
nih organov, v posebni točki 
dnevnega reda pa so izobliko
vali predlog za podehtev Tomši
čeve nagrade reviji Pionir.

Na seji predsedstva ZPM so 
slovesno podelili zlate značke 
Zveze prijateljev mladine 34 
posameznikom in kolektivom 
za večletno aktivno delo z mla
dino oziroma za posebne za
sluge pri posameznih akcijah.

Podelili pa so tudi 10 poseb 
republiških priznanj.

Zlate značke podeljuje Z 
že 12 let in sojih doslej pod* 
1560. Poleg vrste posamezni! 
so zlato značko tokrat pre 
tudi: VVZ Ljubljana-Polje, 1 
kovno gledališče Ljubija 

• vzgojna posvetovalnica Marii 
in JLA — ljubljanska oblast.

Na sliki: zlato značko Z! 
je dobila tudi Tilka Blaha, 
kretar sektorja za izobraž« 
nje, znanost in kulturo pri 
ZSS.

• II. RAZSTAVA KNJIG SLOVENSKIH ZALOŽB 
V SLOVENJEM GRADCU

Slovenska knjižna 
bera narašča

Razstavo knjig slovenskih založb, ki že prerašča v vsako
letno tradicionalno manifestacijo v Slovenjem Gradcu ob slo
venskem kulturnem prazniku, je odprl predsednik predsed
stva Kulturne skupnosti Slovenije, dr. Boris Kuhar.

Z razstavo in prodajo knjig slovenskih založb uresničujejo 
v Mishnjski dolini osnovno kulturno poslanstvo, poglavitno 
nalogo temeljne kulturne skupnosti - omogočiti delovnim 
ljudem vse kulturne dobrine, pri čemer je knjiga prav gotovo 
najpomembnejša. Nasploh bodo morale vse naše temeljne 
kulturne skupnosti, kot je v slavnostnem nagovoru poudaril 
dr. Boris Kuhar, poiskati pota in načine, kako na najbolj 
neposreden način približati knjigo našim delovnim ljudem. 
Knjiga nasploh ima velik pomen, zato tudi ni naključje, da 
so imele knjige med NOB izredno pomembno vlogo. Prva 
razstava med NOB je bila prav razstava knjig in so jo pripra
vili v času I. kongresa slovenskih kulturnih delavcev v 
Semiču.

II. razstava knjig slovenskih založb v Slovenjem Gradcu je 
dokazala, da slovenska knjižna bera ni majhna in da se pona
šamo lahko že s kar precejšnjim knjižnim zakladom. Leta 
1972, na primer, smo izdali 1510 raznih knjig in brošur v 
skupni nakladi skoraj 6,5 milijona izvodov, pb tem pa ne gre 
pozabiti, da je založništvo še zmeraj razpeto med poslov
nostjo in tržnostjo ter med pomembnim kulturnim poslan
stvom..

Prav zdaj, ko smo sredi akcije za tesnejšo povezanost de
lavcev in kulturnih ustvaijalcev, ko ustvarjamo samoupravno 
osnovo za skupno nadaljnje delo in načrtovanje razvoja, je 
priložnost, da priznamo založništvu poseben družbeni 
pomen za izdajo dobrih knjig. Seveda moramo storiti tudi 
vse, da bodo knjige, kijih vsako leto izdamo, in teh ni malo, 
našle pot do bralcev — delovnih ljudi. Nasploh pa moramo 
upostaviti trdno vez med založniki — knjižnicami in bralci.

Posebej velja omeniti, daje bila poglavitna želja, ki smo jo 
slišali ob odprtju II. razstave knjig slovenskih založb v Slove
njem Gradcu, in sicer, da bi sejem plemenite pisane besede 
obiskalo čimveč ljudi, tudi dosežena.

(an)
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Polovico gledaliških 
kari za elane sindikalnih

organizacij
S predstavo Cankarjevega 

dela Za narodov blagor, ki gaje 
uprizorilo Mestno gledališče 
ljubljansko, se je preteklo so
boto v Prešernovem gledališču v 
Kranju zaključil 4. teden slo
venske drame, ki je bil posve
čen slovenskemu kulturnemu 
prazniku. Na njem se je zvrstilo 
kar 11 del domačih dramskih 
piscev, s katerimi so se v družbi 
nekaterih amaterskih in eksperi
mentalnih odrov predstavila 
prav vsa slovenska poklicna gle
dališča.

Slovensko narodno gledališče 
Maribor je uprizorilo Kozakovo 
„Afero“, dramska skupina Pre
šernovega gledališče je prispe
vala Povšetovo priredbo Sveti
nove „Ukane“, Stalno sloven
sko gledališče Trst Bevkovega 
in Grabnarjevega „Kaplana Mar
tina Čedermaca41. Gledališče 
Pekarna je gostovalo na tednu 
slovenske drame z Božičevim 
delom „Kako srečen dan“. Slo
vensko amatersko gledališče 
Trst z „Dlako v jajcu44 štirih 
avtorjev, Slovensko narodno 
gledališče Ljubljana z Miklavče
vim monologom „Pomarančni- 
kov najnovejši življenjepis in 
njegova prva smrt44 in Lužano- 
vim „Zelenim volkom44 in Mla
dinsko gledališče z Minolijevim 
in Gruenovim „Vilinčkom z 
lune44. Slovensko ljudsko gleda

lišče Celje je prispevalo Torkar- 
jeve „Gasilce44, Eksperimen
talno gledališče „Glej“ Jesihove 
„Grenke sadeže pravice44. Pri
morsko dramsko gledališče 
Nova Gorica pa Partljičevo delo 
„Ščuke pa ni44.

Teden slovenske drame v 
Kranju se je pred 4 leti razvil iz 
želje, da bi pri Kranjčanih pove
čali zanimanje za gledališče. Da 
je zares izpolnil to pričakova
nje, priča, da je bilo vseh 11 
predstav v 10 dneh do kraja raz
prodanih. K temu sO veliko pri
spevale nekatere kranjske delov
ne organizacije, ki s svojimi sin
dikalnimi organizacijami pri de
lavcih uspešno razvijajo potrebo 
po kulturnih dobrinah gledali
šča, kar se ugodno odraža tudi 
na obisku vseh gledaliških pred
stav v Kranju. Pri pokrovitelj
stvu nad 4. tednom drame so s 
kulturno skupnostjo Kranj to
krat sodelovale delovne organi
zacije: Sava, Iskra, Planika, 
Tekstilindus, IBI in Elektro, ki 
so si zagotovile polovico vseh 
kart, to je skoraj 1500. Če bi 
bilo možno, bi jih lahko pre
vzele še znatno več.

Posebej je razveseljivo, da so 
kranjski gledalci enako lepo 
sprejeli tako izvajalce klasičnih 
del slovenske dramatike, kot 
tudi skupine z najsodobnejšimi 
eksperimentalnimi teksti, kar

stopnjuje tudi zanimanje gleda- s tem pa tudi nadaljevanje l 
lišč za sodelovanje pri tej kranj- membne vloge, ki jo že im3j 
ski kulturni manifestaciji. Pri- spodbujanju domače draif 
hodnost ji je torej zagotovljena, ustvarjalnosti. jd.1 *

Približati
kulturo in umetnost 

ljudem!
'Oh tem, ko se v Mežiški dolini vse bolj odraža načrtno W 

kvalitetno delo na kulturnem področju, je opaziti tudi večj6 
zanimanje za likovno ustvarjanje in za likovne dosežki 
Pomembno vlogo pri tem ima zagotovo likovni salon, kis0 
ga ob koncu lanskega leta ob pomoči občinske skupščin1 
Ravne na Koroškem in železarne Ravne na Koroškem ^ , 
dili, tako da je naposled tudi Mežiška dolina dobila sta™ 
razstavni prostor. V grajskem kompleksu na Ravnah ^ 
Koroškem je tako ob Studijski knjižnici in Delavskem ^ 
zeju nastala še tretja kulturna institucija.

Z ureditvijo prostorov za likovni salon se je naposled ute{ 
ničila dolgoletna želja ljubiteljev likovnih umetnosti iz 
ške doline, ki pričakujejo, da bodo skušali v prihodnje 
Ravnah na Koroškem nadoknaditi vse tisto, kar v preteklo* 
zaradi prostorske utesnjenosti niso mogli pripraviti oziro^ 
organizirati.
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TOKOVI GOSPODARJENJA

Komentatorjev stolpec

Zamrznitev OD 
— bumerang?

V mnogočem bi. Slovenijo na sedanji stopnji gospodar
skega razvoja lahko primerjali z zahodnimi deželami in 
njihovimi gospodarskimi strukturami, denimo s Švico ali 
Avstrijo, čeprav je naša republika v nasprotju z omenjenima 
deželama izvoznik (kvalificirane) in hkrati uvoznik (pretežno 
nekvalificirane) delovne sile.

V tem ožim je Slovenija v evropskem, a še zlasti jugo
slovanskem merilu nekakšna izjema, saj zahodnoevropskim 
industrijskim državam kljub relativni lastni gospodarski raz
vitosti in vse večjim potrebam po visoko kvalificiranem delu, 
dobavlja poleg visoko kvalificiranih strokovnjakov, zelo 
iskanih tehnologov in celo raziskovalcev, tudi industrijske 
kadre drugih poklicnih profilov, od katerih je v največji meri 
odvisna nadaljnja hitra rast proizvodnje in produktivnosti.

Po drugi strani — kot kaže statistika — Slovenija iz dragih 
republik „uvaža“ nižje kvalificirano in nekvalificirano de
lovno silo, s katero je primorana zapolnjevati vrzeli v 
industrijski zaposlitveni strukturi, ki nastaja zaradi že opi
sanih nasprotnih migracijskih tokov, usmerjenih na Zahod. 
Verjetno je treba prav tem migracijskim pojavom pripisati 
dejstvo, da nam ob naraščanju zaposlenosti prek planskih 
Predvidevanj vsaj relativno nazaduje produktivnost ter da 
strokovna usposobljenost ljudi na posameznih delovnih 
mestih v našem gospodarstvu v vse manjši meri ustreza 
zahtevam po izobrazbi in strokovni usposobljenosti.

Če bi statistično spremljali stalnost delovne sile, ki z 
migracijskimi tokovi prihaja k nam iz drugih republik, bi 
verjetno ugotovili, da je Slovenija prej ko slej „odskočna 
deska“ za kadre iz drugih republik, ki si v našem gospo
darstvu pridobe ustrezne kvalifikacije, nato pa si poiščejo 
zaposlitve v ustrezni zahodnoevropski industrijski pro
izvodnji. Če bi primerjali stroške za izobraževanje teh kadrov 
(ki niso nizki) s trajanjem njihove zaposlitve pri nas, bi v 
marsikaterem primeru ugotovili, da je bilanca takšne za
poslitvene strukture negativna. Vendar pa se Slovenija ob 
nadaljnji odprtosti trga delovne sile in migracijskih tokovih, 
naravnanih v opisane smeri, tem izgubam očitno ne bo 
mogla izogniti, če naj bi ohranila četudi kvalitetno neza
dovoljivo strukturno zaposlenost in svoj konkurenčni po
ložaj na notranjem in inozemskem trgu.

S tega vidika je za industrijsko relativno razvito Slovenijo 
Zamrznitev osebnih dohodkov vsekakor nevzdržnejša in bolj 
usodna, kot za druge jugoslovanske republike. Slabo plačani 
sbokovni kadri in še zlasti visoko kvalificirani tehnologi in 
raziskovalci, si bodo poslej še v večjem številu prebirali 
zaposlitve in se v času, ko bo tehnološka raven spričo 
naraščanja materialnih stroškov v industriji čedalje po
membnejši adut, iskali boljšega kruha v tujini, zlasti še, ker je 
povpraševanje po strokovnjakih in raziskovalcih na Zahodu 
Idjub delnim recesijam čedalje večje. V ZR Nemčiji, ki prav 
zdaj drsi v ponovno, četudi zmernejšo gospodarsko krizo, 
kot pred dvema, tremi leti, se v časopisju tako rekoč dnevno 
Vrste natečaji z razpisi prostih delovnih mest zalsti za 
tehnologe in raziskovalce, ki so končali podiplomski študij. 
Kot poudarjajo tamkajšnji ekonomisti, v ZR Nemčiji tre
nutno ne gre toliko za upadanje fizične proizvodnje, kolikor 
k olj za nedoraslost umskih, raziskovalskih potencialov zahte- 
vam po sodobnih tehnologijah, s katerimi je mogoče učin
koviteje zniževati proizvodne in še zlasti materialne stroške.

V času, ko svet zaznava čedalje hujšo surovinsko stisko in 
draginjo, postaja racionalna tehnologija edina rešitev, s ka
tero je sploh še mogoče kaj prihraniti, kadri, ki so sposobni 
t° tehnologijo upravljati in jo še spopolnjevati, pa dosegajo 
»ceno“, Id ji Slovenija ne bi bila kos, tudi če ne bi uvedla 
2amrznitve osebnih dohodkov.

Spričo vse večjega povpraševanja po strokovnih kadrih v 
konkurenčnih zahodnoevropskih ekonomijah je že skrajni 
das, da tudi pri nas naposled razmislimo, ali nam v tako 
sPrem en jenih razmerah zamrznitev osebnih dohodkov, ki je 
v Prvi fazi morebiti res prinesla večjo gospodarsko stabilnost, 
ne povzroča zdaj' že več škode kot koristi. Nazadujoča 
Produktivnost v našem gospodarstvu je že eno izmed 
Znarnenj, ki to domnevo potrjuje.

NANDE ŽUŽEK

- Kakšen bankovec bi šele morali natiskati, če bi hoteli z njim nadomestiti ves denar, 
ki je v obtoku . ? / /. ANTIČ
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Zakaj 
ne v

izmenah?
Zadnje čase veliko pišemo o 

tem, da je treba odpirati nova 
delovna mesta za povratnike iz 
tujine, pozabljamo pa pri tem, 
da bi lahko del delavcev zapo
slili v dragi in tretji izmeni. Če 
bi se delo v teh izmenah pove
čalo samo za 10 %, bi pridobili 
okrog 150.000 novih delovnih 
mest. Lani je namreč okrog 3 
milijone ljudi delalo v prvi iz
meni, v dragi in tretji pa samo. 
milijon 400 tisoč delavcev. Brez , 
večjih investicij bi zato v dragi 
in tretji izmeni lahko zaposlili 
precejšnje število novih de
lavcev.

Gospodarstvo v januarju
Po podatkih Zavoda SRS za statistiko

Utrip slovenske ekonomike 
na začetku letošnjega leta naj
bolje ponazarja blagovni pro
met. Po podatkih za januar 
namreč upravičeno sodimo, da 
gospodarske panoge razen iz
jemnih dejavnosti še niso dobile 
potrebnega, ali kot rečemo, 
polnega zamaha, kot da so re
zultati prav zaradi tega precej 
skromnejši od tistih, ki so za
beleženi v lanskem decembra.

Notranja trgovina je ustvarila 
za 13 % manjši blagovni promet 
v prodaji na debelo in kar za 
31 % manjši v prodaji na 
drobno. Popraševanje po po
trošnik dobrinah se je torej 
zmanjšalo, čeprav je bila po
nudba blaga razmeroma močna. 
Konec leta so namreč ugotov
ljene visoke zaloge pri indu
strijskih proizvajalcih, zaloge v 
trgovini pa so tudi zadostne za 
sproščeno blagovno menjavo.

Nekak prehodni premor je 
videti tudi v zunanjetrgo
vinskem prometu. Izvoz se je v 
primerjavi z decembrom zmanj
šal za 12 % in uvoz povečal le 
za 7 %.

Kljub zadržavni blagovni 
menjavi in zadostni ponudbi so 
cene tudi v januarju narasle. V 
Sloveniji vendarle v zmernem 
obsegu, stopnje povečanja (pro
ti decembru 1973) so: v indu
striji (ppc) 2,1 %, trgovina na 
debelo 1,1 % in trgovina na 
drobno 1,1 %.

Gostinske cene odsevajo pre
komerno težnjo reagiranja na 
podražitev surovin, zlasti ker je 
3,1 odstotno povečanje v enem 
samem mesecu neupravičeno 
glede na dejstvo, da so se cene 
živil v maloprodaji dvignile le za

0,7 %, prišlo pa je do pocenitve 
jajc, alkoholnih pijač, nespre
menjene so ostale cene mesnih 
in mlečnih izdelkov. Zato živ
ljenjski stroški ne izražajo rasti 
izdatkov za prehrano, absurd pa 
je, da se je zaradi višjih pre
voznih in gostinskih stroškov 
podražil oddih v času zimskega 
dopusta.

Glede na prikazani blagovni 
promet so se v januarju zmanj
šale tudi transportne storitve. 
Njihov obseg se je skrčil v pri
merjavi z decembrom na že
leznici (za 24 %), v lukah 
(40 %) in na letališčih, povečal 
pa se je v minimalno (+6 %), le 
na cestah. Enako se je omejil 
kljub mili zimi tudi prevoz pot
nikov, toda z izjemo železni
škega (+25 %) in ne cestnega

prevoza (-7 %). Mejni promet je 
pokazal odsotnost prave turi
stične sezone spričo pomanj
kanja snega, saj se je zmanjšal 
za 36 % v primerjavi z lanskim 
decembrom. Nepreverjena 
ocena primerjave z lanskim ja
nuarjem pa poleg tega kaže, da 
je letos verjetno tudi zaradi za
pore bencina v zamejstvu in 
tujini sploh približno 60 % go
stov, tujih (inozemcev) pa celo 
samo 50 %.

Proizvodnja v januarju se deli 
na tisto, za katero velja v tem 
času mrtva sezona, to je pred
vsem gradbeniška, in ono, ki naj 
v novem letu doseže vsaj lansko 
stopnjo rasti. Gradbena dela so 
se zmanjšala, sodeč po oprav
ljenih delovnih urah. v primer
javi z decembrom za 2/3, ven

dar obseg ni manjši, kot je bil v 
januarju lani. Gre torej za.pri
čakovani sezonski zastoj, ki do
voljuje le notranja dela.

Industrijska proizvodnja je v 
količinskem obsegu prav tako 
padla, če jo primerjamo z de
cembrom. Zmanjšanje za 3,2 % 
je predvsem posledica manjšega 
števila delovnih dni in ne po
sebno hudega pomanjkanja po
gonske energije. Materialna 
oskrba je bila dobra, naročila za 
domači in tuji trg zadostna, na 
novo je zaposlenih 957 oseb. 
Doseženi obseg proizvodnje 
presega lanskega v enakem me
secu za 9,8 %,' kar je preko 
planskega predvidevanja (8%), 
m je izjemen rezultat proiz
vodnje v januarju.

JANEZ KMET

NAČRTI ZA GOSPODARSKI RAZVOJ MISLINJSKE DOLINE

Spodbudna prizadevanja
Načrti delovnih kolektivov iz 

Mislinjske doline za gospodarje
nje v letu 1974 so dokaj spod- 
budni. Nove gospodarske zmog
ljivosti že kažejo prve sadove in 
obetajo, da bo končno tudi go
spodarstvo v občini Slovenj 
Gradec napredovalo hitreje, kot 
je zadnja leta, in čimprej posku
šalo nadoknaditi zamujeno.

Gospodarstvo te koroške 
občine bo doseglo, kot je mo
goče razbrati iz programov 
organizacij združenega dela, 
okrog 770 milijonov dinarjev 
celotnega dohodka, ah kar 40 % 
več, kot so ga ustvarili lani.

Nov član v družini Slovenijales
v olgoletno sodelovanje in 
je banska medsebojna pomoč 
stjodfla uspeh: v Industriji 
V0ivf?ega pohištva Mizar v 
se J1 dragi pri Novi Gorici so 
dei0bočili združiti sredstva in 
Zdj,* ljubljansko organizacijo 
p^ga dela Slovenijales in 
otga Yati kot njena temeljna 
r^,./Racija. Samoupravni spo- 
^arc °0<*° P°dpisali v začetku 
dočaa’ takrat pa se bo bo- 
V^..hmeljna organizacija na 
^ačirf ^ra8l pripravila na nov 
(javit« Psovanja in na uve- 
Seb0; v Ustavnih dopolnil. Med- 
Zalj j-111 odnosi so že doslej ka- 

a združitev, saj sta delovni

organizaciji že dolgo izredno 
uspešno sodelovali

Industrija stavbnega pohištva 
Mizar ni velika delovna orga
nizacija, saj je v njej zaposlenih 
le nekaj čez sto delavcev, po
membnejša pa je po svojih vla
ganjih v nove proizvodne zmog
ljivosti in proizvodne prostore. 
V zadnjih treh letih so namenih 
za modernizacijo skoraj šest 
milijonov dinarjev izključno iz 
lastnih sredstev. Lani so do
končali halo za skladišča, ki jih 
je veljala 1,3 milijona dinarjev, 
mislijo pa že na novo halo, ki 
bo vrednost njihove pro
izvodnje potrojila.

Skupno s Slovenijalesom in 
bančnimi krediti naj bi zgradili 
novo halo, kar bi jih stalo pri
bližno 22 milijonov dinarjev. 
Od sedanjih tridesettisoč kosov 
oken in balkonskih vrat s pla
stičnimi roletami, ki so njihovi 
glavni izdelki, pa naj bi posko- 
čili na okro^o 100.000 iz
delkov letno. S tem bi se tudi 
realizacija povečala od sedanjih 
nekaj manj kot 20 milijonov na 
80 milijonov.

Pri vsem vlaganju v moder
nizacijo proizvodnje in pro
storov pa niso pozabili na de
lavca. Osnovna sindikalna 
organizacija je poskrbela za let

ne dopuste, za toplo prehrano v 
podjetju, nakupila nekaj sta
novanj, prav sedaj pa raz
mišljajo o predlogu, da bi v 
neposredni bližini tovarne skup
no z dragimi delovnimi organi
zacijami zgradili stanovanjski 
blok.

Predvsem se je sindikat skup
no z dragimi družbenopoli
tičnimi organizacijami lotil z 
vso vnemo nalog pri uveljav
ljanju novih ustav, zadnje čase 
pa je svoje delo usneril v pri
pravo samoupravnega spo
razuma o konstituiranju te
meljne organizacije v OZD Slo
venijales. MAKS HOŽlC

Dohodek bo večji za 36 %, šte
vilo zaposlenih za 7 %, neto 
osebni dohodki na zaposlenega 
pa se bodo povečali za 18 %. Se 
pravi, da napovedujejo gospo
darske organizacije združenega 
dela hitrejšo rast gospodarske 
aktivnosti, kot jo sicer priča
kujemo v poprečju v naši re
publiki v letu 1974, posebej še 
kar zadeva rast družbenega pro
izvoda in dohodka.

Največje povečanje obsega 
gospodarjenja napovedujejo v 
Tovarni kovanih izdelkov Go
renje—Fecro, kjer bodo na 
račun nove proizvodnje nerjave
če gospodinjske opreme pove
čali vrednost proizvodnje na 90 
milijonov dinarjev oziroma za 
več kot dvakrat v primerjavi z 
letom 1973. Občutno pove
čanje vrednosti proizvodnje na
povedujejo še v temeljnih orga
nizacijah Gozdarstva in lesne in
dustrije in v Tovarni meril 
TRISO. Ob znatno povečanem 
obsegu gospodarjenja se orga
nizacije združenega dela iz Mi
slinjske doline vse bolj usmer
jajo tudi na prodajo izdelkov na 
tuje. Tovarna usnja Slovenj Gra
dec računa v letu 1974 s 44 % 
povečanjem izvoza, temeljne 
organizacije združenega dela 
Gozdarstva in lesne industrije s 
35 %, Tovarna meril pa z 20 % 
povečanjem izvoza. Tovarna 
kovanih izdelkov Gorenje- 
Fecro pa načrtuje, da bo pri
bližno tretjino celotnega do
hodka dosegla s prodajo na
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tuje.
Le trgovina in gostinstvo na

povedujeta za leto 1974 manjšo 
gospodarsko aktivnost, kot jo 
bodo predvidoma dosegle drage 
gospodarske dejavnosti. Zlasti 
nezadovoljni so v Mislinjski do
lini z razvojnim programom 
temeljne organizacije zdru
ženega dela MERK Celje, ki z 
letošnjimi načrti resnično ne 
obeta veliko, saj napovedujejo 
povečanje prometa le za 9 %, 
skladov za 5 %, osebnih do
hodkov na zapodenega pa za 
6%.

Posebej še organizacije zdru
ženega dela s področja indu
strije bodo v tem letu nada
ljevale z investicijskimi vlaganji 
in bodo z modernizacijo osnov
ne tehnologije in z novimi 
zmogljivostmi omogočile na
daljnji razvoj gospodarstva. Na
ložbe v gospodarstvo bodo v 
letu 1974 presegle 105 mili
jonov dinarjev. Ob vsem tem pa 
je mogoče ugotavljati, da orga
nizacije združenega dela sklad
no z modernizacijo proizvodnih 
procesov in z uvajanjem nove 
tehnologije ne skrbijo v zadovo
ljivi meri tudi za šolanje in 
usposabljanje kadrov. Verjetno 
bi bili že zdaj rezultati gospo
darjenja organizacij združenega 
dela iz Mislinjske doline za- 
dovoljivejši, če bi zaposlovalo 
gospodarstvo več strokovnjakov 
in dragih kvalificiranih delav
cev.

(An)
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IZ DELOVNIH KOLEKTIVOV

Če se 
zajema
z veliko 
žlico • • •

Skupščina občine Len
dava je pred tremi leti izgla
sovala garancijo za načrte za 
gradnjo termalnih objektov 
(hotela) v Lendavi. Izdelavo 
načrtov so naročili pri bu- 
dimpeštanskem ,,Emex- 
portu“, uvozilo pa jih je za
grebško podjetje za export- 
import „Rudar“. V Lendavi 
so si od-tega mnogo obetali. 
In potem se je nekje zatak
nilo. Načrti so sicer prispeli, 
vendar je morala občinska 
skupščina pri prevzemu pla
čati zanje nad 200 tisoč di
narjev carine, s čimer so se 
stroški povečali. Kmalu so 
tudi ugotovili, da so načrti 
brez ekonomske študije. 
Podjetje Terma iz Lendave 
se je medtem integriralo z 
Viatorjem iz Ljubljane. V 
sporazumu o združitvi obeh 
podjetij so zapisali, da bo 
podjetje Viator odplačalo 
načrte, če bo ekonomska 
analiza pokazala, da investi
cija ne bo predraga.

Načrte so potem preuče
vali strokovnjaki pri Via- 
torju v sodelovanju z grad
benim podjetjem Konstruk
tor - TOZD Gradbenik Len
dava. Odgovor iz Ljubljane 
se glasi negativno: dokumen
tacija ne ustreza sedanjim 
ekonomskim razmeram niti 
po gradbeni niti ekonomski 
strani. Analiza načrtov je 
namreč pokazala, da bi inve
sticije za gradnjo tega hotela 
veljale blizu 80 milijonov 
dinarjev. Načrti pa so že pla
čani — 3 milijone 370.000 
din!

Nekateri zdaj sodijo, daje 
treba poiskati krivce in jih 
pozvati na odgovornost. Gre 
predvsem za bivšega pred
sednika občinske skupščine 
in načelnika za gospodarstvo 
pri občinski skupščini.

USTANOVNO ZASEDANJE ZBORA UDELEŽENCEV DRUŽBENEGA DOGOVORA V VELENJU

Zaključena prva etapa!
Vse doslej smo vrednotenju dela zaposlenih posvečali premalo pozornosti • Ta vprašanja smo ure
jali parcialno znotraj organizacij združenega dela, posebej še v okviru posameznih skupin • Niso 
bili tudi redki primeri, da so ponekod zaradi težav opuščali oziroma spreminjali že uveljavljena merila

V sindikatih v občini Velenje 
so začeli pred dvema letoma z 
akcijo usklajevanje osebnih do
hodkov zaposlenih v gospodar
stvu in negospodarstvu, vendar 
pa je zaradi premajhne vztraj
nosti in premajhnega razumeva
nja organizacij združenega dela, 
niso pripeljali do konca.

Lani, ko je bil sprejet repu
bliški zakon o samoupravnem 
sporazumevanju in družbenem 
dogovarjanju o merilih za raz
porejanje dohodka in za delitev 
sredstev za osebne dohodke, so 
se v Šaleški dolini znova lotili 
akcije. Prejšnji četrtek, 14. 
februarja, ko se je konstituiral 
zbor udeležencev družbenega 
dogovora, je bila zaključena 
prva etapa akcije, v kateri so 
organizacije združenega dela in 
delovni ljudje pokazali vso pri
pravljenost za usklajevanje vseh 
pravic, ki izvirajo iz dela in de
lovnega razmerja, s čimer želijo 
spremeniti tudi družbene odno
se v procesu delitve dela. Na ta 
način bi odpravili pri vredno
tenju dela doslej še vse preveč
krat prisotno podcenjevanje 
težjih delovnih pogojev in zane
marjanje meril delitve na osnovi 
solidarnosti pri delitvi sredstev 
skupne porabe.

Velenjski družbeni dogovor o 
usklajevanju meril za razporeja
nje dohodka in za delitev oseb
nih dohodkov, ki ga bodo pod
pisali predstavniki temeljnih 
organizacij združenega dela, 
samoupravnih interesnih skup
nosti, občinskega sindikalnega 
sveta in občinske skupščine, je 
prvi tovrstni družbeni dogovor 
na Slovenskem. Zato bi bilo 
iluzorno pričakovati, da bodo z 
njim že na začetku procesa 
usklajevanja medsebojnih inte
resov uredili vsa vprašanja tako, 
da bi bili z rešitvami vsi zado
voljni. Tega se zavedajo tudi ve
lenjski sindikati, ki so dali po
budo za pripravo predloga do
govora, saj z družbenim dogo

vorom za zdaj še ne razrešujejo 
vseh problemov delitve. Zato so 
tudi predlagali, naj bi v vseh 
organizacijah združenega dela 
oziroma v temeljnih organizaci
jah združenega dela ocenili sta
nje in probleme na področju 
delitve ter sprejeli izhodišča za 
izpopolnjevanje mehanizma de
litve dohodka in osebnih do
hodkov, saj merila niso potreb
na samo za delitev osebnih do
hodkov, pač pa tudi za delitev 
sredstev skupne porabe, kot 
tudi za delitev vseh drugih sred
stev, ki jih delijo po načelih so
lidarnosti.

Na ustanovnem zasedanju 
zbora udeležencev družbenega

dogovora o usklajevanju meril 
za razporejanje dohodka in za 
delitev osebnih dohodkov za 
območje občine Velenje, ki se 
ga je udeležil tudi direktor Cen
tra za družbeno dogovarjanje in 
samoupravno sporazumevanje 
pri Republiškem svetu Zveze 
sindikatov Slovenije, Stjepan 
Šaubert, so opozorili še na ne
katera vprašanja, kijih bo treba 
pred podpisom tega dogovora 
proučiti in uskladiti tudi zate
gadelj, da bi postal družbeni do
govor kar najbolj vsebinsko ce
lovit. Seveda pa bo treba velenj
ski družbeni dogovor, ki je prvi 
območni družbeni dogovor na 
Slovenskem, uskladiti pred pod

pisom tudi s sindikalno listo, kr 
bo sprejeta v kratkem in katere 
predlog takrat, ko so Velenj
čani začeli pripravljati predlog 
družbenega dogovora, še ni bil 
znan oziroma objavljen.

Na ustanovnem zasedanju 
zbora udeležencev družbenega 
dogovora v Velenju so izvolili 
za predsednika zbora udeležen
cev družbenega dogovora Jože
ta Melanška, tajnika Temeljne 
izobraževalne skupnosti Vele
nje, nadalje 11 članov skupne 
komisije zbora udeležencev ter 
za člana republiške skupne ko
misije Franca Mažgona z OSS 
Velenje.

(vš)

Kako se KŽK Kranj 
vključuje v »zeleni plan«

KMETIJSKO ŽIVILSKI KOMBI
NAT KRANJ ima v načrtih, po ka
terih bi si zagotovili več lastnih vi
rov hrane, pomembno mesto, saj 
pridobiva oziroma predeluje osnov
na živila - mleko, meso, olje in 
krompir. Na vseh teh področjih so 
njegovi dosežki zelo visoki, zato se 
uvršča med vodilne nosilce nadalj
njih razvojnih prizadevanj. Za osve- 
Utitlitev sedanjega obsega njegove de

javnosti le nekaj številk. Lani je 
celotni dohodek 650-članskega ko
lektiva dosegel 400 milijonov dinar
jev. Mlekarna je odkupila 15 milijo
nov litrov mleka, od tega 40 odstot
kov iz lastnih obratov. Kmetijski 
obrat je pridelal 4000 ton semen
skega krompirja najvišjih vzgojnih 
sort, tovarna olja je izdelala 7 milijo
nov litrov olja, klavnica pa je prede
lala 4000 ton mesa. K omenjeni 
vsoti je četrtino prispevala tudi pro
daja kmetijske mehanizacije. Znači
len je podatek, da je celotni doho
dek na zaposlenega znašal 600 tisoč 
dinarjev, ob slabših pogojih za kme
tijsko proizvodnjo pa so v kombi
natu zadovoljni tudi z ostankom 
dohodka, ki nekoliko presega 2 od
stotka celotnega dohodka.

TRIJE DOLGI 
KORAKI ROHORJA

Poglavitno značilnost seda
njega trenutka v lesno industrij
skem podjetju „Bohor“ v Šent
jurju je kaj lahko najti — inten
zivna rekonstrukcija obratov in 
modernizacija proizvodnje. 
Podjetje se je pred leti odločilo 
za tri „dolge korake“, ki jih 
zdaj uspešno izvaja. Točneje, 
prvi je že opravljen, z drugim se 
ukvarjajo prav letos, tretji pa 
pride na vrsto že proti jeseni. 
Vsekakor ne smemo pozabiti, 
da je „Bohor“ — kakor gora z 
enakim imenom — na Kozjan
skem, kar pa se je v zadnjem 
času sprevrglo v določeno pred
nost, saj lahko pri svojih na
črtih računa tudi na prepo
trebne finančne injekcije, ki jih 
prej ni hotelo biti od nikoder.

Omenili smo, da je prva faza 
rekonstrukcij že preteklost, saj 
so

Šentjurju
15 milijonov N-din.

Letos so vsi pogledi uprti v 
Mestinje, kjer v tamkajšnjem 
obratu uspešno napredujejo re
konstrukcijska dela v skupni 
vrednosti 30 milijonov N-din 
(od tega je 13 milj. kreditov). 
Po napovedih naj bi bila dela 
končana že poleti.

Takoj zatem bo „Bdior“ lah
ko začel s tretjim načrtovanim 
korakom, to je rekonstrukcijo 
žagarskega obrata v Šentjurju. 
Prihodnje leto bo tako vse pod
jetje kakor prerojeno. Bil je že 
čas, pravijo v „Bohorju“, saj gre

nad polovico naše proizvodnje 
(57 do 60 %) v izvoz — pre
težno na zahod — in lahko 
zdižimo tekmo med cenami su
rovin in finalnimi proizvodi 
samo z modernizacijami in 
zmanjševanjem proizvodnih 
stroškov.

„Bobor“ izvaža iz Šentjurja 
predvsem furnirje in žagan les, 
iz Mestinja pa vrtne garniture in 
to večinoma v Zah. Nemčijo. 
Kakor je videti, tudi v pri
hodnje ne nameravajo zane
mariti težko priborjenega zuna

njega tržišča, zato se tudi ne 
bodo ustavili v razvojnih na
črtih po treh „dolgih korakih*1. 
Že sedaj se slišijo napovedi o 
novi tovarni finalnih proiz
vodov v Šentjurju in to čez dve, 
tri leta..

,,Bohor** zaposluje okoli 500 
delavcev, od tega 250 v Me
stinju, nekaj nad 200 v Šent
jurju in 20 v Kozjem. Mimo
grede naj omenimo, da so se pri 
uveljavljanju ustavnih amand
majev odločili za dve TOZD, in 
sicer v Mestinju in Šentjurju.

Novi načrti te delovne organiza
cije so nastajali pod vtisom prepriča
nja, da v sodelovanju z drugimi 
lahko dela še več in bolje. Značilen 
primer za to je tovarna olja, ki naj bi 
potrojila količino končnih izdelkov. 
To ji bosta med drugim omogočila 
dva dogovora, ki presegata republi
ške meje. S kombinatom Žabalj pri 
Novem Sadu se dogovarja o skupni 
naložbi v osnovno predelavo sonč
ničnega in repičnega semena. Vojvo
dinska organizacija bo skrbela za 
pridelovanje in odkup surovin ter 
stiskanje olja, kranjska pa za nje
govo čiščenje in prodajo. KŽK 
Kranj pa je tudi glavni pobudnik in 
nosilec programa o sodelovanju slo
venskih kmetijskih organizacij pri 
izgradnji tovarne sojinih pogač v 
Zadru. Za vzrejo piščancev in pra
šičev si bomo tako v nrši republiki 
pridobili 75 tisoč ton pogač, ki jih 
sedaj uvažamo, kranjska tovarna pa 
bo prevzela 30 tisoč ton olja, sicer 
stranskega izdelka tovarne.

Večje možnosti za razvoj si v 
kombinatu obetajo tudi od povezo
vanja s petimi sorodnimi organizaci
jami v Sloveniji. Pogovori so zastav
ljeni in bomo verjetno o njih kmalu 
lahko zvedeli kaj več. Tretji del 
pozornosti Kombinata pa velja po
vezovanju na področju Gorenjske, 
kjer naj bi zagotovili večjo usklaje
nost razvojnih programov kmetij
skih organizacij, ne glede na to, za 
kakšno obliko samoupravnega 
povezovanja se bodo odločile.

Gorenjska naj bi s skupnimi moč
mi napredovala zlasti pri pridobiva
nju govejega mesa, mleka in krom
pirja, za kar ima najboljše možnosti. 
Količine mleka naj bi se do leta 
1980 podvojile in to predvsem na 
račun specializacije kmetij in večje 
mlečnosti krav. Kombinat sam na
merava povečati število stojišč od 
1200 na 2000, že sedaj pa ima ve
like uspehe pri skrbi za visoko mleč
nost. V obratu Poljče se je letno 
poprečje na -kravo približalo že 
6000 litrom, kar je na ravni držav z 
najbolje razvito živinorejo. Tudi pri 
pitanju govedi naj bi imeli vlogo za
sebniki. Kombinat ima sedaj pri njih 
že v pitanju 2000 telet, to število pa 
želi najmanj podvojiti. K nadaljnje
mu napredku pridelovanja najbolj
šega semenskega in jedilnega krom
pirja pa bo med drugim prispeval z 
novim skladiščem za krompir, ki ga

gradi pri Kranju. To bo že drugo 
tako skladišče in bo dopolnjeno še s 
sortirnico in embalirnico krompirja. 
Praktično bo Kombinat v teh obra
tih lahko poskrbel za vse gorenjske 
tržne viške te poljščine.

M. S.

Mtnrsr
POHIŠTVO

Končno..
konkretni,

pomoč

1
Osnovna naloga hrai! 

no-kreditne sluij 
„Emone“ je potrt1 
uspešni izvedbi „zelen«| 
plana** s kreditiranjern' 
pospeševanjem tržne pl 
izvodnje na kmetijsl 
posestvih. To dejavnos) 
„Emoni'* opravlja TO^ 
Kooperacija, ki praktl 
no deluje kot kmetijij 
zadruga na podrov 
občin Domžale in K® 
nik. Od leta 1971 je ofl 
brila kmetom 10,5 nj 
din kredita. Znesek prt 
stavlja 30-odstotno u* 
ležbo pri kmetijskih r u 
ložbah. Posojilo je izkd K 
stilo okrog 350 kmet«’ 
Pomembno denarno p' 
moč nudita tudi občili 
skupščini, ki sta odobL 
900.000 din.

V občini Domžale 
meravajo do leta 19^ 
usposobiti okrog 80 
sestev, v kamniški ;a- 
okrog 70 posestev ^ 
tržno proizvodnjo, pj. 
predvidevanjih naj bi ^ 
kmetije letno proizve^j. 
30 do 40 tisoč litrov ifll rn 
ka in 5.000 kilogram1'^ 
pitane goveje živifjpe! 
Akcija „Emona“ obCo 
leta 1976 v občini DoifoVj 
Žale prek 2 mil. litr1^ 
mleka, 820 ton živirot 
300 ton krompirja in 5^, 
ton brojlerjev tržnih 'j v 
škov, v občini KamnikHeC( 
približno 2 mil. lit^jup 
mleka, 540 ton živi%je 
500 ton krompirja in JlVot, 

brojlerjev tržntarnton
viškov.

ENERGOINVEST - VARNOST V 
POVEČUJE IZVOZ

ZAGORJU OB. SAVI

Načrti za nov
proizvodni prograitt

%

?Pa

>d£
iia-
■isp

%

h*Kolektiv temeljne organizacije združenega $ 
Energoinvest-Varnost si bo z osvojitvijo no^ 
ga programa zagotovil znatno večji obseg gospiv^
darjenja • Program bodo izvajali v etapah in ^je
ko že pred letom 1985 postali eden naših najv^ 
ih proizvajalcev elektromotorjev v tako imeno^ 
li zaščitni izvedbi in elektromotorjev za dvi^n

ovacij Ti v
razpravljajo tako v organizaciji moga. Varnost pa je že do^
združenega dela Energoinvest največ delala za potrebe pref

) nred dvema letoma postavili 
Šentjurju novo furnirnico za

Delo pri najnovejšem fiimimem stroju sicer ni težko, vendar pa zahteva veliko mero pazljivosti in 
spretnosti

kot v temeljni organizaciji zdru
ženega dela Varnost v Zagorju 
ob Savi. Sodijo pa, da so napo
sled le dozorele možnosti za 
uresničitev tega načrta. Po dru
gi strani pa kolektiv letos znat
no povečuje obseg gospodarje
nja. Zagotovil si je tudi prodajo 
svojih izdelkov v Romunijo, iz
važal pa bo tudi na Madžarsko 
in v Bolgarijo. Pred kratkim so 
z romunskim velepodjetjem 
Romhim sklenili pogodbo o 
prodaji 1500 elektromotorjev v 
eksplozijski zaščiti v vrednosti 
skoraj osem milijonov din. Po
leg tega bodo za potrebe tega 
podjetja izvozili tudi tipkala v 
vrednosti poldrugi milijon din. 
Samo s to prodajo si kolektiv 
zagotavlja podvojitev letošnjega 
izvoznega načrta. Predvidevali 
so namreč, da bodo letos pro
dali na tuja tržišča blaga samo 
za 5 milijonov din, zdaj pa mo- 

i rajo prodati v tujino za 10 mili
jonov din in to že do konca ju
nija. Letošnja vrednost gospo
darjenja bo že dosegla okoli 55 
milijonov din, to pa je za 19 mi
lijonov din več kot lani.

Možnosti za pospešen gospo
darski razvoj pa vidi kolektiv 
Energoinvesta - Varnosti tudi 
zaradi tega, ker je energetska 
kriza odločilno vplivala na našo 
odločitev, da bomo hitreje mo
dernizirali premogovnike in s 
tem ustvarili pogoje za znatno

govništva oziroma rudarstva- 
pa je stagniralo. Ker naine 
varno v prihodnjih sedmih le 
vložiti v modernizacijo pfeli' 
govništva in rudarstva najb,lt 
90 milijard din, bo Eneu, 
invest — Varnost moral m0“j 
povečati svojo proizvod) 
elektromotorjev in druge e' 
trične opreme.

Ženske 
nič več 
ponoči

V Poligalantu, industriji za Pjjj 
lavo plastičnih mas, na Volčji^
pri Novi Gorici, je med skupi^ijj 
zaposlenimi kar 113 žensk. *

terja tudi tretjo, nočno izmen^l 
nočno delo so jim doslej
izplačevali 50% dodatek od j 
osebnih dohodkov. -J,

Sindikalna organizacija v 0“jj| 
zaciji združenega dela je že 
čela z akcijo, da bi vse žensk® ^ 
stili nočnega dela in izpadlo P,J 
vodnjo nadomestili kako drug^J 
boljšo tehnologijo so uspeli nad 
stiti oziroma celo preseči P* J 

njo. Z ukinitvijo J«!deno proizvodnjo. Z uKmuvv- 
nega dela se je namreč zrnajV^B
•....................... ................ni
iitga ut-ia at jt luuiutt ^ Ji In
število bolezenskih dni, kar tu^ 
speva svoje k dobrim poslovfl11 
zultatom.
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IZ DELOVNIH KOLEKTIVOV

• VELIKI USPEHI MIRENSKIH ČEVLJARJEV 
TEMELJE PREDVSEM NA ZDRAVIH 
MEDSEBOJNIH ODNOSIH IN DOSLEDNEM 
IZPOLNJEVANJU OBVEZNOSTI

VČASIH TUDI 
4000 PAROV 

ČEVLJEV 
DNEVNO

J

icc Kolektiv se pripravlja, da bo postopoma pre- 
;tj šel na nov proizvodni program
J
>bir Tekoči trak zahteva pridne roke ...
3 lU
j ^sprav je čevljarska indu- 
! ,Jja v Jugoslaviji in tudi v 

'to v dokaj nezavidljivem po- 
. 'aju, zaloge gotovih izdelkov 

j^reč nenehno naraščajo, saj 
j |Pna moč pada, tega nikakor 

.^oremo trditi za Jadran — 
Jtoan, tovarno čevljev iz
jji-toapri Gorici.
^»Minulo poslovno leto smo 
Jsšnci zaključfli. Skladišča 
.^.izpraznili, vse, kar smona- 

smo tudi prodali 
iini, pripovedujejo mirenski 
^vliarji. ,,Kako to? Gre prav- 
( ijtoav za več stvari, od katerih 
k* Vsf pomembne in v bistvu 

enako prispevajo k seda- 
rezultatom našega gospo- 

3|tienja. Med prvimi je ne- 
.flt.>no naš proizvodrd pro- 

gto,- V glavnem namreč iz
jemo otroško obutev,. 20 

*°tkov naše proizvodnje pa 
.Pade na boljšo moško 

K temu moramo seveda 
ati, da izdelujemo čevlje iz 

Jjtoh materialov, kar tudi 
jjPeva k temu, da imamo 
^dišča prazna Prav tako kot 

Ij^odni program pa so po- 
J ihbni za naše poslovanje nad- 
Pj? zdravi notranji odnosi, ki 
jjf^tojajo dobro razpoloženje 

tem res pravo veselje do 
J'3 Vsak, od neposrednega 
5|Jjvdajalca do vodilnega de- 
. je v celoti odgovoren za 
jJ6 delo in uresničevanje do- 

/v^jjenih nalog. Izgovori krat- 
j^rnalo ne pridejo v poštev, 
id se v celoti privadili
>da' ae pomisli ne, da bi 

Vrgel puško v komzo, kot 
lian, t Povirno. In ta navada se 
JpleP0obrestuje.. “

Mirenski čevljarji radi po
udarjajo, daje prav individualna 
odgovornost tista, na kateri 
sloni zdravo delovno vzdušje. 

‘Delavcem je prešlo v kri, daje 
uspeh podjetja odvisen od vsa
kega posameznika in po drugi 
plati, da so tudi mesečni pre
jemki slehernega zaposlenega 
odvisni od njegovega izpol
njevanja obveznosti

„Vsak ponedeljek se se
stanemo na kolegiju in si raz
delimo naloge ...“, nam raz
laga Dušan Ambrožič, vodja 
splošnega sektorja. „Ko se do
govorimo, kaj bo kdo naredil, 
se domenimo tudi za roke. 
Kdor svojih nalog ne izpolni, 
dobi konec meseca tanjšo ku
verto, kot bi jo sicer. Opravičila 
ne pridejo v poštev. Zavedamo 
se namreč, da je problemov ve
liko, obenem pa nam je jasno, 
da bi bili mi nepotrebni, če 
problemov ne bi bilo. Mar ni 
tako ...? “

OBRATA
V KALU IN CEROVEM

STA POLNO ZAŽIVELA
Kolektiv tovarne čevljev Ja

dran — Ciciban šteje danes že 
614 zaposlenih. Pred dobrim le
tom dni se je namreč odločil za 
ustanovitev dveh svojih obratov 
v Kalu nad Kanalom in v Cero
vem v Brdih.

Kako to, da se je kolektiv 
odločil za tako oddaljene 
obrate?

„Znano je, da se Goriška že 
več let intenzivno industrializirala

in da so tu zrasla v minulih letih 
močna podjetja. Mesto in to
varne so pobrale vse ljudi iz 
zaledja, vsa rezerva se je zlila v 
mesto. In če računamo, da je 
na Goriškem zaposlen le malo 
manj kot vsak dmgi prebivalec, 
potlej ni težko razumeti, da po
staja problem delavcev pri nas 
vse bolj pereč. Po drugi plati pa 
moramo upoštevati tudi pereče 
vprašanje stanovanj, varstva, 
prehrane in drugih podobnih 
problemov, do katerih pride v 
mestu, ki je zraslo tako rekoč 
čez noč. No, in zaradi vsega 
tega smo se odločili, da pre
nesemo eno izmed delovnih 
operacij v Obrate. Seveda nam 
je to v veliki meri omogočila
tudi naša tehnologija .. 
zvemo v Mirnu.

Tako sta v novembru 1972 
zrasla dva obrata tovarne Ja
dran — Ciciban. Obrat v Ce
rovem in obrat v Kalu. V obeh 
obratih delavke šivajo zgornje 
dele čevljev.

,.Zadovoljni smo, ker sta 
obrata že v celoti zaživela 
pripoveduje Vinko Lapajne, 
vodja kadrovskega sektorja.

..Delavke stanujejo doma, s pre
vozom na delo nimajo nikakrš- 
nih problemov. V bistvu se je 
njihovo življenje spremenilo le 
toliko, da so sedaj redno za
poslene, za kar seveda prejemajo 
tudi redne mesečne dohodke. 
In to za odmaknjene kraje ne 
pomeni malo. Seveda so tudi tu 
odvisni osebni dohodki od 
opravljenega dela...“

VEČJA PROIZVODNJA 
IN VEČJI IZVOZ

Mirenski čevljarji so v minu
lih letih visoko zavihali rokave 
in iztisnili iz svojih rok in stro
jev že skoraj vse, kar je bilo v 
njihovi moči. Včasih so napra
vili dnevno tudi do 4000 parov 
čevljev!

Sicer pa je bilo minulo leto, 
kot smo že povedali, v vseh 
pogledih zelo uspešno. Iz to
varne je šlo 676.000 parov čev
ljev in 600.000 podplatov iz 
poliuretana. S tem je letna reali
zacija podjetja presegla 100 mi
lijonov dinarjev, od česar je 
vrednost izvoza kar 835 tisoč 
dolarjev.

„K vsemu temu moramo do
dati, da so naše notranje rezerve 
praktično izčrpane. Nekaj ma
lega se bo še dalo iztisniti, kaj 
bistvenega pa gotovo ne 
več razlagajo v Mirnu. 
„Lahko bi sicer na primer po
cenili naše čevlje, če bi se po- 
služili umetnih materialov, ven
dar tega ne bomo storili Zakaj 
bi si zapravili ugled, za katerega 
smo se toliko časa borili? Se 
vnaprej si bomo prizadevali, da 
bodo naši izdelki kar najbolj 
kvalitetni in da bodo kupci z 
nami kar najbolj zado
voljni ...“

Ne glede na to, da so notra
nje rezerve v tovarni čevljev 
Jadran — Ciciban že praktično 
izčrpane, je letošnji plan še 
malo bolj napet od lanskega. 
Predvideva namreč letno reali
zacijo v višini 110 milijonov 
dinarjev in izvoz v vrednosti 
milijon dolarjev!

fiJkAV

Uspeh tovarne sloni na odgovornosti slehernega posameznika
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Vsako delo je normirano, osebni dohodek sleherne delavke je
odvisen od opravljenega dela ...

In kaj bo prinesel mirenskim 
čevljarjem jutrišnji dan? O tem 
vprašanju delavci razmišljajo že 
dolgo, saj se v celoti zavedajo, 
da stara pot nikamor ne vodi 
Proizvodnja čevljev zahteva ve
liko dela, delo pa je iz leta v 
leto bolj drago ....

REŠITEV JE V NOVEM 
PROIZVODNEM 

PROGRAMU
„Jasno nam je, da naša pa

noga stagnira in obenem tudi 
to, da smo dosegli optimalne 
rezultate. Z vsem tem smo se 
sprijaznili že pred časom, saj so 
problemi v čevljarski industriji 
že stari. Že dlje časa se torej 
zavedamo, dane smemo čakati, 
da se moramo odločiti, kaj 
bomo delali jutrirazmišlja 
Dragan Mozetič, direktor to
varne Jadran — Ciciban.

Skratka, v tovarni že dlje 
časa pripravljajo nov proizvodni 
program, ki bo nadomestil da
našnjega, za katerega je zna
čilno, da nima prave pri
hodnosti. Študijo delajo tako 
domači strokovnjaki, kot tudi 
številni zunanji sodelavci. Se
veda bo prešel kolektiv na nov 
proizvodni program posto
poma, kljub temu pa se nanj 
pripravlja zelo temeljito.

..Postopoma, vendar zanes
ljivo bodo konkurenčna pod
jetja, katerih zaposleni imajo 
nižje osebne dohodke, bolj za

dovoljila potrošnika, kot ga lah
ko mi, saj bodo ljudje raje ku
povali približno enako kvali
tetne čevlje za manjši denar. 
Tudi na proizvodnjo otroških 
čevljev ne moremo računati v 
nedogled. Zato moramo iskati 
rešitve, ki nam bodo zagotovile 
delo in obenem boljše živ
ljenje ..komentira direktor 
Dragan Mozetič. „Ob teh naših 
razmišljanjih se že dlje časa 
sprašujemo, kako so potrošniki 
zadovoljni z ostalimi otroškimi 
potrebščinami? Ali res lahko 
vse nadomesti italijanski Chicho 
v naših lekarnah in drugih trgo
vinah? Ali so igrače, ki jih ve
činoma uvažamo, v zadostni in 
dovolj kvalitetni meri zastopane 
na našem trgu? Ali se kdo že 
posebej ukvarja z opremo otro
ških sob? Vsa ta vprašanja 
vzbujajo v nas radovednost in 
nas silijo k raziskavi trga in 
seveda k odgovom na vprašanje, 
kakšna je pravzaprav ponudba 
na področju otroških po
trebščin. Skratka, intenzivno 
premišljamo o svoji prihod
nosti. Premišljamo o tem, da bi 
proizvajali potrebščine za naše 
najmlajše, Id jih danes uvažamo, 
ali pa jih na našem trgu sploh 
ne najdema Že v najkrajšem 
času se bomo odločili za nekaj 
novih proizvodov, s čimer 
bomo začeli zidati- našo pri-, 
hodnost na trdnejše te
melje ...“

-a.
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DELOZA
SE SIRI...

Z otvoritvijo drugega proizvodnega obrata so 
si ustvariii možnosti za še hitrejši gospodar

ski razvoj
Letošnjo proizvodnjo, naredili bodo 463.000 kosov za

ščitnih in delovnih oblačil, imajo v Delozi v celoti prodano. 
Njena vrednost bo znašala 45 milijonov din, kar je za 11 
milijonov din več kot lani. Lani so prodali v tujino teh izdel
kov v vrednosti 1 milijon din, letos povečujejo to vrednost 
na 2 milijona. Izvažajo v Zvezno republiko Nemčijo in letos 
prvič v Švico. Kolektiv je prostore za svoj drugi proizvodni 
obrat kupil od sevniške Lisce, ki se je preselila v nove, jih 
primerno preuredil in namestil v njem prve stroje. Druge, 
najsodobnejše prostore pričakujejo v treh mesecih, njihova 
vrednost presega 1 milijon din. Zdaj imajo v Delozi zaposle
nih 195 delavcev, največ žensk, letos pa bodo sprejeli na 
delo še sto žensk, kar je za zagorsko občino nedvomno veli
kega pomena, saj sicer delovnih mest zanje ni dovolj.

Druga značilnost sedanjega gospodarjenja kolektiva De
le ca je usmeritev ha večjo storilnost. Lani so s pomočjo tujih 
st okovnjakov proučili tehnologijo v obratih in sprejeli 
ukrepe za povečanje produktivnosti. Predvsem so zmanjšali 
delovni čas za izdelovanje posameznih zaščitnih oblačil in s 
tem veliko prihranili oziroma povečali dohodek. Povečanje 
proizvodnosti je omogočilo, da so lani dosegli poprečni 
osebni dohodek na zaposlenega 1.606 din, letos pa predvide
vajo že 1900 din, seveda ob povečanju storilnosti.

Načrtujejo tudi ureditev obrata družbene prehrane, kar bo 
velikega pomena za ustrezno prehrano vseh zaposlenih. Smer 
prihodnjega razvoja organizacije združenega dela Deloza v 
Zagorju je nadaljnje povečevanje zmogljivosti, večja storil
nost, še bolj kakovostna proizvodnja in skrb za večji druž
beni in življenjski standard zaposlenih. Še pred tremi ali 
štirimi leti pa je bil ta kolektiv skoraj pred likvidacijo, zaradi 
izgub in drugih vzrokov. V tem času je z novim vodstvom, 
domiselnim programom in prizadevnostjo vseh zaposlenih ne 
samo zlezel na zeleno vejo, temveč še nekoliko dlje. —M—
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TOVARNA POHIŠTVA-
KRAS0PREMA
DUTOVLJE

Nenehna 
skrb za 

moderniza
cijo proiz

vodnje
Tovarna pohištva Krasoprema 

Dutovlje je zrasla iz obrata 
Okrajnega mizarskega podjetja 
Divača, ki se je ukvarjalo pred
vsem s stavbnim mizarstvom po 
naročilu. Z leti se je obrat v Du
tovljah osamosvojil in prerasel v 
samostojno ugledno tovarno.

,.Zaradi modernizacije proiz
vodnje, v katero vlagamo pre
cejšen del svojega dohodka, se v 
minulih letih kolektiv ni povečal 
in šteje le 175 delavcev . . 
nam pripovedujejo mizarji v Du
tovljah. ..Specializirali smo se za 
proizvodnjo sobnega pohištva, 
predvsem kvalitetnih furniranih 
spalnic. Na trgu slove v glavnem

Delo v lakirnici...

naše spalnice TINA, NIKA in 
najnovejša, znana pod imenom 
LILI. .

Mizarji iz Dutovelj prodajajo 
svoje izdelke tako doma kot tudi 
onstran meje. Za izvoz delajo 
predvsem manjše serije in še te le 
po naročilu. Lahko pa bi prodali 
v tujini precej več in tudi z več
jim dobičkom, seveda le v pri
meru, če bi lahko poskrbeli za 
večje serije. Zaenkrat prodajajo

svoje izdelke predvsem v Ame
riko in Afriko .. .

Značilno za kolektiv tovarne 
Krasoprema je, da zaposleni 
pridno skrbe za modernizacijo 
proizvodnje in kvaliteto svojih 
izdelkov. Strokovnjaki tovarne 
nenehno poudarjajo, da lahko 
povečajo produktivnost le še na 
račun strojev in seveda tudi 
ustreznejše organizacije dela.

„Samo leta 1971 smo vložili v 
rekonstrukcijo tovarne 10 mili
jonov dinarjev. Zgradili smo 
novo halo in kupili nove stroje. 
V minulem letu smo povečali 
montažno halo in obenem po
skrbeli tudi za skladišča. Seveda 
s tem pa še ni konec naših načr
tov, saj bomo že letošnje leto 
postavili novo skladišče, ki bo 
merilo 1000 kvadratnih metrov, 
tri milijone dinarjev pa bomo 
vložili v nakup novih strojev. Od 
ljudi ne moremo več zahtevati. 
Zato vidimo izhod le v boljši 
tehnologiji .. .“ razmišljajo de
lavci v Dutovljah.

Mizarji v Dutovljah so si zgradili sodobno novo tovarno ...

Ob nenehnih prizadevanjih, 
da bi proizvodnjo pohištva kar 
najbolj modernizirali, pa se mi
zarji . srečujejo s hudimi pro
blemi V veliki meri morajo po
trebne reprodukcijske materiale 
uvažati, med drugim tudi najbolj 
osnovne materiale, kot so na pri
mer iverne plošče. Delavci sicer 
zatrjujejo, da se domači trg po
pravlja, kar pa jim ne pomaga 
kaj dosti, saj so v precejšnji meri 
še vedno vezani na uvoz. '

ROGAŠKA: »A« HOTEL IN VRELCI
Ko smo pred dnevi obiskali 

Rogaško Slatino, smo opazili, 
da zdravilišče ni brez gostov pa 
tudi gradbeni stroji so dali ve
deti, da se obeta nekaj novega. 
Zanimalo nas je torej, kaj bi se 
dalo ta čas povedati o zdravi
lišču Rogaška Slatina in o nje
nih vrelcih. Iz množice podat
kov smo izbrali najbolj značilne 
in zanimive.

Čeprav je res, da ima 14 
zdraviliških hotelov skupaj

1110 postelj (blizu 400 je še 
sob pri privatnikih), ne moremo 
govoriti o pretiranem ,.magne
tizmu" Rogaške, ker hoteli do
segajo samo C in D kategorijo. 
Čeprav je bila želja za novostmi 
v zdravilišču prisotna vsa leta 
nazaj, do novega hotela niso 
prišli, temveč so se morah za- 
dovoljii z adaptacijami sta tih, 
poglavitni napor pa je veljal iz
gradnji nove terapije (1964) in 
nove pivnice (1965).

MODERNIZACIJA

Velika želja bo naposled * 
uresničena letos. Novomeški 
Pionir že gradi hotel A kate
gorije z 210 posteljami, po
kritim kopališčem in vsemi dru
gimi ugodnostmi, ki se „spo- 
dobijo" za najvišjo hotelsko ka
tegorijo. Po napovedih bo novi 
hotel zgrajen do letošnjega 29. 
novembra. Kot zanimivost ome
njamo, da pri zemeljskih delih 
za novi hotel ni šlo brez težav, 
ker so - kaj naj bi bilo dru
gega? ! — naleteli na nove ter
malne vrelce.

se sicer pritožuje nad ..premalo 
zabave", vendar je le treba upo
števati, da Rogaška zavestno 
goji kult mirnega kraja, ker ve
čina gostov sodi v starejši rod, 
ki ima rad predvsem mir in pa 
rekreacijo, kot je namizni tenis, 
minigolf, kegljanje ... Zdaj pri
pravljajo še trim stezo. Mladim 
in starim bo pa seveda odleglo, 
ko bodo dobili v novem hotelu 
pokrito kopališče.

dosegel rekordno številko 22 
milijonov litrov.

Za Rogaško Slatino je prav 
gotovo zanimivost, da „prido- 
bivajo" v istem kraju dve slatini 
s tako različnimi lastnostmi. 
Različnost je seveda opazna 
tudi pri prodaji: Donat je moč 
dobiti praktično samo v trgo
vinah, Tempel pa „domuje“ v 
gostilnah. O perspektivah pro
daje obeh mineralnih vod iz 
Rogaške je sicer težko govoriti.

saj je naposled od njih odvi^is 
vsaka daljša perspektiva m*1 :or 
ralnega zdravilišča. V Rog^o g
Slatini so zelo veseli, ker vs%

3 vVh
kako je odveč bojazen, da P3!

nova raziskovanja in nova ,
nja vedno znova dokazujCp 

a* kiai
mineralne vode dej ali Prc( 
zmanjkalo. Lahko bi gov^rej

Zdravilišče je lani kljub pro
storskim težavam doseglo re
kordno število nočitev — 
258.161, od tega 105.495 
iznozemskih. Še posebej je raz
veseljivo, da se je dvignila tudi 
povprečna doba bivanja v zdra
vilišču, od predlanskih 8 dni na 
9,4 dni v lanskem letu.

DONAT IN TEMPEL
Lahko bi rekli, da sta imeni 

Donat in Tempel glavna nosilna 
stebra slovesa rogaškega zdravi
lišča. Pp svojem mineralnem 
sestavu in edinstveni zdravilni 
vrednosti prednjači seveda Do
nat, ki so ga lani ustekleničili za 
10 milijonov litrov in od tega 
približno petino prodali v ino
zemstvo. Tudi Tempel — od
lična slatina za mešanje z vinom 
in drugimi pijačami — je lani

vendar ni odveč pripomniti, da 
prodaja iz leta v leto narašča 
(velja tudi za lani, kar je osam
ljen primer na tem področju za 
Jugoslavijo), poleg tega pa tudi 
ne gre pozabiti, da ima nova 
polnilnica kapaciteto 50 mili
jonov litrov, torej — je rezerve 
za širjenje še dovolj.

prav o nasprotnem: vrtanja tov 
jejo boljše rezultate, kot paL 
prej napovedovali optimisti L 
nekaj je: Donat iz novih vrti>V * 
po pravilu ..močnejši", kar P*11 
znavalci, predvsem iz vrst 
goletnih pivcev zdravilne vOTHe\ 
takoj opazijo. Jek

Še zanimivost iz Rogaški;1 ^ 
jo ve le malokdo: presej

POLNI VRELCI
Posebej zanimivo je vpra

šanje, kako je z novimi vrelci,

plina (ogljikov dioksid) v j. ^ 
nilnici odvzamejo in ga 
dajajo proizvajalcem osvežilnih 
pijač. Rogaški plin je tak^ifo 
Coca coli, Sinalcu, Pepsi col'17 ^ 
drugih podobnih pijačah. JA, 
so ga iz Rogaške „izvožili* £ 2 
13 milijona kubičnih

'Jih
'i 1

ZDRAVLJENJE

Kdo največ prihaja na zdrav
ljenje v Rogaško Slatino? Od 
domačih je bilo lani največ 
Hrvatov (26 %), nato Slovencev 
(20 %) in Srbov (9 %), od ino- 
zemcev pa Avstrijcev, Italijanov 
in Zah. Nemcev. Rogaška ima 
stalne pogodbe o „dotoku“ z 
nekaterimi zavodi za socialno 
zavarovanje, invalidskimi upra
vami in podjetji kot so INA, 
Dalmacija cement, železarna 
Štore ... Nekaj bolnikov pri
haja tudi iz ljubljanskih kli
ničnih bolnišnic na nadaljevanje 
zdravljenja po operacijah.

Začetnika ,.novega vala" — nova terapija in pivnica

Menda je pahljača mnenj naj
bolj pestra, kadar steče pogovor 
o zabavnem življenju. Mladina ZdravOiški dom — simbol ugleda in tradicije Rogaške Slatine
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j XVII. zimske igre 
] grafičarjev Slovenije

V organizaciji smučarske- valo 15 delovnih kolektivov 
1 ga kluba „Grafičar“ Maribor grafične in grafično predelo- 
| in pod pokroviteljstvom de- valne industrije Slovenije s 
| | lovnega kolektiva Contal skupno 124 udeleženci v 

\ Ljubljana, je bilo na smuči- treh tekmovalnih kategori- 
| ščih pri Ribniški koči na Po- jah: 19 članic, 70 mlajših 
j kor ju XVII. tradicionalno članov (do 35 let) in 35 sta- 

sniučarsko tekmovanje de- rejših članov, 
lavcev grafične in grafično Največ uspeha so pokazali 
predelovalne industrije Slo- delavci Asm Celje, ki so po- 
venije. Z dobro organizacijo novih dobre rezultate iz do- 

, is Smučarski klub „Graji- sedanjih tekmovanj, kar je 
čar“ proslavil 10-letnico svo- tudi posledica načrtnega 

1 i£ ustanovitve in plodnega dela in redne vadbe velikega 
dela pri širjenju smučanja v števila zaposlenih. V ekipni 
vrstah grafičarjev Maribora, uvrstitvi so zmagali smučarji 

Snežne razmere priRibni- Aera pred delavci Maribor- 
| Ski koči so bile zelo primer- skega tiska in Dela Ljub- 

' ne, saj je snega na tem delu Ijana.
Pohorja približno 40 cm, Rezultati posameznikov v 
tako da so tekmovalci lahko veleslalomu:
Pokazali svoje sposobnosti Članice: 1. Rojc Spela, 
kljub pomanjkljivim pripra- Contal Ljubljana, 27.46, 2. 
vam v svojih delovnih kolek- Gobec Meta, Delo Ljubljana, 
tivih. 29.35, 3. Kurent Tatjana,

Na tekmovanju je sodelo- A ero Celje, 29.38, 4. Skače

VY\XXXXXXXXXXXXXXXXXXXXX%XXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXX'*X

Na Sorišld planini, kjer je tudi letos dovolj snega, se vrste tekmovanja kot na tekočem traku ... 
(Foto: A. Ul.)

KONČANO JE NAMIZNOTENIŠKO PRVENSTVO OBČINE MARIBOR______________________________

TAM IN LIVARNA 
PRVAKA MARIBORA

Urška, Mariborski tisk, 
37.55, 5. Steblovnik Tatja
na, A ero Celje, 43.20, 6. 
Ker k Lena, A ero Celje, 
44.66, itd.

Mlajši člani: 1. Rakušček 
Boris, Scena Ljubljana, 
35.77, 2. Sekula Boštjan, 
Ljudska pravica Ljubljana, 
36.27, 3. JJajšek Ivo, Mari
borski tisk, 36.74, 4. Štor 
Tone, A ero Celje, 36.83, 5. 
Koren Jože, Mariborski tisk,
37.96, 6. Mirtič Sašo, Ti
skarna Slovenija Ljubljana, 
38.71, itd.

Starejši člani: 1. Koš ta
rnaj Orni, Aero Celje, 38.84, 
2. Lesjak Milan, Mariborski 
tisk, 40.77, 3. NovakFrenk, 
Delo Ljubljana, 40.93, 4. 
Nunčič Marjan, Aero Celje, 
41.51, 5. Krašovec Jelko, 
Gorenjski tisk, Kranj, 41.89, 
6. Debeljak Ciril, Aero Celje,
41.96, itd. JM

USPEŠNA 
TEKMA S ČASOM

Zmogljivost osmih žičnic je 6.600 oseb na uro

, so lansko pomlad v Kra- 
-rfu Spovedovali, da bo Krva- 
fc do te zime dobil novo žični- 
|Va povezavo z dolino ter več 

<F_gih naprav in objektov, ki 
^jbi izboljšali in nekajkrat po- 

aU njegove zmogljivosti za 
turizem, tega ni verjel 

’r°raj nihče. Celo do junija, ko 
^f&adnjo zastavili, ni bilo niti 
vhj>a potrebnega denarja niti 
j/ar načrtov- Kljub temu so iz- 

._c* del pod vodstvom inve- 
F^jske skupine pri podjetju 

• C' °k denarni pomoči čla- 
,aia k°nzortija za izgradnjo te- 
i- u refreacijskega turističnega 
il *ra bitko s časom dobili in s 

Postavili tudi svojevrsten 
Na Krvavcu so pred

p:eth

fkord-°Vvi
'ek Pros'av'b uspešen zaklju-

A
jVseh predvidenih del.

■ .j}: Speh ni majhen, saj je šlo 
cA d ° 0^irnega programa tudi 
jjitljj, e'° v zelo težkih visokogor- 
tfjjjo P°8ojih, gradbišče pa je 
l*| 7 . ^tegnjeno kar na dolžini 
*Wz °metr°v, po dolžini posa- 
f(sot ^ °bjektov pa celo na več 

ljih ^dometrov. V prizadeva- 
ij ta zima za Krvavec ne 
taVn a Zgubljena - stara do- 
ioj 3 Očnica je namreč zaradi 
%ratJan°sti morala prenehati 

Vat* ~ se je posebno od- 
1 kolekti ........................

reitia
v žičnic podjetja 

Ziroma njegova režijska

skupina. Ta skupina je sama 
opravila vsa zahtevna priprav
ljalna dela, sama je zgradila vse 
tovorne žičnice in sodelovala 
pri vseh ostalih najzahtevnejših 
terenskih delih. Posameznim iz
vajalcem je tudi dostavljala po 
Krvavcu gradbeni material, ki 
gaje bilo za več tisoč ton.

Razen najnujnejše krožne av
tomatske kabinske žičnice, ki je 
nadomestila staro žičnico iz do
line, je Krvavec pridobil še dvo
sedežnico, ki vodi na njegov vrh 
in tri vlečnice. Znatno so pove
čali parkirišče in uredili več no
vih smučarskih prog, med njimi 
tudi 9 km dolgo do doline, ob 
tem pa poskrbeli še za vrsto ko
munalnih objektov in naprav, 
kot so vozne poti, električni 
vodi, regulacije potokov in po
dobno. Celotna vrednost zgraje
nih objektov in opravljenih del 
je okoli 38 milijonov dinarjev. 
Krvavec se je z njimi povzpel 
med vodilna zimsko športna 
središča pri nas. Zmogljivost 
njegovih žičnic je 6600 oseb na 
uro, 60 ha smučišč z 20 km 
urejenih prog pa lahko sprejme 
hkrati okoli 3000 smučarjev.

Kljub temu, da snežna odeja 
na Krvavcu še ni najugodnejša, 
je že od novoletne otvoritve ka
binske žičnice zelo dobro obi

skan. V prostih dnevih se je pri
peljalo nanj celo nad 2800 smu
čarjev in drugih obiskovalcev, 
kar je še enkrat več, kot v re
kordnih dneh pretekle sezone. 
Tako so se tudi člani konzorcija 
zelo hitro lahko prepričali, da 
so bile njihove odločitve o so
delovanju pri stroških za nove 
naprave upravičene. Verjetno 
bo prav ponovno potrjena pri
vlačnost Krvavca za dnevno re
kreacijo delavcev in mladine s 
kranjskega in ljubljanskega pod
ročja spodbudila še druge orga
nizacije, da se bodo odločile za 
svoje prispevke.

Konzorcij šteje sedaj 45 čla
nov, ki pa si bodo prizadevali, 
da bi se njihovo število še naj
manj podvojilo, saj bi tako laže 
premagovali nove naloge. Na 
Krvavcu bo namreč potrebno 
zapolniti še velike vrzeli v nje
govi turistični ponudbi. Ob več
jem obisku je zlasti pereče po
manjkanje prostorov za sprejem 
in okrepčilo obiskovalcev. Pri 
zgornji postaji kabinske žičnice 
bodo že letos skušali zgraditi 
velik sprejemni center z gostin
skimi lokali. Za tem pa naj bi se 
lotili objektov s prenočišči 
tako, da bi bilo na Krvavcu več 
možnosti tudi za daljše bivanje 
gostov. M. S.

Vrvež na zgornji postaji žičnice na Krvavcu
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S 26. kolom se je končalo 
ekipno sindikalno prvenstvo 
občine Maribor v namiznem 
tenisu. Nastopilo je 44 ekip z 
več kot 200 igralci, ki so bili 
razdeljeni v tri jakostne skupi
ne. Do posebnih presenečenj v 
zadnjih dveh kolih ni prišlo in 
tako je najvišji naslov v I. ligi 
osvojila ekipa TAM I TEZNO.

V II. ligi A skupine je zma
gala Livarna II, VIL ligi B sku
pine pa METALNA. Ekipa 
TAM I Tezno je igrala vse 
prvenstvo v isti postavi, in to: 
Nidorfer S., Bezjak F., Jamšek 
M., Uran M. in Zagorac D. Igrali 
so odlično in od 26 srečanj iz
gubili le dve; osvojili so 128 se
tov, izgubili 26. Za borbo do 
najvišjega naslova so vztrajale le 
ekipe Livarne I in Primata z 
osvojenimi 44 točkami, med
tem ko jih ima četrtouvrščeni 
Konstruktor I le 36.

V II. ligi A skupine je zaslu
ženo osvojila prvo mesto ekipa 
Livarne II v sestavi: Bajc K., 
Pev J. in Planinc A., ki so se

plasirali pred M. Vodovodom in 
Cevovodom I. V II. ligi B sku
pine je presenetila s plasmajem 
na prvo mesto ekipa Metalne 
(Krmpotič L, Seifried J.; Ci- 
merlajt R. in Banec S.), ki seje 
uvrstila pred Ruše I, Obrtnikom 
M. in Zavarovalnico M. Zani
mivo je, da so namiznoteniški 
igralci Metalne osvojili prvo me
sto s tem, da imajo manj izgub
ljenih setov kot ekipa Ruše I. 
Obe ekipi imata enako število 
točk in je o prvem mestu odlo
čala razlika v setih.

V drugem delu tekmovanja je 
pričela izven konkurence sode
lovati v II. ligi — A skupine še 
ekipa Radia Maribor, ki je osvo
jila 8. mesto. Dve zadnjeuvr- 
ščeni ekipi iz I. lige izpadeta in 
bodo v novi sezoni tekmovali v 
II. ligi. Iz II. lige A in B skupine 
sta se v I. ligo uvrstili ekipi Li
varne II in Metalne.

Na koncu je treba dati pri
znanje komisiji za šport pri 
ObSS Maribor, kije organizirala 
to tekmovanje in ga tudi uspeš

no zaključila.
Rezultati zadnjega kola in 

končna uvrstitev ekip v vseh 
treh skupinah:

I. liga - Verna : M.Tisk 0:5, 
TAM II Studenci : TAM II 
Tezno 0:5, TAM I Studenci : 
TAM III Tezno 0:5, Nigrad I : 
Konstruktor I 0:5, TSN I : Pri
mat 4:5, Š. C. TAM : TAM I 
Tezno 0:5, Swaty : Livarna 
0:5.

II. liga A skupina — Zarja : 
Lokomotiva 0:5, KB Maribor I 
: Nigrad II 0:5, MTT : TAM IV 
Tezno 2:5, Livarna II : Gradis I 
5:1, Ruše II : M. Vodovod 0:5, 
Cevovod I: ELKO 5:2, Tališ I : 
Tekol 0:5, Radio M. : Verna 
5:0, Verna : KB Maribor 0:5.

II. liga B skupina - Gradis II 
: Marles 0:5, Atmos : Zlatorog 
0:5, Tališ II : Embalaža 0:5, 
Ruše I : Zavarovalnica M. 5:2, 
KB Maribor II : Konstruktor II 
0:5, Cevovod II : TSN II 0:5, 
Obrtnik : Vet. postaja 0:5.

D. Z.

Športna rekreacija 
v goriški občini

TTKS Nova Gorica ima svoj 
odbor za športno rekreacijo, ki 
naj bi skrbel za športno re
kreativno dejavnost v novo
goriški občini. Ta odbor, ki se 
je pred nedavnim sestal, je tudi 
že sprejel svoj plan dela za leto 
1974, ter pripravil vrsto smer
nic za planirano in sistematično 
delo na področju športne re
kreacije v smislu novega statuta 
TTKS.

V prvi vrsti bo ta odbor 
skrbel za množične športno re
kreativne akcije, kot so spomla
danski in jesenski kros, po smu
činah IX. korpusa, vključil pa.

se bo tudi v akcijo „naučimo se 
smučati in naučimo se plavati“.

V svojem delu se bo moral 
odbor vsekakor tesneje na
sloniti na sindikalne orga
nizacije v občini, in podpirati 
njihovo športno rekreativno de
javnost v kolektivih, ki je bila v 
preteklosti povsem zane
marjena.

V Novi Gorici imajo že sko
raj končano trim stezo, ki naj 
bi bila končana aprila letos. V 
poletnih mesecih pa bodo kar 
najaktivneje pristopili k opremi 
novega trim kabineta, ki naj bi 
bil v objektih športnega parka v

Novi Gorici.
Delo čaka komisijo tudi na 

področju krajevnih skupnosti, 
saj bodo morala tudi z njimi 
najtesneje sodelovati in jim po
magati pri organizaciji mno
žičnih akcij na področju šport
ne rekreacije.

Brez dvoma bo imel odbor v 
sklopu TTKS Nova Gorica pre
cejšnjo odgovornost, saj bo po 
svoji pomembnosti dela brez 
dvoma moral biti v stalnem 
stiku z vsemi, ki jim je količkaj 
za pravilno in zdravo športno 
rekreacijo.

RAJMUND KOLENC

PESTRA DEJAVNOST
V Industriji bombažnih izdel

kov Kranj posvečajo precejšnjo 
pozornost športni rekreaciji 
svojih delavcev. V osmih šport
nih sekcijah se udejstvuje 130 
delavcev, kar je 15 odstotkov 
zaposlenih. Žal je med delav

kami le 4 odstotke takih, ki se 
športno udejstvujejo, zato pa se 
s to dejavnostjo ukvarja skoraj 
vsak tretji delavec. Poleg osmih 
športnih sekcij je kolektivu te 
tovarne na voljo tudi brez
plačno kopanje v zimskem ba

zenu, ki ga koristi 98 delavcev. 
Na kegljišču Triglava sta vsak 
teden po dve uri rezervirani za 
IBI dve stezi, moški in ženske 
pa imajo vsak teden enkrat tudi 
telovadbo v telovadnici Tekstil
ne šole.

M. S.
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DA PRAVICA 
NE BI BILA LE 

NA PAPIRJU
Kovinsko podjetje IMKOje 15. in 16. februaija v motelu Jasnica 

organiziralo dvodnevni seminar za novoizvoljene člane samouprav
nih organov in delavce strokovnih služb. Od 135-članskega kolek
tiva jih je bilo na seminaiju kar 42 ali skoraj tretjina.

V predavanjih in razgovorih so v teh dveh dneh obdelali statut 
podjetja in samoupravni sporazum o medsebojnih razmerjih delav
cev v OZD IMKO. Druge teme seminarja so obravnavale družbeno
politični položaj delavcev v združenem delu, mesto in vlogo delav
ske kontrole, medsebojna razmerja delavcev v združenem delu in 
delegatska razmerja v OZD, v družbenopolitičnih in interesnih 
skupnostih.

Vsebina seminarja in tudi predavanja, ki so jih pripravili pri De
lavski univerzi „Boris Kidrič“, so bila prilagojena tistim, ki so bili 
prvič izvoljeni v samoupravne organe. Organizatorji so hoteli pred
vsem posredovati članom osnovne pojme našega samoupravnega 
sistema. Na seminarju so predvsem govorili o tem, kakšna je vloga 
samoupravljavcev po načelih nove ustave, o pravicah delavcev, pa 
tudi o dolžnostih.

Za odločitev in izvedbo seminarja je treba organizatorje samo 
pohvaliti. Najbrž pa bi bilo ne samo koristno, temveč tudi nujno, 
da bi drugi sledili njihovemu zgledu. Samoupravljanje brez znanja 
je le pravica na papirju.

O delu samoupravnih organov v IMKO in o uspehih seminarja 
naj pripovedujejo udeleženci sami. Zanimalo nas je predvsem 
dvoje: njihovi samoupravni odnosi v podjetju in ocena seminarja, ki 
so se ga udeležili.

morejo odločneje sodelovati pri 
samoupravljanju."

Kaj pa vam pomeni ta seminar?
„To je prvi takšen seminar, na 

katerem sem bil. Dal mi je jasnejšo 
sliko o tem, kaj in kako se odloča. 
Razjasnjene so bile tudi dolžnosti

DRAGICA ŠVERKO je v IMKO 
zaposlena že skoraj dve leti kot refe
rent v oddelku splošnih služb. Sedaj 
je bila prvič izvoljena v samo
upravne organe in je tudi tajnica 
samoupravnih organov IMKO.

„V našem podjetju je bilo samo
upravljanje tudi doslej že dokaj do
bro uveljavljeno. Posebno v zadnjem 
letu se je aktivnost med našimi de
lavci precej povečala in to predvsem 
ob sprejemu statuta in samouprav
nega sporazuma. Namen tega semi
narja pa je, da bi novoizvoljeni člani 
pridobili osnovno znanje in ga po
tem prenašali še na druge in jih tako 
pravilno usmerjali pri samoupravnih 
odločitvah."

FRANC KOPRIVC je zaposlen 
kot skupinovodja. Pred kratkim je 
bil izvoljen za predsednika komisije 
za medsebojna razmerja. V podjetju 
je že 25 let.

„Samoupravljanje pri nas zadnja 
leta ni le formalno, kot je bilo prej. 
Delavci so bolje informirani in tudi 
vodilni imajo več razumevanja. 
Glavna ovira, da se samoupravljanje 
ne razvija še hitreje, pa je po mojem, 
premajhna razgledanost in pouče
nost delavcev, ker zaradi tega ne

samoupravnih organov, doslej so 
bile bolj jasne le pravice. Mislim, da 
bi morali imeti še kak in to bolj po
globljen seminar."

MAKSIMILIJAN NOVAK dela 
kot kovinostrugar v IMKO od leta 
1965. Prav sedaj končuje 4. letnik 
večerne tehnične srednje šole — 
strojni oddelek. Je tudi član delav
ske kontrole v IMKO.

„Člani delavske kontrole ne mo
remo kontrolirati vsakega posamez
nika, lahko pa pravočasno odkrije
mo napake skupine ah vodstva. Zato 
imamo seveda vpogled v vsako delo. 
Res pa je, da veliko laže kontrolira
mo delo v proizvodnji, saj se nanjo 
veliko bolj razumemo kot pa na 
delo kje drugje.

Po samoupravnem sporazumu, ki 
smo ga pred kratkim sprejeli, imamo 
tudi poseben pravilnik za delavsko 
kontrolo.

Med stanovanjske hiše, prometne ceste, med trušč in izpušne pline smo „stisnili“ gugalnico, morda še drog, otroci so prinesli žogo fr' 
imamo lažjo vest: spet smo za eno otroško igrišče bogatejši!

„Kako to, da se je vaše podjetje 
odločilo za tako množičen semi
nar? “

„Samoupravni mehanizem je po
stal že tako zapletena stvar, da jo 
lahko vodi le sposoben in seznanjen 
delavec. Ljudje se bodo bolj zavedali 
odgovornosti in dolžnosti, ko posta
jajo člani samoupravnih organov. 
Ljubše mi je delo z ljudmi, ki po
znajo svoje pravice in dolžnosti. 
Kimavstvo je treba čimprej odpra

To je bil zelo poučen seminar, ki 
je dal vsakemu udeležencu smernice, 
po katerih bo deloval in pojasnile so 
se pravice in dolžnosti samouprav
nih organov. Še najbolj pomembno 
pa se mi zdi to, da bomo sedaj laže 
razumeli samoupravne akte. Prej si 
materialov, ki smo jih dobili, s pre
prostim znanjem nismo znali raz
ložiti."

EMIL PAVLIN je direktor pod
jetja IMKO in se je prav tako ude
ležil seminarja.

viti. Tak seminar pa je že pot k 
temu. Te seminarje bomo morali po
navljati, če ne prej, pa takrat, ko 
potečejo mandatne dobe sedanjim 
samoupravljavcem. V načrtu imamo 
tudi seminar za vodilne delavce na 
temo o samoupravljanju."

„Kaj pa delavska kontrola, kako 
deluje pri vas? “

„Ni še zaživela. Organizirali smo 
sicer že krajši seminar za člane tega 
organa, kjer so bili seznanjeni z 
dolžnostmi. Osebno pozdravljam 
delavsko kontrolo, saj pravočasno 
opozarja . na napake in preprečuje 
ekscese v podjetju.

V dosedanji praksi samoupravlja
nja se je pokazalo, da so delavci na
sploh premalo poučeni o tem. Po 
mojem bi morali že v osnovni šoli 
skrbeti za izobrazbo v tej smeri."

JOŽE JAGODIC je zaposlen na 
delovnem mestu lanseija. V podjetje 
je prišel leta 1960 kot ključavničar 
in je potem izredno dokončal študij. 
Sedaj je v podjetju predsednik 
osnovne sindikalne organizacije.

„Seminar je organiziral odbor za 
medsebojna razmerja. Po mojem je 
uspel in mislim, da bi jih morali 
imeti še več. Na tak način se nam
reč ljudje seznanijo s samoupravlja
njem, s svojimi dolžnostmi in pravi
cami in tako lahko razumejo šte
vilne samoupravne akte. Tisti, ki 
take osnove nimajo, se seveda bra
nijo prevzemati kakršnekoli funk
cije.

Zame je bilo najbolj pomembno 
predavanje o delegatskem sistemu, 
saj prav sindikalna organizacija sedaj 
dela na tem, da izvoli delegate v po

samezne občinske in republiš^8 loj.

aktivnost članov na
narju ni bila prav velika. Niso
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spraševah. Marsikdo ne pozna s'i#lai
o katerih se je predavalo in .'hi 
tistem, kar jim ni popolnoma?' 
niso spraševali. Prav zato bi bil0!oth 
trebno organizirati več takih 
narjev, da bi se ljudje bolje seZi? ly- 
s snovjo in da bi postali bolj ^<1^
ščeni."
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